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DRAGI
MINISTER!

Zadnje čase veliko govorimo o uspehih osamosvo
jitve. Gospod minister Lojze Janko, pri tem imam 
občutek, da se malo ali nič ne govori, še manj pa 
dela, da bi slovenski državljani res bili svobodni in bi 
imeli orožje, pa ne Janševo, za ukrepe proti državi, če 
ta krši človeške pravice in svobode.

Mislim na primer na zakon o sindikatih, ki so zago
tovo tisti, ki bodo v največji meri lahko ščitili delavske 
pravice. (Izpeljava je zatem sodstvo; to, kar zdaj 
delajo sodišča združenega dela.)

Mislim tudi na možnost združevanja občanov — kot 
civilno družbo. Še kar velja zakon o društvih, le delno 
popravljen.

Posebej pa opozarjam, da nihče niti ne govori 
o varuhu človekovih pravic in temeljnih svoboščin, 
kakor to določa 159. člen slovenske ustave. Ta pravi: 
»Za varovanje človekovih pravic in temeljnih svoboš
čin v razmerju do državnih organov, organov lokalne 
samouprave in nosilcev javnih pooblastil, se z zako
nom določi varuh pravic državljanov. Z zakonom se

Gospod minister, se ti ne zdi, da smo v tržnem gospo
darstvu, ki ga še ni, državljani vse bolj tržno blago?

lahko za posamezna področja določijo posebni 
varuhi pravic državljanov.«

Spomnim se, da je bivši minister Pirnat javno pove
dal, da suverena država rabi okoli 3.000 zakonov in 
drugih predpisov. Pri nas zvečine uporabljamo še 
jugoslovanske. Razumem, da nimamo še pomembnih 
zakonov, kot so o lastninjenju, gospodarskih druž
bah, soodločanju delavcev in podobno. Prepričana 
pa sem, da je prav v času, ko vlada nekakšna pravna 
praznina, še toliko pomembnejše, da kdo ščiti držav
ljana. Samoupravni pravobranilci zagotovo to ne 
morejo biti, saj branijo nekaj, česar ni.

Boš kaj storil, da bomo na primer dobili čim prej 
zakon o »ombudsmanu«, kakor tudi pravijo varuhu 
pravic državljanov?

Tvoj državljan

ARABCI SO KUPILI UPI
Savdsko-arabsko podjetje Middle East Broadcasting Cen

tre itd. s sedežem v Londonu je za 3,95 milijona dolarjev 
kupilo ameriško tiskovno agencijo UPI, ki ji je grozil stečaj. 
Gre za eno od štirih najpomembnejših tiskovnih agencij na 
svetu, vendar je že dolgo v finančni krizi.

Za nakup se je zanimal tudi televizijski pridigar Pat 
Robertson, ponudil je 6 milijonov dolarjev, a je pozneje 
ponudbo umaknil. Skupina ameriških in švicarskih investi
torjev, ki je bila pripravljena plačati 3,75 milijona dolarjev 
v gotovini in desetodstotni delež v reorganizirani novi UPI, je 
napovedala, da bo proti odločitvi o prodaji agencije vložila 
tožbo.

AIDS GROZI TRETJEMU 
SVETU

Svetovni strokovnjaki za gospodarstvo in razvoj so napo
vedali, da bo širjenje aidsa upočasnilo gospodarski razvoj 
držav tretjega sveta. Aids napada predvsem ljudi stare od 
dvajset do štirideset let, torej tiste, ki so na višku delovne 
sposobnosti.

Izguba delovne sile in velikanski stroški zdravstvenega 
sistema ogrožajo razvoj afriških držav, je dejal ugandski 
predstavnik v Združenih narodih James Baba. Mednarodna 
pomoč bi se morala v zverzi z aidsom osredotočiti na pre
ventivo.

Stasi a Obreskey, svetovalka tajske vlade, je ocenila, da bo 
Tajska zaradi aidsa do leta 2000 utrpela gospodarske škode 
v višini 8,7 milijarde dolarjev. Takrat bo vsak tretji Tajec umrl 
zaradi aidsa.

8. julija

SPOMIN NA POVOJNE 
POGROME

NAJ POČIVAJO 
V MIRU

da se je z obstoječim sta
njem za zdaj pač treba spri
jazniti, odlagališča so v pro
izvodnem pogonu in tu je vr
sta stvari, ki so odvisne od 
drugih in na katere ni mogo
če neposredno vplivati. Nate
čaj za ureditev, za zgraditev 
kostnice v spominskem par
ku in za pomnike, ki bi jih 
bilo treba postaviti na vsa

prizorišča tragedije, mora bi
ti realističen, ureditev je tre
ba prilagoditi temu, kar je, 
s čimer se je v celoti strinjal 
tudi Tine Velikonja in pozval 
Celjane, naj za vzgled dru
gim pohitijo in uresničijo 
svoje zamisli.

E. Š. 
Foto LucaS

Na ponedeljkovem sestanku občinskih in republiških 
komisij za razreševanje vprašanj, povezanih z namemb
nostjo in ureditvijo grobišč v Kočevskem Rogu in drugih 
grobišč po Sloveniji, v Celju je Tine Velikonja, predsednik 
republiške ocenjevalne komisije natečaja za pridobitev 
idejnih rešitev krajinske ureditve ter opredelitev lokacije in 
arhitekturnega oblikovanja pomnika, Celjanom izrekel vse 
priznanje. Medtem ko se želijo oblasti v mestu ob Savinji 
kljub številnim problemom kar najhitreje oddolžiti spominu 
pobitih v povojnem terorju, v Kočevskem Rogu ne kažejo 
nobene pripravljenosti in se vrstijo blokade.

DANIJEL STARMAN;

UDBAŠI
Celjska občina je bila eno 

največjih prizorišč povojnih 
pobojev. Ob taborišču na Te- 
harjih je tod doslej odkritih 
še štiriindvajset drugih gro
bišč in posameznih grobov. 
Četudi polagoma, se vendar 
kažejo obrisi spominskega 
parka, Razvojni center Celje 
je pripravil programske zas
nove za njegovo območje na 
Teharjih in tudi programske 
zasnove za vsa ostala grobiš
ča in grobove vojnih žrtev te
rorja.

Naravovarstveniki so za ra
dikalne rešitve in Cinkarno 
obtožujejo brezvestnosti, 
med drugim tudi to, da so iz 
stare v novo pregrado z bul
dožerji potiskali kosti, buldo- 
žerist pa si je za nagrado 
smel domala sredi spomin
skega področja postaviti ste
zo za motokros, člani komisij 
pa so bolj strpni. Predsednik 
republiške Komisije za razre
ševanje vprašanj, povezanih 
z namembnostjo in ureditvijo 
grobišč, Viktor Blažič meni,

Komisija slovenske skupščine za ustavna vprašanja, ki jo 
vodi dr. France Bučar, je razpravljala o predlogih zakonov 
o volitvah v državni zbor, o državnem svetu in o volitvah 
predsednika republike. Komisija je zavrnila predlog kluba 
poslancev Demosa, da bi morali kandidati, preden privolijo 
v kandidaturo, podpisati izjavo, da do pomladi leta 1990 
niso sodelovali s službo državne varnosti.
Predlog je seveda zrasel na 
Starmanovem zelniku. Zah
teval je pisno zagotovilo kan
didatov, da niso bili stalni ali 
občasni pooblaščeni upo
rabniki ugotovitev službe dr
žavne varnosti.

Zagovorniki tega predloga 
iz vrst sedanje opozicije so 
govorili o moralnem očišče
nju in moralni prenovi, ki jo 
potrebuje slovenska družba, 
o nujnosti, da so volilci ob
veščeni o vseh pomembnih 
informacijah o kandidatih, 
vse skupaj pa bi bilo treba 
razširiti še na morebitno so
delovanje s tujimi obvešče
valnimi službami, saj bi se 
s takimi izjavami kasneje 
izognili ugibanjem in sumni
čenjem.

Člani komisije iz vrst vla
dajoče koalcije so to pobudo 
ocenili kot poniževalno, opo
zarjali so na nezanesljivost 
podatkov in označili predlog 
kot del dobro premišljene 
politične kampanje, omenjali 
pa so tudi možnost zlorabe 
spiskov SDV, kot se je to na 
primer zgodilo na Poljskem 
s podtaknjenimi seznami taj
ne policije.

Po polemični razpravi so 
z večino glasov predlog zavr
nili, s čimer se delegat Dani
jel Starman ni strinjal in koj 
napovedal, da bodo v Demo
su začeli zbirati podpise lju
di, da bi le prodrli s svojim 
predlogom.

Teharje je bilo dolga po
vojna desetletja smetišče in 
odlagališče kemijskega gi
ganta Cinkarne Celje. Tabo
rišče, ki ga nameravajo spre
meniti v spominski park, se 
stiska med deponijami ra
zličnih vrst odpadkov, depo
nijo sadre in piritnih ogorkov 
ter občinsko komunalno od
lagališče. Tega dejstva ni 
mogoče spremeniti, četudi 
bi v Cinkarni danes prenehali

njala okolje in onečaščala 
spomin na mrtve.

DEREGISTRACIJA 
SOCIALRADIKALNE 
STRANKE SLOVENIJE

Socialradikalna stranka Slovenije sporoča, da se bo 
v primeru nadaljnih poslabšanj demokratičnih odno
sov v Sloveniji kot prva stranka deregistrirala in s tem 
opozorila na vse večjo stopnjo avtokracije in teptanja 
civilne družbe.

Sama formalnost registriranja političnih organizacij 
je bila dovoljena že v Vzhodni Nemčiji od leta 1945 
naprej, pa pluralizem prav zaradi teptanja civilne 
družbe ni zaživel. Prav teptanje civilne družbe pa je 
tudi vzrok, da je vse manj investicij na gospodarskem 
področju in da grozi nov val revščine. Vsega tega pa 
aparat prisile ne more rešiti. Zato bo Socialradikalna 
stranka Slovenije prva stranka izven parlamentarne 
opozicije, ki se bo razpustila zaradi nemogočih razmer 
delovanja. Za Predsedstvo SRS:

Socialradikalna stranka Slovenije
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s proizvodnjo, ki pušča za 
seboj toliko odpadnih snovi, 
bi odlagališča še dolgo svi-

SPOŠTOVANI BRALCI
V vročih dopustniških dneh tudi novinarji potrebujemo in si zaslužimo 

kratek predah, da potlej z novo vnemo za vas brskamo po žgečkljivih temah. 
Zatorej smo v uredništvu sklenili tednik Nova doba izdajati nekoliko spreme
njeno: v juliju in avgusta vsakih štirinajst dni, z obilo ekskluzivnih sestavkov, 
zanimivega branja in reportažnih zapisov.

In ne pozabite. Le še dobra dva tedna nas ločita od nagradnega žrebanja 
Nove dobe, ko bo izžrebani naročnik dobil pol kilograma čistega zlata, druge 
pa čakajo lepe nagrade.

Uredništvo
i
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ALI BI KONFEDERACIJA LAHKO USTAVILA MORIJO?

POL MILIJONA MRTVIH
Dario Seraval je mirovnik, ki že od začetka prvih spopadov 
na tleh bivše Jugoslavije poskuša doseči prenehanje preli
vanja krvi. S Kninskim mirovnim gibanjem je hotel pred 
letom dni v žarišču jugoslovanske krize preprečiti najhujše 
in ko je že začel pridobivati mirovnike tudi med srbskim 
prebivalstvom, je spregovorila visoka politika. Danes 
meni, da bo ta vojna zahtevala najmanj pol milijona mrtvih.

Poleg ostalih aktivnosti se 
Dario ukvarja še s pomočjo 
beguncem, veliko naporov 
pa tudi vlaga v ustanavljanje 
Centra za kulturno-družbena 
gibanja, ki bi povezoval ra
zlične aktivnosti civilne druž
be. V okviru mirovnega giba
nja pa želi doseči prenehanje 
vojne na Balkanu. Po njego
vem je to mogoče le z inici
ativo za ustanovitev nekakš
ne neobvezne konfederacije 
neodvisnih držav na ozemlju 
nekdanje Jugoslavije. Druge 
rešitve bi zahtevale nove in 
nove žrtve in mrtve bi šteli 
v stotisočih.

Kakšna naj bi torej bila 
ena izmed možnih poti?

»Ideja jugoslovanske kon
federacije je v tem trenutku 
edina, ki lahko zaustavi preli
vanje krvi. Vsem slovenskim 
politikom, ki sem jim pred
stavil mojo pobudo, sta bili 
skupni dve besedi: prepozno 
ali prezgodaj. Sam trdim na
sprotno. Menim, da bo do 
povezovanja moralo priti, če 
ne prej, v okviru združene 
Evrope. Strahotno vojno lah
ko ustavimo že prej, z dogo
varjanjem. V Srbiji prihaja do 
političnih sprememb, opozi
cija je zmeraj bolj močna in 
jasno je, da so Miloševiču 
dnevi šteti. Poleg tega bi bila 
to možnost za same Srbe, da 
se častno, kot sami pravijo, 
izvlečejo iz tega. Samo 
z ekonomsko blokado se 
stvari ne da reševati. V pri
meru napada pa se lahko zo
pet kondenzirajo kot narod 
- v takšnem primeru bodo 
nekateri pripravljeni iti prav 
do konca. Spomnimo se Še- 
šljevih groženj v zvezi z nu-. 
klearko in podobno. Tudi na
cisti so si ob koncu vojne 
izmišljevali vsa mogoča 
skrivna orožja. In to lahko 
pomeni resnično katastrofo; 
kemična industrija, akumula
cijska jezera ..., če pride do 
vojne v Srbiji, pomeni pol mi
lijona mrtvih po vsej bivši Ju

goslaviji. Ves vojaški arzenal 
je zdaj namreč v Srbiji.

Srbi že ves čas govorijo, 
da hočejo živeti v isti državi. 
Če gre res samo zato in ne za 
osvajanje ozemlja, potem 
bodo prisiljeni sprejeti pobu
do. Končno so zaradi tega 
tudi začeli to vojno.«

Dobro, toda ali bi sploh 
kdo drug bil pripravljen iti 
v konfederacijo z njimi?

»Govorim o konfederaciji 
neodvisnih držav. Vsaka dr
žava ima svojo valuto, voj
sko, policijo, predstavnika 
v Združenih narodih ... To je 
ideja združene Evrope, Evro
pe regij. V tem smislu Slove
nija ne bi ničesar izgubila. 
Kvečjemu bi dobila nazaj tr
ge, druge države bi dobile 
mir... Izraz konfederacija 
uporabljam le zaradi tega, 
ker pomirja duhove na neki 
simbolni ravni.«

Sarajevo je porušeno, ali 
bi muslimani in Hrvatje 
sploh hoteli razmišljati 
o čem takšnem?

»Ravno za to gre. Da se ru
šenje preneha, da se vzpo
stavi mir. V Srbiji bo slej ko 
prej zavladal kralj, kar pome
ni neko bolj razumno in paci
fistično politiko. Mislim, da 
tudi muslimani in Hrvati ve
do, kdo so klavci in katera 
politika jih je poslala na nji
hove domove. Sovraštvo se
veda je in še bo ostajalo dol
go časa, takšne grozote se 
ne morejo kar čez noč poza
biti. Toda z novo politiko 
v Srbiji se bodo tudi tamkajš
nje razmere spremenile. Srbi 
bodo sami kaznovali 
klavce.«

Je to možno?
»Menim, da je.«
Od kod bi naj torej prišla 

pobuda?
»Mirovna gibanja lahko 

delujejo samo tam, kjer je 
mir. Edina država, kjer je mir, 
je Slovenija. Operativno lah
ko to v pravni državi poteka 
preko javnega mnenja. Gre

le za pobudo, ki jo lahko po
litika sprejme ali pa ne. Os
novni moto je pač zelo eno
staven: 'Prenehajte z vojno 
in začnimo trgovati'. Poleg 
tega v tem trenutku nastopi 
pritisk iz zahoda, ki je ves 
čas delal na tem, da bi Jugo
slavija ostala skupaj in je ig
noriral realnost. Takšne Ju
goslavije, kot je bila, ne bo 
nikoli več, lahko pa poskusi
mo ustaviti vojno.«

brezpogojno kapitulacijo. Na 
Japonsko so vrgli dve atom
ski bombi, preden so se vda
li. Ta mirovni projekt konfe
deracije je dolgotrajen pro
ces in v tem trenutku gre le 
zato, da se začne delati na 
njem. Predpogoj je ustavitev 
vojne in to se mi zdi dovolj 
dobra iztočnica. Ne vem, ko
likšne možnosti sploh ima 
ves projekt, toda prepričan 
sem, da bi slovenska politika

Mirovnik Dario Seraval iz časov, ko je pel pri glasbeni 
skupini Borghesia

Ali sploh obstajajo mož
nosti, da se vojna ustavi na 
ta način?

»Dejstvo je, da bodo repu
blike nekdanje Jugoslavije 
morale sodelovati v evropski 
konfederaciji. Če ne prej, pa 
čez deset let. Morda lahko 
izkoristimo to priložnost za 
ustavitev vojne, ki škodi 
vsem. Srbi bodo vrgli svojo 
idiotsko oblast in se bodo 
pripravljeni umakniti, dvo
mim pa, da bodo pristali na

dobila še večji ugled, kot ga 
ima. Končno bi to pomenilo, 
da je Slovenija ena izmed 
najbolj miroljubnih držav na 
svetu, hkrati pa ne bi izgubila 
niti trohice samostojnosti in 
suverenosti. Ne gre za to, da 
bi naenkrat pozabili na vse, 
kar se je v zadnjem času zgo
dilo, temveč da z iskanjem 
ekonomskih interesov pri
spevamo k miru v svetu.«

Vasja Ocvirk

ŽRTVOVANI
PETNAJSTLETNIKI

Naj živi računalnik! Vložiš v njega podatke, številke 
in on ti nezmotljivo izračuna, ali je tvoj otrok sposo
ben za to ali ono šolo. Vse je nezmotljivo eksaktno 
čisto, velja za vse petnajstletnike po Sloveniji, edino, 
kar se na koncu ne izide, je otrok, mladostnik na 
razpotju, ki mu za nekaj ušivih pik lahko gre po zlu 
celo življenje.

Mladež za cesto, za zgrešen poklic. Jasno, ni kriv 
računalnik, niso krive številke. V zadnjih dneh zgro
ženi čitamo, kolikšno število otrok je ostalo brez mož
nosti nadaljnjega šolanja in zdaj bi jim naj pomagali 
z nekakšnimi tečaji. Mar prej ni bilo moč izračunati, 
koliko petnajstletnikov je v osmošolski generaciji in 
njim prirediti šolsko mrežo različnih stopenj zahtev
nosti in primerno tako za fante kot dekleta ?

Ob preverjanjih znanj v osmem razredu je bilo 
rečeno, da želijo z njimi naši šolski velmožje preveriti 
sposobnost in uspešnost učiteljev. Sestavili so umne 
teste in otroci, ki so zanje izvedeli le nekaj tednov 
prej, so jih bili seveda prisiljeni reševati. Tudi tistega 
na koncu, ki naj bi pokazal, koliko so se naučili in 
koliko so vredni njihovi učitelji.

Ceho so na koncu plačali le šolarji. Kaj jim pomaga, 
če bo morebiti kdo iz šolskega ministrstva ali iz 
Zavoda za šolstvo, čeprav dvomimo v to, s prstom 
pokazal na slabega učitelja in mu, kar je še manj 
verjetno, to njegovo slabost predočil tudi v denarnici, 
otrok je zbral toliko in toliko točk premalo, absurd je, 
da gre pri veliki večini res le za dve ali tri pike, in od 
vpisa ni bilo nič.

Na videz je vse povsem pravično. Če si hodil na 
strožjo šolo, si imel slabše ocene, a si znal več in 
bolje pisal zaključne teste, če je bila šola slabša, si 
dobival za manj zrtanja boljše ocene in slabše pisal 
ob zaključku. A kaj, če so bili učitelji slabi in skopi 
z ocenami, pa ni potrebne vsote ne v enem in ne 
v drugem? Pogoji in pravila so bila za vse osmošolce 
enaka, možnosti pa strahovito različne. Ni malo slo
venskih, predvsem podeželskih šol, s katerih se niko
mur, nobenemu odličnjaku ni uspelo vpisati na gim
nazijo in sedaj obupani tavajo ne vedoč, kaj naj 
napravijo s svojim življenjem. Njihovi učitelji pa še 
naprej poučujejo, ne da bi jih bolela glava. Kaj nado
mestni in premostitveni tečaji za slovensko mladež, 
učitelje naj preverijo, priučijo ali odstranijo nespo
sobne in učiteljevanja nezmožne!

Groza ljudi obliva, ko vidijo, v kakšno brezdušnost 
se je spremenila slovenska šola, v kateri posamez
nik, otrok kot razvijajoča se osebnost s svojimi pred
nostmi in slabostmi nič ne velja, ko lahko kratkotrajna 
slabost ali bolezen v enem od razredov izničita pouk 
na želeni srednji šoli. Domala nerazumljivo je, kako 
uspeva Slovencem vedno znova, najsi bo to v prejš
njem ali v sedanjem režimu, eksperimentirati z lastno 
bodočnostjo in otroke spreminjati v poskusne zajčke 
izobraževalnega modela, ki nekomu pade v glavo. 
Kako naj bo, lepo vas prosim, tudi uspeh v petem 
razredu, ko najstnik boleče prestopa iz razredne 
v predmetno stopnjo, eno od meril za to, kaj bo smel 
v življenju postati. In kako je lahko, na drugi strani, 
nekdo odličen, pa potlej v testu ne spravi skupaj niti 
deset točk iz matematike. Dileme, ali so krivi šolarji 
ali kdo drug, seveda ni, ve pa se, kdo potegne kratko.

V BIO DOMU NAJŠIRŠA IZBIRA

NOVOSTI PO LASTNI 
ZAMISLI

V Bio domu na Teharski cesti v Celju so uredili tudi 
pritlične in kletne prostore, s čimer je nekdanji mlin postal 
če že ne največja, gotovo najbolj atraktivna zasebna trgo
vina s pohištvom pri nas (500 kvadratnih metrov razstavne 
površine). V njej je res kaj videti.

Kot plod lastne zamisli in 
znanja vzbuja pozornost, na 
primer, sedežna garnitura 
Barbara z udobnim ležiščem, 
namenjena opremi manjših 
stanovanj, saj takih garnitur 
zanje na našem trgu ni. 
Prejšnji teden so jih v treh 
dneh prodali 9 (po zelo 
ugodni ceni 59 tisoč tolar
jev). Po njihovi zamisli je Po
hištvo izdelalo kuhinjo iz ma
sivnega češnjevega lesa. Vse 
več je zanimanja za bio pro
gram (otroške sobe), saj tudi 
pri nas postajajo iverice ved
no manj popularne. Priprav
ljajo še nova presenečenja.

Bio dom, ki ima 8 redno in 
4 honorarno zaposlene de
lavce, nudi kupcem seveda 
vse od najrazličnejših stolov 
(uvoženih tudi iz Italije, ker 
so cenejši od domačih), 
predsob, kuhinj, usnjenih in 
drugih sedežnih garnitur do 
spalnic in dnevnih sob. Vse 
tisto, kar delajo domači pro
izvajalci in proizvajalci v dru
gih republikah (iz Srbije se
veda uvoza ni). In vse pod 
zelo ugodnimi pogoji: s po
pusti od 15 do 40 odstotkov 
pri plačilu z gotovino (koli
kor pač nudi izdelovalec), 
brez obresti na tri čeke ali

z nizkimi obrestmi na šest
mesečno obročno odplačilo. 
Program bodo razširili tudi 
na del stavbnega pohištva.

Da se je Bio dom zelo uve
ljavil, ne dokazuje samo vsa
kodnevni obisk kupcev, če
prav je zadnje čase tudi tu 
opazna kriza, ampak prav ta
ko njegov delež pri opremi 
nekaterih pomembnih podje
tij.

Po predlanski poplavi so 
v celoti opremili celjski 
zdravstveni dom, opremili so 
Etol IFF, Avto Celje, mlinsko 
podjetje Klasje, Pivovarno 
Laško itd. Skrivnost uspeha 
so nizke cene, ker je v Bio 
domu pač malo režije. To je 
pravzaprav cilj celotne po
nudbe. Kdor ne verjame, se 
lahko prepriča.

časopis 
slovenskih 

delavcev

- ŽRTVE REVOLUCIONARNEGA 
POHODA SINDIKATA NEODVISNOST 
V MOJSTRANI

- SOCIJALNI PAKT - KAKO BLIZU STA 
Sl VLADA IN SINDIKATI

- PONTEROSSO V BREŽICAH

- PLAČE DO 18., SICER KOVINARJI 
STAVKAJO
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PREJELI SMO

NEMI KRIKI!
Spoštovani šolski veljaki ali gospodje, saj človek 

sploh ne ve, kako bi vas imenoval. Če vas človek 
gleda in se zamisli, prideš včasih že tako daleč, da se' 
vprašaš, ali ne bi bilo bolje, da bi še danes sedeli 
v šolskih klopeh, ne pa da že vi, ki ste tako nezreli 
ljudje, sedite ure in ure, mlatite prazno slamo in že 
v določenih trenutkih družbi največ pa našim otrokom 
bolj škodujete kot koristite.

To je uvod v to, kar vam bom sedaj napisala. Sem 
mati štirih otrok, imela sem tudi splav, zakaj, ne bom 
razlagala, ne pa po moji krivdi, samo toliko o splavu. 
Sedaj pa k stvari, ki se mi zdi absurdna v tem krutem 
svetu. Ali se vam ne zdi gnusno prikazovati film Nemi 
krik, ali ni to absurd za ljudi, ki so prišli na misel, da 
na tak način služijo denar, da starše otrokom prikazu
jejo kot morilce, ali res ti ljudje imajo pravico, kako je 
sploh to mogoče? Zakaj ljudje ki snemajo take filme, 
ne mislijo in niti ne pomislijo, da danes na televiziji 
gledamo že samo pokole. Misli, da otroci že s tem 
doživljajo psihične strese in vidijo dovolj svojih vrst
nikov starih od enega do šestih let, ki jih zaradi naše 
nore politike iznakazi človeška pošast.

Film Nemi krik mladostnika, ki naj bi ga gledal, 
samo spodbuja k seksualnim nagonom, saj prikazuje, 
da ni nujno, da se otrok rodi. Zakaj ti gnusni ljudje ne 
pomislijo, kako bi preživele tiste množice izstrganih 
otrok, ki so nezaželeni in zakaj ne poskrbijo, da bi 
otroci, ki so rojeni, živeli dostojno življenje. Da bi 
naša nora politika, ki vlada svetu, ne dovolila pobijat, 
jih pustila umirat od lakote in raznih bolezni, ter tudi 
velikokrat uničevala z raznimi strupi, ki jih danes 
premore svet. Vidite, to je zločin, otroka roditi in ga 
družbi pustiti ubiti. To je greh, ki mu ni primere. Zato 
prosim naše veljake, naj se ne strinjajo s prikazova
njem tega gnusnega in poniževalnega starša, saj 
ljudje, ki so dali tak film na razkazovanje, najbrž niso 
popolnoma umsko zdravi in neoporečni, pa če bi tudi 
bili, nimajo pravice blatiti nobenega starša.

Prvo morajo ljudje, ki so tako zverinsko nezreli in 
nečloveški, zagotoviti, da bodo otroke, ki bodo doži
veli psihične strese, zdravili in da bodo za vse more
bitne njihove posledice zmožni odgovarjata. Šele 
nato se lahko pogovarjajo s starši ali se strinjajo, da 
jih lahko nekdo blati s filmom, kot je Nemi krik. Tudi 
cerkev, ki je dolžna učiti otroke, da naj svoje starše 
spoštujejo, ni primerna za prikazovanje tega filma. 
Cerkev naj bi otroke učila vere in ljubezni, ne pa da 
blati starše na tako umazan način. Cerkev ne bi 
smela nikoli imeti takih pravic, kajti tudi cerkev in 
njeni podložniki najbrž niso vsi čisti in neoporečni, 
mislim, da ljudje to dobro vedo že iz prejšnjih časov. 
Zato še enkrat, cerkev naj uči vero in ljubezen, nikar 
naj ne prikazuje staršev kot morilce. Zato vas spošto
vane matere prosim, ne dovolite, da nas blatijo ljudje, 
ki niso sposobni poskrbeti za naše žive otroke, da bi 
živeli dostojno življenje. Uprite se gnusnemu služenju 
denarja, ki ga služi avtor tega filma, ki se imenuje 
Nemi krik. Mislim, da bi morale matere enoglasno 
zatuliti v te strahote vojne, ki jih vodijo politiki. To je 
nemi krik, ko ubijejo otroka, ki je že rojen, ki se 
zaveda, da ni nič kriv, pa ga ubije človeška zverina. 
Ubijejo in ranijo jih na tisoče, pa ni noben kaznovan, 
večkrat je zato celo odlikovan ali ni to nemi krik. 
Matere, oglasite se in bojkotirajte kaseto Nemi krik in 
ne dovolite, da ubijejo ranjene otroke. Odločajte o roj
stvu samo s svojimi partnerji, o vas naj ne odločajo 
politiki ter avtorji tega filma.

Matere celega sveta oglasite se, ne dovolite, da 
blatijo naš ženski svet moški, ki že povzročajo največ 
gorja. Eni ga prinašajo z alkoholom, drugi, s seksual
nimi nagoni, tretji z mučenjem žena in otrok, četrti pa 
so naši politiki sveta, ki se obnašajo do človeškega 
rodu, kot da ga hočejo uničiti, nikakor pa poskrbeti, 
da bi živeli v sožitju in mirnem življenju. Zato blazneži, 
ki so posneli ta film, naj ta film ne imenujejo Nemi 
krik, pač pa ODREŠILNI KRIK, saj otrok, ki ni rojen, ne 
trpi človeške zlobe. Kličem vas, matere vsega sveta, 
branite svojo materinsko čast, saj vi ste tiste, ki 
nosite materinsko poslanstvo in ne moški. Moški bi 
morali skrbeti, da bi otroci, ki so rojeni, živeli zdravo 
in veselo življenje, ne pa da jih pobijajo in trpinčijo. 
Zato tudi moški svet, ki razmišlja še trezno, naj 
dvigne svoj glas proti prikazovanju gnusa. Starša 
otrok sta oče in mati in mislim, da tudi očetu ne bi 
smelo biti vseeno, ali ga umsko prizadeti avtor prika
zuje otroku kot morilcu ali kot očeta in starša. Torej, 
starši, dvignite svoj glas in avtor naj kaseto umakne.

To je napisala mati štirih otrok, ki je živela zelo 
težko življenje kot otrok. Vso odgovornost nosim 
sama. Prosim, pismo objavite, takšno kot je!

Justina Temnikar, 
Šentjanž pri Dravogradu

ISTRABENZU ODPRLI VRATA

RUŠENJE MONOPOLA
Vsemogočnemu Petrolu so nedavno odškrimli delček 
mastnega zalogaja, ko so končno koprskemu Istrabenzu 
dovolili, da dogradi svojo prodajno mrežo servisov. Kopr
čani javno upirajo prst v dr. Andra Ocvirka, donedavnega 
ministra v Peterletovi vladi, da je kot Petrolov človek ščitil 
podjetje.

Da boj za oblast ni kar tako 
in samo za to, da bi nekdo 
prišel na oblast in se zakli
njajo ves vpregel v državni 
voz, priča vse več primerov iz 
mlade slovenske državne 
zgodovine. Nešteto primerov 
potrjuje, da je spet pomemb
no, kdo in od kod prihaja, za 
koga bo bolj in posebej po
skrbel.

Nedavna javna kritika dr. 
Andra Ocvirka, češ, da kot 
minister ni pustil razmaha 
načrtovanega razvoja Istra
benzu, ker je ščitil interese 
Petrola, podjetja, v katerem 
je imel pomembno vodilno 
funkcijo, je samo eden izmed 
primerov, kako drobni, pri
vatni interesi tudi v demokra
ciji marsikdaj prevladajo nad 
interesi države. Prav zato 
smo v svojo državo precepili 
folklorno »visokih gostov« 
ob raznolikih svečanostih, 
odprtjih in otvoritvah, občin
skih ali celo krajevnih praz
novanjih. Potrebno je samo 
pogledati zbirko sedečih in 
pametno se držečih mož 
v prvi vrsti pod govoriškim 
odrom in je slika jasna.

Novi oblastniki so vsak

v svojem žepu v vlado prine
sli pisano popotnico želja in 
obljub, ki najpogosteje niso 
ravno po meri potreb »drža
ve«, temveč povsem lokalno 
ali strankarsko obarvane. 
Grozljivi poskusi rušenja

»rdečih direktorjev«, prevzer 
mi vodstev bank, javnih in
formativnih sredstev in do
bro stoječih podjetij so bili 
osnovna ideja novopečenih 
oblastnikov, da bi si prigrabi
li prevlado v gospodarstvu in 
v tistih delih gospodarstva, ki 
dejansko odloča o življenju 
vsake države. Spomnimo se 
samo razdeljevanja denarja 
za malo gospodarstvo, nova 
delovna mesta, kreditov za to

ali ono »perspektivno« de
javnost, pluralizacije me
dijev ...

Še tako zaplankan volivec 
je takoj razumel, kam pes ta
co moli in ugotovil, kako zelo 
pomembno je, s kom si »do
ber«, koga imaš ali poznaš 
v vladi. Istrabenzov primer 
sploh ne bi bil omembe vre
den, saj smo bili takšnega 
»gospodarjenja« vajeni že 
od nekdaj, če tovrstne botri
ne ne bi segale do najnižjih 
plasti. Rejčeva tovarna agre
gatov, ki jo je prenesel z Do
lenjske, kjer tovarna že stoji, 
v Idrijo, je samo eden izmed 
neštetih primerov, ki potrju
jejo, kako se obnašajo oni na 
oblasti in pri - koritu.

Res je, omenjenih gospo
dov s Peterletom na čelu ni 
več pri koritu, toda kdo lahko 
jamči, da tudi sedanja oblast 
ne bo hodila po utečeni poti, 
ko vendar za krmilom stojijo 
ljudje, ki so na račun vsega 
prebivalstva že reševali samo 
svoja podjetja in z blagoslo
vom najodgovornejših izgra
jevali svoje monopole. 
Spomnimo se IMV, Gorenja, 
Cimosa, da naštejemo samo 
večje, ki so požrli na milijone 
dolarjev, da bi ostali tam, 
kjer so bili, papirnati stebri in 
vlečni konji slovenskega go
spodarstva.

- ez

OB ODLOČITVI USTAVNEGA SODIŠČA, DA NE BO ZAČELO 
POSTOPKA O USTAVNOSTI STANOVANJSKEGA ZAKONA

KAR JE SOLIDARNO, 
JE DRŽAVNO
Ali je treba biti zaskrbljen ob takšni odločitvi ustavnega 
sodišča? Po zdravi kmečki pameti — da.

Odločitev ustavnega so
dišča, da je stanovanjski za
kon, ki je najprej podržavil 
vsa stanovanja, tista od po
djetij pa je dal njim, čeprav 
so podjetja še vedno v druž
beni lasti, torej neolastninje- 
na, povsem v skladu z usta
vo, je presenetljiva, zlasti za
radi razlage. Predvsem na 
splošno sodišče ugotavlja, 
tega ne spremenijo niti loče
ni mnenji dveh sodnikov, da 
sme država izdati zakon, ki 
določa posebno ravnanje 
z lastnino, zlasti pa, da je 
v ospredju solidarnost, saj so 
stanovanja gradili iz skladov 
in so deleži posameznih za
poslenih nedoločljivi. To tudi 
ni res, saj je obračun za sta
novanjske prispevke bil tak
šen, da so vsakemu zaposle
nemu pri mesečnem OD pri
kazali njegov delež.

Ker se sicer sme kaj reči 
o odločanju ustavnega so
dišča, je moč ob zadevi sta
novanja zapisati precej vpra
šanj, nekaj ugotovitev, zlasti 
tudi dilem. Mnenje ljudstva, 
da je šlo za nacionalizacijo 
kot leta 1945, potem pa za 
prodajo in so tisti, ki so za 
gradnjo prispevali, stanova
nja še enkrat plačali, zagoto
vo ostane, čeprav je očitno 
nepomembno. Prav bi bilo, 
če bi o takih vprašanjih pri
pravili slovenski, če ne med
narodni posvet, kjer bi kaj 
povedali zlasti tisti, ki se 
spoznajo na ustavno pravo.

Zaenkrat pa velja, da po 
stališču ustavnega sodišča

lahko država odloči o lastni
ni karkoli, vse kar je plod so
lidarnosti pa je državno. 
Ustavno sodišče seveda ne 
bo moglo biti dosledno pri 
takem stališču. Ker govori, 
da je čisto nekaj drugega 
lastniniti podjetja, bo težko 
z enako utemeljitvijo dati pe
čat zakonitosti k podržavlja
nju železarn, ki so zagotovo 
podjetja. Solidarnost je sicer 
zanka, ki se bo Sloveniji ob 
delitvi YU premoženja še ka
ko otepala in se tudi zadrgni
la okoli vratu. Precej YU pre
moženja je plod solidarnosti. 
Zlasti bodo tega veseli v BiH, 
Črni gori, na Kosovem. Hrva
ška, ki ima zagotovo na svo
jem ozemlju enake pravice 
kot Slovenija na svojem, bo 
mirno lahko »pokasirala«, na 
primer, slovenske počitniške 
domove, ki so plod solidar
nosti. Imetje bivše YU v tuji
ni, lastnina JLA, vse je bilo 
plod solidarnosti. Znabiti, da

bo tudi mednarodna komisi
ja za ta vprašanja »vesela« 
slovenskega stališča.

Solidarnost je očitno raz
tegljiv pojem. Tisti, ki je delal 
celo pokojninsko dobo, pa 
nima stanovanjske pravice, 
je bil pač solidaren. Tisti, ki 
so takšno pravico imeli, pa 
stanovanja niso kupili, so ga 
pač solidarnostno poklonili 
občini ali podjetju. V podjet
jih so nekateri dobili stano
vanja, drugi ne. Solidarnost 
je vse »poglihala«. Solidar
nostna stanovanja so soli
darnost posebne vrste. Tisti, 
ki so kupili takšna stanova
nja, jih pač ne bi smeli, saj so 
imeli denar in torej niso bili 
upravičeni do solidarnostnih 
stanovanj. Po veljavni ustavi, 
po kateri je nastal stanovanj
ski zakon, pa sicer ni bilo 
moč zmanjševati stanovanj
skega sklada, ga torej tudi ne 
bi bilo moč prodajati. V celj
skem primeru je občina naj
prej kupila stanovanja EMO, 
da bi podjetje rešila pred ste

čajem, iz solidarnostnega 
sklada, zdaj pa bo več let ta 
stanovanja odplačevala iz 
proračuna in je tako občina 
solidarnostno pomagala ti
stim, ki so ta stanovanja lah
ko poceni kupili. To, da obči
na plača celotno vrednost 
stanovanj, seveda ni po
membno.

Ko bo aktualno lastninje
nje bolnišnic, šol, PTT, ko
munale, bo ustavno sodišče 
v zadregi. Če se bo držalo 
solidarnostnega načela, bo 
vse državno, čeprav so bili 
prispevki za mnoge družbe
ne dejavnosti določljivi in to 
osebno. Pri gozdovih, ki jih 
bo dobila cerkev, bodo vsi, ki 
so vanje solidarnostno vla
gali, zlasti v infrastrukturo, 
vse skupaj poklonili Cerkvi. 
In zakaj v tem primeru ne dr
žavi? Gre za lastninjenje 
gozdov nasploh.

Ustavno sodišče je moč si
cer razumeti. Si predstavlja
te, kaj bi bilo, če bi ugotovilo, 
da je vse skupaj nezakonito. 
Vse bi morali začeti od začet
ka, vse pošteno izračunati, 
za vsakega živega in pokoj
nega Slovenca, ki je prispe
val za stanovanjsko gradnjo.

Če to ni bil poglavitni razlog 
za odločitev ustavnega so
dišča, pa je v vsakem prime
ru treba biti zaskrbljen. Last
nina je stvar ali dejansko sta
nje, o kateri lahko država od
loči karkoli, tudi vzame.

Zbiegnevv
Kochanovvski

Ustavno sodišče je 14. maja letos na več pobud 
sklenilo, da ne bo začelo postopka za oceno ustavno
sti nekaterih določb stanovanjskega zakona. Sodišče 
ugotavlja, da so stanovanja plod solidarnosti in da 
prispevki posameznikov niso določljivi. Lastninjenje 
stanovanj, ki so tudi socialna kategorija v prvi vrsti, ni 
isto kot lastninjenje podjetij. Ni pomembno, koliko 
ljudi iz enega stanovanja je prispevalo za izgradnjo, 
bistvena je točkovana vrednost stanovanj. Ustavno 
sodišče je odločalo v sestavi dr. Peter Jambrek, pred
sednik in sodniki dr. Tone Jerovšek, mag. Matevž 
Krivic, dr. Anton Perenič, mag. Janez Snoj, mag. 
Janez Šinkovec in dr. Lovro Šturm. Dr. Šturm in mag. 
Krivic sta dala ločeni mnenji, ki pa ne spreminjata 
bistva odločitve, da postopka pač ne bo.
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VISOKI GOST V UREDNIŠTVU: VITODRAG PUKL, PODPREDSEDNIK 
SKUPŠČINE REPUBLIKE SLOVENIJE

SKUPŠČINA JE 
SUROVO IGRIŠČE

»Prepiri o lastninski zakonodaji so povzročili več škode 
kot vojna. Predsednik Bučar je izjemen človek, vendar je 
z njim težko delati, ker ima svoje predvidenje vodenja. 
Danes je jasno, da je Peterletova vlada padla tudi zaradi 
krize v skupščini. Prav tako je očitno, da dogovori o delitvi 
oblasti v občinah niso pametna rešitev, saj je prišlo 
v večini občin do nesoglasij med župani in predsedniki 
Izvršnih svetov. Gospod Drobnič bi moral nekaj direktorjev 
pozapreti, ne da se je toliko ubadal z belogardizmom. 
Podpredsednik Rigelnik je napovedal konec divjemu priva
tiziranju, podpredsednik Pučnik pa vzpostavil normalne 
dogovore s Hrvati,« je v daljšem pogovoru z uredniki 
v uredništvu Nove dobe med drugim povedal Vitodrag 
Pukl, podpredsednik Skupščine Republike Slovenije.

Kako daleč smo danes pri 
nas s skupščinskim demo
kratičnim procesom?

»Pri procesih v skupščini 
je potrebno upoštevati in lo
čiti dve stvari: eno je več
strankarski sistem in v skla
du s tem sistemom gre pri 
teh tako imenovanih prepirih 
za različna stališča različnih 
strank, ki zastopajo različne 
sloje, ljudi. Prihaja tudi do 
takšnih stališč, kjer kompro
mis ni možen.

Vendar skupščina ni pro
stor, kjer bi se poslanci obje
mali in bratili ter iskali kom
promis za vsako ceno. 
Skupščina je prej surovo po
litično igrišče, kjer skuša 
vsaka interesna skupina, 
vsak sloj, uveljaviti svoje in
terese. Skupine se med se
boj povezujejo in sklepajo 
koalicije, da se lahko sprej
me neko večinsko stališče. 
Prepiri v skupščini so bistven 
atribut in sestavina parla
mentarne demokracije.

Drugo, kar je negativno, je 
samo organizacija skupšči
ne, ki še ni prilagojena so
dobnemu parlamentarnemu 
življenju.«

V čem so tačas glavne po
manjkljivosti?

»Tridomni sistem in dolo
čilo, da mora biti vsak zakon 
izglasovan v tistem besedilu 
v vsakem zboru, saj je druga
če potreben zelo zapleten 
mehanizem usklajevanja. Če 
kateri od zborov nečesa ne 
sprejme na dnevni red, je 
predmet odpisan, blokiran. 
Takšno organizacijo skupš
čine lahko stranke oziroma 
interesne skupine zlorabijo 
za blokado. Če bi imeli nor
malen parlament, kot je zdaj 
predviden v novi ustavi z de
vetdesetimi poslanci, do 
takšnih blokad ne bi moglo 
priti. Stranke bi se povezova
le in bi bile vse zadeve rešlji
ve. Sedaj se stranke, ki vedo, 
da ne bi mogle oponirati 
predlogu, ki ima za sabo ve
čino, enostavno v zboru, kjer 
imajo večino, poslužijo po 
mojem mnenju nepravilne 
razlage poslovnika in predlo
ga enostavno ne uvrste na 
dnevni red.

Tipičen primer je bil pri 
lastninski zakonodaji zbor 
združenega dela, kjer je veči
na zastopala druge'interese 
in je lastninsko zakonodajo 
vse do danes blokirala. Tu 
prevladujejo neodvisni, veli
ko je liberalnih demokratov 
in prenoviteljev. V zboru ob
čin ima večino trdo jedro De
mosa s skupino, ki jo vodi 
Starman, v njem so zelo

močni tudi krščanski demo
krati. Tudi oni so sedaj želeli 
pokazati, kaj je blokada, kaj 
lahko storijo in štirinajst dni 
niso hoteli zakona sprejeti 
na dnevni red.

Zanimivo je reagiranje 
predsednika skupščine dr. 
Bučarja. Ob blokadi zbora 
združenega dela je vsem ra
zlagal, kakšno samostojnost 
ima vsak zbor in da je njego
va sveta in neodtujljiva pravi
ca, da zakona ne sprejme na 
dnevni red. Ob blokadi zbora 
občin pa je s svojega piede
stala, razglašal, kakšna krivi
ca in kako neparlamentarno 
je, če nek zbor ne sprejme 
zakona na dnevni red.«

Poslanci si jemljejo pravi
co, da v interesu strank opo- 
nirajo. Ljudje se takšnemu 
ravnanju čudijo in se nad 
njim zgražajo. Koga poslan
ci predstavljajo?

»To je večno vprašanje 
vseh parlamentarnih demo
kracij. Tudi obstrukcija je 
včasih legitimen pojav, ki se 
uporablja v vseh parlamen
tarnih demokracijah, vendar 
le kot izjemen in kratkotrajen 
ukrep, takšna blokada, kot 
se pojavlja pri nas, pa je 
edinstvena v zgodovini par
lamentarizma in resnično ni
ma osnove v volji volilcev.«

Zaradi strankarsko poli
tičnih nesoglasij je blokira
no tudi večje število občin. 
Zdi se, kot da je od občin
skih skupščin pa do republi
ške vlade eno samo neso
glasje?

»Nesoglasja so normalen 
pojav parlamentarne demo
kracije. Vendar ta nesoglasja 
ne bi imela tako usodnih po
sledic, če bi bila organizacija 
skupščine temu prilagojena. 
Pa tudi takšna organizacija 
skupščine ne bi mogla pov
zročiti takšnih posledic, če bi 
skupščinski poslovnik pravil
no razlagali. Razlaga bi mo
rala izhajati iz vprašanja, kaj 
je parlament. Parlament so 
poslanci, predstavniki ljud
stva in njegova dolžnost je, 
da obravnava stvari, za kate
re je pristojen. Parlament kot 
celota in njegovi posamezni 
zbori nimajo pravice odklo
niti obravnave, če to predla
ga upravičen predlagatelj. 
Parlament mora zadevo 
obravnavati, jo reševati po 
komisijah, mora odločati in 
glasovati.«

Nekateri menijo, da smo 
v demokracijo vstopili pre
cej nezreli.

»O tem sem veliko razmi
šljal in imel v samem izvoru

priložnost opazovati. Mislim, 
da nismo nezreli. Tudi naša 
politična kultura je na precej 
višji ravni kot kultura v dol
goletnih parlamentarnih de
mokracijah. Rak rana vsega 
je organizacija skupščine in 
napačna razlaga delovanja 
skupščine.«

Med številnimi obtožbami 
na račun dr. Bučarja je bilo 
slišati tudi, da predsednik 
skupščine že dalj časa 
sploh ne komunicira več 
s svojimi podpredsedniki. 
Lahko Vi kot podpredsednik 
skupščine to potrdite?

»Dr. Bučar je nedvomno 
izjemen človek, velik stro
kovnjak, ki ima izjemno me
sto v slovenski politiki in tudi 
že prej v svojem dizident- 
stvu. Veliko izjemnih ljudi je 
zelo težavnih v sodelovanju, 
v delovanju v skupinah, ker 
so zelo veliki individualisti. 
Žal je pri dr. Bučarju opaziti, 
da je tudi v osebnih lastno

v škodo skupščine pa gre 
dejstvo, da ni več enotnega 
vodenja, sodelovanja, ni več 
informacij in videnj bodoče
ga dela.

Ob prihodu v skupščino je 
bilo organizacijsko delo na 
mojih ramenih. Vodil sem se
stanke, kjer smo formirali ko
misije. Zasnoval sem dva na
čina poslovanja skupščine 
- tedenske sestanke vodstva 
skupščine z vodstvom vlade, 
kjer smo sproti razčiščevali 
morebitne nesporazume. To 
in pa redno tedensko sesta
janje vodstva skupščine 
s predstavniki vseh strank je 
bil učinkovit model dela 
skupščine. Informirali smo 
se, ugotavljali, kje kompro
misi niso možni.

Po mojem mnenju je na
stala kriza v skupščini in ne 
v vladi. S to oceno soglaša 
veliko ljudi, ne pa tudi dr. 
Bučar. Najini odnosi so se 
ohladili tedaj, ko sem ugoto-

vodenja ter brezmejni ego
izem in brezkorpuloznost. 
S poštenjem in socialo nima
jo veliko skupnega. Poznal 
sem tudi zakonodajo in sem 
bil prepričan, da bodo naj
bolj brezvestni pač prisvojili, 
kar se bo dalo. Ob pomanj
kljivi zakonodaji in pasivno
sti vlade so delavci naenkrat 
izgubili vse pravice. Niso se 
imeli kam obrniti, sodišča so 
bila dezorientirana, organi 
pregona in prisile brez poo
blastil in zmedeni. Posledica 
tega je položaj delavcev, ki si 
ga v Evropi ne moremo niti 
zamisliti. Popolno brezpravje 
v podjetjih, ki so jih divje pri
vatizirali. Zamerim svoji 
stranki in Peterletovi vladi, ki 
je imela možnosti, da tega ni 
preprečila. Če bi se javni to
žilec, ki ga je postavil De
mos, gospod Drobnič, ukvar
jal malo manj z belogardiz
mom in bi resneje jemal kva
liteto in dolžnost tožilskega

je sedanja zamenjava vlade 
»rdeči udar«?

»To je zelo poenostavljeno 
rečeno. Ta vlada je res zelo 
levo usmerjena, saj smo so
cialdemokrati in zeleni edini 
sredinski stranki v njej.

Naša stranka je to vlado 
podprla zato, ker smo ugoto
vili, da je kriza pregloboka in 
je potrebno najti neko začas
no rešitev. Zato smo se stri
njali, da ni bila primerna pre
hodna vlada, pod katero bi 
lahko sprejeli zakone o voli
tvah in lastninsko zakonoda
jo. Vendar smo ohranili tudi 
zdravo distanco do ukrepov 
te vlade, s katerimi lahko so
glašamo ali pa tudi ne. Zato 
tudi zamerim tej vladi ka
drovske menjave v upravnih 
resorjih.«

Na tiskovni konferenci je 
vlada te menjave zanikala. 
Njeni predstavniki so izjavi
li, da je bilo zamenjanih le 
nekaj ljudi In še ti skoraj vsi 
na lastno željo.

»Vem, da so bili ljudje v dr
žavni upravi zelo prestrašeni. 
Ko je pred dvema letoma pri
šla na oblast koalicija Demo
sa, nismo nikogar zame
njali.«

Kako bi ocenili opozorila 
dr. Bučarja, ki pravi, da nam 
grozi pravni samomor, če ne 
bo sprejeta volilna zakono
daja?

»Ta njegov nastop ocenju
jem kot resno in dobrona
merno opozorilo. Menim pa, 
da je politični samomor pre
ostra beseda in da je dr. Bu
čar sicer v dobrem namenu 
malo prenapel.

Sprejetje volilne zakono
daje je seveda zelo pomemb
no. Socialdemokrati in jaz 
osebno se zavzemamo za 
proporcionalni sistem, saj

stih izjemen. Sodelovanja 
v vodstvu skupščine že od 
takrat, ko je prišlo do bloka
de zbora združenega dela, 
ni, zlagoma je vse bolj upa
dalo, sedaj pa je doseglo toč
ko, ko se najožje vodstvo 
skupščine ne sestaja, ne po
svetuje, ne odloča in ne vodi 
skupščine. Dr. Bučar se je 
odločil za drugačen način 
dela. V nekem intervjuju je 
izjavil, da se ne bo skrival za 
nekim telesom, ki ne obstaja, 
to seveda ni res, in da sam 
prevzema celotno odgovor
nost. Prevedeno v slovenšči
no to pomeni, da bo pač sam 
odločal in vodil delo skupšči
ne. Namesto sej predsed
stva, kjer bi razčistili različna 
stališča, kliče k sebi posa
mezne skupine, posamezne 
ljudi, s katerimi sam kontak
ti ra in skupščina ni informi
rana, kaj se dogaja. Pregled 
nad dogajanjem ima samo 
predsednik, to pa pomeni, da 
skupščina ne funkcionira, 
kot bi morala. Ne vmešava se 
v zadeve podpredsednikov, 
glede tega nimam težav,

vil, da podpira in inštruira 
blokado zbora združenega 
dela v primeru lastninske za
konodaje. Očitno se je bal, 
da bi bila podjetja podržav
ljena in bi s tem podržavlja
njem prišli do premoženja 
klerikalci. Meni se je to zdelo 
absurdno, saj so krščanski 
demokrati na volitvah dobili 
le 13 odstotkov glasov, vse 
ostalo pa druge stranke.«

VI ste kot odvetnik vse 
življenje branili družbeno 
Imetje. Borili ste se proti 
najbolj grobim posegom va
njo. Sedaj se Je pokazalo, 
da je bil vaš strah pred div
jim lastninjenjem upravičen.

»Bil sem prepričan, da bo 
prišlo do divjega lastninje
nja, saj sem v glavnem poz
nal strukturo vodilnih kadrov 
v podjetjih. Res poznam tudi 
izredno poštene in načelne 
menedžerje in kjer takšni lju
dje vodijo podjetje, ni nič na
robe, vendar je takšnih pre
malo.

Glavna značilnost mened
žerskega kadra je izredna 
sposobnost pridobivanja in

dela ter sprožil nekaj zelo 
ostrih kazenskih postopkov, 
do teh kraj in goljufij v takš
nem obsegu ne bi prišlo.«

Socialisti so se zavzeli, 
naj lastninska vprašanja za 
nazaj ostanejo takšna, kot 
so In se tudi ob sprejemu 
zakona o lastninjenju ne bi 
spreminjala.

»To je zelo zanimivo stališ
če, ki pomeni: kar si ukradel, 
obdrži.«

Kranjski liberalci so zah
tevali odstop predsednika 
skupščine dr. Franceta Bu
čarja. Očitajo mu kršenje po
slovnika In številne druge 
grehe. Kako bi komentirali 
to zahtevo liberalne stran
ke, s katero se strinja tudi 
celotna opozicija?

»Liberalna stranka je zelo 
radikalna. S to zahtevo se ne 
strinjam. Menim pa, da se bo 
moral dr. Bučar prilagoditi 
kolegijskemu vodenju dela 
skupščine. Njegov odstop bi 
povzročil nepotrebne politič
ne težave.«

Kaj menite o trditvah, da

menimo, da smo še preblizu 
prejšnjemu enoumju in si ne 
moremo privoščiti večinske
ga sistema, ki tudi ni pravi
čen, saj ne daje jasne slike 
volje volilcev. Pri sprejetju 
volilne zakonodaje se zaple
ta tudi zato, ker se mnogo 
strank boji, da bi izpadle iz 
parlamenta.«

Kako gledate na gospo
darski program Drnovškove 
vlade?

»Stranka je ta program 
obravnavala, podala nanj 
številne pripombe in opozo
rila na protislovja v njem. Se
daj program proučujejo naši 
strokovnjaki. Takšne progra
me je težko ocenjevati, saj 
imajo ekonomisti o njih zelo 
različna mnenja, tako da je 
končna odločitev stvar politi
ke. Pomembno pa se mi zdi, 
da ga vsaj imamo, saj je naj
slabše, če se organ, ki bi se 
moral odločati, ne odloča.«

Povzel in priredil: 
Janez Vodnar
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KRIMINAL: S PONAREJENIMI TOLARJI NAPADLI DRŽAVO, HRVATI IN SLOVENCI SKRIVAJO 
IZVOR, OBOJI PA SO SE MIMOGREDE HOTELI ŠE REŠITI MOTEČE PROMDEI BANKE

TOLARJI ZA DOLARJE
Skoraj 125 tisoč odkritih ponarejenih tisočtolarskih bankov
cev bi lahko dodobra pretreslo celotni denarni sistem. Po 
spektakularni aretaciji in tihi izpustitvi Ibrahima Dediča, last
nika Promdei banke iz Zagreba, se je vsa ta kriminalna 
rabota spremenila v škandal prve vrste. Sta se ob pravih 
krivcih Hrvaška in Slovenija v resnici hoteli otresti še gromo
glasnega novopečenega bankirja?

Še malo pa bo skoraj mesec 
dni od nadvse presenetljivega 
odkritja ponarejenih tisočto
larskih bankovcev v Kopru. In 
seveda od še osupljivejšega 
odkritja v Zagrebu, kjer so 
tamkajšnji varnostni organi 
v neki drvarnici odkrili nič 
manj in nič več kot 97.151 po
narejenih bankovcev po tisoč 
tolarjev.

Upravičeno prizadeti Ibra
him Dedič, lastnik Promdei 
banke iz Zagreba in menjalni
ce v Kopru, kjer so ponaredke 
najprej odkrili, sam bije boj 
s slovenskimi in hrvaškimi 
oblastmi, da bi dokazal, kako 
je on s svojimi sodelavci žrtev 
zakulisnih političnih iger 
v obeh državah, saj je njegova 
banka sama žrtev nepazljivega 
delavca. Poleg Dediča je pred
vsem hrvaško časopisje dobilo 
novo možnost za napad na 
Slovence, pri čemer ponareje
ni bankovci sploh niso več bi
stveni. Sicer pa pojdimo po 
vrsti.

Gardist z milijardami
Po predhodnem telefon

skem pogovoru z Dedičem, 
je neki Senjak v ponedeljek, 
8. junija, v filialo Promdei 
banke v Ulici kralja Držislava 
v Zagrebu pripeljal v zame
njavo 466 bankovcev po ti

soč tolarjev, da bi jih zame
njal za marke. Po poznejšem 
pripovedovanju uslužbenke 
omenjene banke, je šlo za 
mlajšega moža, ki je bil oble
čen v uniformo hrvaške voj
ske, z njim pa je bil neznani 
moški v civilni obleki. Mlade
nič v uniformi je uslužbenki 
povedal, da se piše Ivica Se
njak, kot je uslužbenka tudi 
zavedla na uradni dokument. 
Poleg tega se je vestna 
uslužbenka med drugim še 
spomnila, da je mladeniča 
pripeljal neznani avtomobil, 
v katerem so bili še trije mo
ški. Uslužbenca banke sta 
strojno preštela denar in 
mladeniču izročila 8.740 
mark.

Iz Kopra, kjer ima Promdei 
banka menjalnico, je klical 
vodja poslovalnice, da bo 
v Zagreb pripeljal odkuplje
ne devize in iz Zagreba odpe
ljal v Koper tolarje. Če zane
marimo vprašanja, kako se iz 
države in v državo prevažajo 
milijoni, ker to v to zgodbo 
ne sodi, naj povemo, da nih
če v Zagrebu in nihče v Ko
pru do naslednjega dne ni 
ugotovil, da je s tisočtolarski- 
mi bankovci karkoli narobe,

To je odkril šele neki ob
čan, ki je v torek zjutraj v ko-

Hrvaški policaji niso mogli verjeti svojim očem, ko so 
v drvarnici študenta, nepomembnega švercarja, odkrili 
tolikšno količino ponarejenih tolarjev.

prski menjalnici Promdei 
banke zamenjal za tolarje 
1.000 mark in ob preštevanju 
ugotovil, da bankovci niso 
enake barve. Zato je krenil 
v poslovalnico Ljubljanske 
banke, kjer so mu potrdili, da 
je komaj pet bankovcev 
pravih...

Potem se je sprožil alarm, 
nemudoma se je vključila 
slovenska policija. V torek 
zjutraj je Habib Dedič, sorod
nik lastnika in direktorja 
Promdei banke, sicer vodja 
koprske podružnice, po tele
fonu poklical gospo Zino, 
pomočnico direktorja, v Za
greb in ves razburjen zahte
val, da naj takoj v Koper po
šljejo fotokopijo dokumenta 
njihove banke, da bi ugoto
vil, kdo je v Zagreb prinesel 
sumljive bankovce.

»Ali veš, da ste odkupili 
ponaredke, to niso tolarji, to 
je brezvredni papir...«

Aretacije s pridihom 
folklore

Zdaj se je razburjenje pre
neslo v Zagreb, tembolj ker 
je že pred Habibom isti doku
ment zahteval po telefonu 
neznani moški, povrhu vsega 
pa v Zagrebu ni bilo več di
rektorja in lastnika Ibrahima 
Dediča. Ta je prejšnje po
poldne odpotoval v tujino, da 
bi svoji banki, mimogrede, 
Promdei banka je edina pri
vatna banka na Hrvaškem in 
tudi zato trn v peti ostalim 
bankam in »bankam«, odpo
toval torej, da bi svoji banki 
glede na obstoječi kapital 29 
milijonov dolarjev izposloval 
mednarodne reference.

Ibrahim Dedič, poslovnež z uspehom, edini privatni bankir 
na Hrvaškem, se ne ustavi kar tako: v Kopru je napadel 
lakomnega oštirja, v Zagrebu izsilil pot v Sabor.

»Odkod trditev, da gre za 
ponaredke? Če te podatke 
potrebuje policija, jih naj 
uradno zahteva,« se je glasil 
odgovor iz Zagreba. Kmalu 
zatem se je v Ulici kralja Drži
slava pojavil Štef Vuljar, in
špektor policijske uprave 
v Zagrebu, z nekaj inšpektor
ji, ki so zahtevali pregled po
slovanja s tolarji za zadnjih 
nekaj dni. Istočano so ostali 
inšpektorji vstopili v vse po
slovalnice Promdei banke in 
začeli z enakim pregledom. 
Pregledali so denar dnevne 
blagajne, trezor in dokumen
tacijo ter začasno odvzeli 
20.000 tolarjev, za katere pa 
so pozneje ugotovili, da so 
pravi.

Malo pred polnočjo je 
v Zagreb Rizaha Alušiča, še
fa trezorja in vodjo varnostni 
Promdei banke, poklical ko
lega iz slovenske varnostne 
službe. Treba je povedati, da 
je bil Alušič predtem poklicni 
oficir JLA in se pravočasno 
umaknil iz vojske, da bi se 
naj celo zaposlil v slovenski 
varnostni službi. Obljubljena 
je bila tudi služba za njegovo 
ženo, stanovanje... Prijatelj 
iz Ljubljane ga je poklical, 
naj pride takoj v Slovenijo. 
Alušič je povabilo sprejel in 
s sabo povabil še Maria Babi
ča. Ko sta z Babičem v Bre
gam prestopila državno me
jo, so ju - aretirali. Namesto 
pogovora o zaposlitvi v naših 
protiterorističnih enotah, sta 
z Babičem pristala za - re
šetkami ...

Milijarde v drvarnici 
in gozdu

Na nesrečo novopečeni 
bankir iz Zagreba, sicer rojen

v Bihaču, Ibrahim Dedič, ne 
posluje po balkanski tradici
ji, temveč učinkoviteje od 
marsikaterega kolega v kapi
talizmu: ne glede na to, kje 
je, venomer vzpostavlja stike 
s sodelavci. Tako je v Bruslju 
nemudoma izvedel za do
godke v domovini, spremenil 
vozni red poslovnih dogovo
rov in se odpravil na letališče 
za polet v Ljubljano, čeprav 
bi se naj po načrtu vrnil v Za
greb.

»Kakšen direktor pa bi bil, 
če ne bi takoj krenil nazaj, 
saj je bilo očitno, da gre za 
spretno organizirano akcijo 
zoper mene in moje sodelav
ce! Vsakemu treznemu člo
veku je bilo očitno, kajti, za
kaj bi si naj jaz, ki sem bil trn 
v peti tako Hrvatom kot Slo
vencem in tamkajšnjim 
bančnim lobyem, umazal ro
ke za piškavih 8.740 mark! 
Zakaj bi naj uničil mukotrp
no delo in sloves moje banke 
za ponaredke...«

Slovenska policija je bila 
drugačnega mnenja. Ko je 
gospod Ibrahim Dedič pristal 
na brniškem letališču, so ga 
pričakali policisti, ga povabi
li v svoje vozilo in prepeljali 
v koprske zapore. Gospod 
Ibrahim Dedič ni kdorsibodi, 
niti ni do svoje banke pripla
val po juhi. Sprožil je var
nostni mehanizem in dodo
bra policiji osolil svoje biva
nje v Kopru. Resnici na ljubo 
je treba priznati, tudi gospod 
Dedič je pozneje svoje mne
nje o tem spremenil, v zapo
ru je imel poseben tretman.

Hrvaška policija je medtem 
ugotovila, da Ivica Senjan, 
vojak, ki je v Promdei banko 
prinesel ponarejene tolarje, 
v resnici obstoja. Povabili so

ga na zaslišanje in - izpusti
li. Medtem so slovenski poli
caji v gozdiču ob državni me
ji odkrili torbo z novim ku
pom ponarejenih tolarjev, iz 
česar je bilo moč sklepati, da 
gre za mnogo večjo diverzi
jo, kot je bilo sprva videti. To 
tembolj, ker so bili ponaredki 
s serijskimi oznaki od a do k. 
Še večjo osuplost so Sloven
cem pripravili Hrvati, ko so 
v drvarnici mladega študenta 
okrili kar 97.151 ponaredkov.

Hitri pri zapiranju, 
počasni pri izpuščanju

Kaže, da tudi v demokraciji 
sodni mlini meljejo počasi, 
čeprav je hrvaška policija od
krila in zaslišala Ivico Senja- 
na, direktorja Ibrahima Dediča 
in sodelavcev niso izpustili iz 
pripora. Rešitev oziroma po
moč pri reševanju te afere bi 
naj obljubil celo sam gospod 
Bavčar, vendar se ni zgodilo 
nič. Razen v časopisju, kjer 
so hrvaški kolegi na račun 
Slovencev izlili dobršno me
rico žolča in gnojnice ter 
svetu v Globusu skušali do
povedati celo to, da smo Slo
venci najmanj izobražena ra
ja na Balkanu...

V zaporu pa je upravičeno 
besnel direktor Ibrahim De
dič. Mož, ki tudi sicer ne hra
ni moč ne pri delu in pri 
psovkah. Aretacije svojih so
delavcev in njegov zapor je 
naprtil in dodal k računu za 
maščevanje hrvaške in slo
venske oblasti, ki je klecnila 
pred nesposobnimi in od dr
žav zaščitenimi bankirji, mo
nopolisti, verižniki, prekup
čevalci vseh vrst.

Slovenska oblast mu je 
gorka, ker mu ni dovolila od
prtja bančne poslovalnice 
temveč samo menjalnico, če-
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prav ni točno, da bi bila nje
gova banka edina ali prva tu
ja banka v Sloveniji. Upravi
čeno je zmerjal oblast, ki je 
kar nekaj dni mencala, ne ve
doč, kako se naj džentlemen- 
sko izvleče iz blata, v katero 
se je sama pahnila. Povrhu 
vsega pa ta oblast, ki tako na 
vrat na nos zapira, vse tiste 
dolge dni ni uspelo izbrskati 
niti enega indica, ki bi potr
dil, da sta Promdei banka in 
Ibrahim Dedič vpletana v po- 
narejenje slovenskih tolar
jev. Prizadeti je med drugim 
vztrajno zatrjeval, da bi naj 
že teden dni predtem iz za
nesljivih virov izvedel za več
jo količino ponarejenega de
narja, ki bi ga naj pripeljali 
na hrvaško stran v kombiju iz 
Slovenije. Po prihodu iz za
pora pa, da gre za ponarejen 
denar, ki je bil natisnjen na
- Štajerskem. Očitno je mi
slil na celjski Cetis in tam
kajšnjo tiskarno, kjer so to
larje dejansko tiskali.

Povezava s Cetisom 
je največja neumnost

»Vsak, ki se količkaj spoz
na na tiskarstvo, predvsem 
pa na tiskanje denarja, vam 
bo povedal, da gre pri tem za 
zahteven projekt, ki je tudi 
časovno omejen,« nam je za
trdil Drago Vračun, direktor 
Cetisa v Celju. »Ne smete po
zabiti, da smo v Cetisu bone
- tolarje tiskali pod drugač
nimi okoliščinami, zato so bi
li tudi temu primerni varnost
ni ukrepi.

Imel sem v rokah sporne 
ponaredke in vam zagotav
ljam, da je povezava s Ceti
som največja neumnost. Če 
gre morebiti za poskusne se
rije? Kakšne poskusne seri
je? Lepo vas prosim. O vsem 
drugem se obrnite na Narod
no banko Slovenije, jaz vam 
zagotavljam le to, da ti pona
redki niso bili natisnjeni 
v Cetisu. Strinjam pa se, da 
gre za količino, ki jo zmore 
tovrstni ponarejevalec le 
v časovno daljšem raz- 
doblju.. .«

» lo so mi podtaknili oni iz 
Ljubljanske banke, zato 
predvidevam, da so ponared
ke natisnili v Banki Slovenije, 
ker so v popolni krizi in 
umetno skušajo obrzdati in
flacijo,« benti gospod Ibra
him Dedič.« Odkrite so cele 
serije ponarejenih tolarjev 
z različnimi oznakami, za ta
ko obsežno delo pa je po
trebna dobra tiskarna in vsaj 
dva meseca dela. To je slo
venska umazanija, da bi 
s ponaredki na Hrvaškem po
kupili devize. Mogoče je celo 
predvidevati, da je bila vsa 
svinjarija v dogovoru z brat
sko Srbijo, s katero še vedno 
sodelujejo. Verjetno je celo, 
da so te ponaredke natisnili 
na Topčideru...«

Ibrahim Dedič ni hranil be
sa ob izpustitvi iz koprskega 
zapora. Nemudoma je sklical 
v hotelu Triglav tiskovno 
konferenco. Tudi tam ni izbi
ral besed in se zaklinjal, da 
bo sam razgalil ponarejeval
ce. In to mu je tudi verjeti. 
Gre za človeka, ki ga diči 
vztrajnost in neverjetna spo
sobnost, saj je očitno, da je 
v tem razstreljenem Balkanu 
v nemogočnih razmerah 
uspel kot poslovnež, ki mu ni 
bilo ravno z rožicami postla
no in bankirstvo edina dejav
nost. Gre za karizmatično 
osebnost, ki je znana tudi po 
tem, da se trdoglavega sogo
vornika fizično loti.

Meni le LB ukradla 
900.000 mark

»...Moram k predsedniku 
Drnovšku in ga spomniti, da 
se je kot državnik zavzemal 
za privatizacijo, zdaj pa dela 
proti temu. Kot tudi Bavčar. 
Ko je bil Janša v zaporu, so 
ustanovili odbor za zaščito 
njegovih pravic, ko pa je pri
šel na oblast, je ta odbor raz
pustil in zdaj sam oži pravice 
predvsem ljudem drugih na
rodnosti.

Pred mednarodnim sodiš
čem v Haagu bom sprožil 
sodni postopek zoper Ljub
ljansko banko, ki je prevarala 
državljane na Hrvaškem in

»Halo tovariši, big boss se vrača,« je bilo prvo, kar je 
sporočil po mobitelu iz Kopra v Zagreb. Ibrahimu Dediču, 
Muslimanu Iz Bihača, ni bilo nič podarjenega.

»Ljudje, bodite pametni! Vrednost mojega kapitala je 29 
milijonov dolarjev. Mar bo kdorkoli pameten verjel, da bi si 
za piškavih 8.740 mark izničil ves trud in delo mojih sode
lavcev.....

jim izmaknila devizne pri
hranke. Gre za mlijardo in 
dvesto milijonov dolarjev, ki 
so jih prenesli v tujino in zdaj 
predstavljajo podlogo tolar
ju. Meni so odnesli 900 tisoč 
mark...«

Po končani tiskovni konfe
renci je pred menjalnico ob 
tržnici v Kopru prišlo do ne
ljubega incidenta. Ko je na
mreč gospod Ibrahim Dedič 
obiskal svojo poslovalnico, 
je ugotovil, da se je med za
prtjem na predprostor pred 
poslovalnico razširil sosed in 
postavil mize s stoli. Če ne bi 
bilo pri roki prijateljev in po
licije, bogve kako bi se vsa 
reč za neprevidnega gostin
ca Končala.

Iz Kopra je gospod Dedič 
nemudoma odpotoval v Za
greb in medtem napovedal 
da bo od oblasti zahteval od
škodnino. Do te bi bil po vsej 
verjetnosti tudi upravičen, če 
bi med preiskavo ugotovili, 
da se je policija - zaletela. 
Zdaj vse kaže na to, čeprav je 
res, da niti slovenska niti po
licija na Hrvaškem o krimina
lu s ponarejenimi tolarji ne 
izdajata nobenih podatkov. 
V Zagrebu so nam povedali 
le, da je preiskava v teku, da 
so aretirali nekaj osumljenih 
in nič - več.

Vzporedno z delom polici
je deluje tudi posebna skupi
na ljudi, ki jih je zbral priza
deti bankir. Po svojih kanalih 
skuša priti do izvora, da bi 
ugotovil, zakaj gre in zakaj je 
bil on žrtev, saj vztrajno trdi, 
in to mu je v veliki meri verje
ti, da ne on in ne njegovi 
sodelavci niso ponarejevalci.

Slovenci so dobili 
vrnjeno z obrestmi

Zanimivo je, da je ob tej 
aferi, ki pri nas nima primere, 
bilo že od vsega začetka 
v Zagarebu slišati del Dedi
čevih trditev. Da bi naj bili 
ponaredki pripeljani iz 
- Slovenije.

Po prvi inačici, bi naj šlo za 
tolarje, ki so bili predvideni 
za plačilno sredstvo, vendar 
zaradi nekvalitetnega tiska 
umaknjeni in takoj po natisu 
spravljeni v trezorje Narodne 
banke. Ob Miloševičevem 
praznjenju deviz iz Narodne 
banke Jugoslavije pa bi naj 
nekomu v Sloveniji zasvetila 
luč rešitve: s temi ponaredki 
bi naj Slovenci plačali Beo
gradu odmerjen dolg...

Po drugi inačici bi naj po
naredke odkrili ob ponov
nem zajetju hrvaškega ozem
lja v na hitrico zapuščenem 
bančnem trezorju, v katerem 
je umikajoča JLA ponarejene 
tolarje pustila, odnesla pa 
ostalo valuto. Tako bi naj do 
tolarjev ponovno osvoboje
nem ozemlju prišli pripadniki 
hrvaške vojske, ki pa niso ve
deli, da gre za ponaredke...

V hrvaški javnosti se ob 
podpori enega dela časopisa 
oblikuje javno mnenje, da je 
poskus razpečavanja pona
rejenega tolarja bil upravi
čen in na mestu, ker je Ljub

ljanska banka oropala deviz 
prenekaterega Hrvata in Bo
sanca, da ne govorimo 
o Grubeliču. Da bi Slovenci 
s to neizmerno količino po
narejenega denarja dobili vr
njeno, kar bi naj povzročili 
ostalim v nekdanji Jugoslavi
ji in dobili povrh še obresti. 
Gre za očitno stopnjevanje 
nestrpnosti med državama in 
narodi, ki ga tišina ob prei
skavi samo vzpodbuja. Prav 
ta molk priliva olje na že tako 
razplamtelo mržnjo prizade
tih, ki so v resnici ostali brez 
vseh prihrankov, čeprav poz
navalci vedo, da ne zaradi 
Ljubljanske banke same.

Ne glede na pravne posle
dice prizadetega in edinega 
privatnega bankirja na Hrva
škem ne gre dvomiti v tisti 
del trditev Ibrahima Dediča, 
ko trdi, da je zaradi nesrečne 
neprevidnosti svojega usluž
benca imel ogromno škodo 
on in njegova banka.

K sreči gre za moža, ki je iz 
takšnega testa, da tudi takš
no nesrečo zna obrniti v svoj

prid. Čeprav je to morebiti le 
obliž, zaradi omenjene afere 
je Promedei banka Ibrahima 
Dediča doživela tolikšno me
dijsko predstavitev, da je za 
njenega direktorja in lastnika 
in za njo slišal tudi tisti, ki 
nikoli doslej v njo ni vložil 
niti pare ali za njo sploh kdaj
koli slišal.

Zdaj je poteza na policiji, 
ki s poizvedbami in razkrit
jem vse te umazane rabote 
ovrže ali potrdi trditve priza
detega poslovneža in razgali 
državo ali posameznika, ki je 
bil dejansko vpleten v krimi
nal mednarodnih razsežno
sti. Ob našem obisku v Za
grebu, se je gospod Ibrahim 
Dedič ubadal z manj prozaič
nimi stvarmi. Bil je med tremi 
tisoči rojakov, ki jim dom 
predstavljata zelenica in dža
mija v Zagrebu. Vsak dan ne
srečnim rojakom odpelje 
meddrugim po tristo kilogra
mov kruha in dvesto litrov 
mleka...

Janez Sever

I PRETEPLI CELJSKEGA 
GOSTILNIČARJA

IZTERJEVALCI 
V AKCIJI

Celjskega gostilničarja Emila Petka so v noči 
s četrtka na petek, (s 25. na 26. junij), presenetili trije 
njegovi občasni gostje. Na žalost tokrat niso prišli na 
pijačo, pač pa kot izterjevalci denarja. Gostilničarja 
so pretepli in mu grozili s smrtjo, če jim ne plača 
10.500 mark.

Vse pogosteje lahko slišimo, da so se pri nas že 
krepko razpasli izterjevalci dolgov, ki so pri svojem 
»delu« pripravljeni uporabljati vsa sredstva in »dolž
nike« dostikrat tudi hudo poškodujejo.

Žrtev brezobzirnih izterjevalcev je postal tudi gostil
ničar Emil Petek, ki je takole opisal dogodke v nepri
jetni noči: »Kljub pozni uri sem še vedno delal 
v gostišču, saj smo imeli še nekaj gostov. Okoli 23.30 
so prišli Agi, Zako in Rado, ki sem jih kot občasne 
goste poznal že prej. Rekli so mi, naj zaključim z delom 
in zaprem gostilno, saj se moramo nekaj pogovoriti. 
Gostje so res kmalu odšli, jaz pa sem prisedel k njim na 
teraso. Napoti jim je bil še natakar, ki so mu ponudili 
celo ključe svojega avtomobila, samo da bi se odpeljal 
domov. Vendar natakar in njegova žena nista želela 
oditi in sta ostala v gostilni.

Nato so zahtevali naj jim takoj izplačam 10.500 mark, 
ki da sem jih nekomu dolžan.«

»Denar na mizo ali pa te ubijemo«
»Zbežal sem v lokal, vendar so pritekli za mano in me 

pričeli pretepati. Ker so mi grozili s smrtjo, sem pokli
cal prijatelja in ga vprašal, če mi lahko posodi denar, ki 
so ga zahtevali. Tudi prijatelj ni imel tolikšne vsote, 
zato sem v spremstvu izterjevalcev odšel k avtu in jim 
dal vse, kar sem imel - 128.000 tolarjev in 400 mark. 
Potem so končno odšli, vendar so mi prej še zagrozili, 
naj pripravim ostali denar za naslednji teden,« ogor
čeno pripoveduje Emil Petek.

Pravi, da je izterjevalce k njemu poslal Damjan 
Leljak, mesar na Ostrožnem, pri katerem je nekaj 
mesecev kupoval meso. »Leljak je pri prodaji mesa 
goljufal pri teži in kvaliteti, zato sem pred časom prene
hal nabavljati pri njem in sedaj meso kupujem pri 
Kmetijski zadrugi Laško. Že prvi mesec so mi pri tej 
zadrugi zaračunali 100.000 tolarjev manj kot pa Leljak 
za isto količino, ki pa je bila ponavadi slabše kvalitete. 
Zato sem tudi zavlačeval s plačilom, saj sem hotel 
najprej razčistiti najine računa. To sem mu tudi pove
dal in takrat je rekel, da spusti vsoto za 100.000 tolar
jev, če mu takoj plačam ostalih 300.000. Tega nisem 
sprejel in sem mu razložil, da želim najprej razčistiti 
najine račune, pregledati vse fakture in ugotoviti moj 
resničen dolg, ki mu ga bom seveda plačal.

Vendar se je Leljak poslužil izterjevalcev, ki jim je 
obljubil 2000 mark za izterjavo. Seveda sem izterje
valce takoj, ko so odšli, prijavil policiji, ki jih je kmalu 
našla in priprla. Vendar se bojim, da zadeve preisko
valni sodnik ne jemlje resno in da bo te izterjevalce 
predčasno izpustil na svobodo, zato bom moral 
v bodoče vsekakor poskrbeti za svojo varnost«, je še 
dodal Emil Petek.

Policisti so enega od izterjevalcev srečali v diskoteki 
Flesh v Gorici pri Celju, kjer je B. Z. nadaljeval s svojim 
nasilništvom. Razbil je litrsko steklenico in jo vrgel 
v glavo obiskovalki, ki jo je pri tem hudo ranil. Kmalu 
zatem so prijeli še druga dva osumljenca A. Z in R. Z. 
(vsi trije so Celjani) in jih predali preiskovalnemu sod
niku.

Janez Vodnar
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MODRE ČELADE V BIVŠI 
JUGOSLAVIJI - (15)

UBOGA
MAKEDONIJA

Sarajevo je še vedno tarča napadov, ubijanja, blo
kirano, sestradano, bolno. Letališča ne morejo 
odpreti niti za humanitarno pomoč. Srbi še kar ponu
jajo enostransko premirje in streljajo, streljajo. Srb
ska država uradno govori, da ne sodeluje v vojni 
v BiH. Njena letala pa kar sejejo bombe in rakete. Na 
Slavonski Brod so izstrelili tudi raketo zemlja—zem
lja. Svet še kar okleva, vendar videti je, da nekoliko 
manj. Kot so predvideli, ZDA sprejema nove ukrepe 
proti Srbiji, dela pa tudi načrte, da bi vzpostavili 
humanitarni most s Sarajevom.

Na Hrvaškem se še ni začelo razoroževanje srbskih 
paravojaških formacij. Unprofor nima nadzora v pra
vem pomenu, saj ne sme niti pregledati objektov, kjer 
naj bi bilo skrito orožje. Kninski samozvanci grozijo, 
da bodo bombardirali Zagreb. Hrvaška se je nekoliko 
spametovala, zdaj uradno napoveduje nekaj, kar že 
dela, da bo vojaško pomagala BiH. Pametno so uma
knili iz postopka tudi zakon, s katerim naj bi podržavili 
vse, kar je srbsko in črnogorsko na njenih tleh. Za 
slovenske, makedonske in bosanske počitniške 
domove pa dela po svoje.

Miloševič je postal še bolj odkrit. Ne priznava BiH, 
govori pa celo o konfederaciji z Grčijo, o Kosovu se 
noče, pred svetom, niti pogovarjati. Hinavsko pravi, 
da se strinja s samoodločbo vseh narodov v BiH, pri 
čemer se Srbi lahko odločijo le za svojo državo. 
Miloševič priznava srbsko republiko BiH, ki se šteje 
za del Jugoslavije. (Pa smo spet tam, kako je moč 
v isti sapi lagati in trditi, da z BiH Srbija nima ničesar.)

Kar zadeva konfederacijo z Grki, upajmo, da je to le 
Miloševičeva finta. Grki zaenkrat objavljajo sankcije 
proti Srbiji in ponudbe iz Belgrada, da bi imeli skupno 
državo s skupnim vojaškim poveljstvom, niti ne 
komentirajo. Pa ni tako preprosto. Še vedno velja: Boj 
se Grkov! Miloševič se je vse prevečkrat za zaprtimi 
vrati pogovarjal z najvišjimi grškimi šefi. Govorili so 
tudi o Makedoniji, zagotovo, kako bi si jo razdelili. Če 
bi morda prišlo res do konfederacije, bi bila Makedo
nija napoti. Ker je Grki ne priznajo, so razlogi za 
zaskrbljenost še kako utemeljeni. Za Miloševiča bi 
bila konfederacija seveda idealna rešitev, izognil bi 
se vseh sankcij in se čez noč znašel v ES in celo 
NATO paktu.

V Belgradu sicer državljani protestirajo. Žal si ni 
moč obetati kakšnega rezultata, saj gre očitno le za 
zahtevo menjave na oblasti. Vse srbske stranke 
namreč govorijo o Srbih v eni državi, skratka o Veliki 
Srbiji. Tudi prestolonaslednik Karačordevič govori 
vsaj o treh republikah, zraven šteje tudi samostojno 
BiH.

Balkanska godlja je tako vse večja. Konca ni videti. 
Kaj vse se lahko izcimi, pa je bolj ali manj jasno. Tudi 
širši vojni spopadi niso izključeni. Žal.

Zbiegnew Kochanowski
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INTERNATIONAL HERALD TRIBUNE ODKRIVA: 
TRGOVCI Z NOVCI

SRBSKI DENAR NA CIPRU
Srbska podjetja so nedavno pod nadzorom srbskih obla

sti Slobodana Miloševiča na račune svojih ciprskih pred
stavništev preselila milijone dolarjev. Te varujejo stroga 
bančna pravila o zajamčeni tajnosti vlog, pravijo dobro 
obveščeni ciprski bančni in trgovinski krogi.

V nekaterih primerih so 
posle organizirali Miloševi
čev! zavezniki tako, da so 
lastniki denarja v ciprskih 
bankah državljani Srbije, ki 
jim je tajnost zajamčena, 
v večji meri pa gre za podjet
ja pod neposredno kontrolo 
jugoslovanskih oblasti, trdijo 
bančniki.

Jugoslovanski ambasador 
na Cipru Petar Boškovič je 
povedal, da pri prenosu srb
skega denarja na Ciper ni šlo 
za nič nezakonitega in da je 
transakcije povzročil kolaps 
mednarodnih bančnih zvez 
in sta zaradi vojne v bivši Ju
goslaviji ostali Srbija in Črna 
gora po razglasitvi sankcij 
Združenih narodov v eko
nomski izolaciji.

Vendar se poslovni ljudje 
iz Srbije, kritični do gospoda 
Miloševič^, bivšega šefa Ko
munistične partije, ki se je 
kasneje pretvoril v škodljive
ga nacionalista, sprašujejo, 
v kolikšni meri so sklenili ci
prske posle z namenom, da 
bi sicer nadzorovane držav

ne fonde nemoteno prelili 
skozi mrežo nekaj sto malih 
zasebnih offshore podjetij, ki 
so jih v lanskem letu drugega 
za drugim odpirali na Cipru.

Celotni znesek denarja, ki 
so ga po pričetku vojne v biv
ši Jugoslaviji prenesli na Ci
per, znaša več sto milijonov 
dolarjev, morebiti celo 750 
milijonov. To selitev so opra
vili deloma iz zasebnih go
spodarskih interesov, nedvo- 
mo pa tudi državnih potreb, 
s čemer so omogočili trgova
nje z mednarodnimi bankami 
in tujimi poslovnimi partner
ji. Vendar gre za, milo reče
no, čudne posle, ko lastnina 
srbskih podjetij prehaja pod 
nadzor Miloševičevih bivših 
komunističnih zaveznikov in 
njene delničarje čuvajo v naj
večji tajnosti.

Po ciprskih zakonih smejo 
samo ciprska Centralna ban
ka in lokalni knjigovodja, ki 
sodeluje pri ustanovitvi po
djetja, vedeti za imena delni
čarjev, če seveda v podjetju 
odločijo, da bodo prikrili

svoje lastnike. Direktorji 
bank so povedali, da so tajni 
lastniki srbskih družbenih 
podjetij nekateri srbski za
sebniki.

Med večjimi srbskimi po
djetji, ki so pred kratkim od
prla svoja predstavništva na 
Cipru in ne želijo izdati iden
titete njihovih lastnikov, so 
tudi JAT, Jugometal, največ
je srbsko podjetje za prede
lavo jekla, Jugoinspekt. A. K. 
Cosmoserve, ciprska firma, 
ki po registracijskih doku
mentih zastopa na Cipru srb
ska podjetja, se ne odziva po 
telefonu.

Resnici na ljubo, nekaj ve
likih srbskih družbenih po
djetij je v želji po lažjem trgo
vanju že pred leti na Cipru 
ustanovilo svoja predstavni
štva, vendar jh je večina pri
šla v zadnjih mesecih in 
v njih praviloma skrivajo last
nike.

Ciprski bančniki in poslov
neži iz Srbije pravijo, da ob 
teh predstavništvih Miloševi
čev režim neporedno finan
cira in nadzoruje poslovanje 
dveh zasebnih bank na 
ozemlju preostanka Jugosla
vije, v katerih s pomočjo črne 
borze dnevno zberejo do de
set milijonov dolarjev, držav

ljane Srbije pa privabljajo 
z deset in petnajstodstotno 
mesečno obrestno mero za 
dolarske vloge in bančne 
vloge v nemških markah.

Ena od obeh zasebnih 
bank, Dafiment banka, je 
pred kratkim kljub prepovedi 
ciprske Centralne banke od
prla na Cipru svojo firmo in 
tačas ciprska vlada raziskuje 
odnose med Beograjsko 
banko in njenim ciprskim tr
govskim podjetjem. Neznano 
število Srbov, ocenjujejo, da 
jih je nekaj sto, če že ne na- 
kaj tisoč, je spričo nadvse 
ugodnih obresti, te znašajo 
150 odstotkov letno, vložilo 
v Dafiment banko milijone 
dolarjev in mark.

Jasno je, da s takšnimi 
obrestmi ne more uspešno 
poslovati nobena banka, za
to mora iti za nekaj drugega, 
za blagoslov Miloševičeve 
oblasti. Dobro obveščeni 
krogi pravijo, da Miloševičev 
režim potrebuje Dafiment 
banko, s pomočjo katere pri
tegne pičli ostanek trdne va
lute, ki jo potlej po inflator- 
nih cenah prodaja trgovcem, 
ki potrebujejo dolarje za pla
čevanje uvoznih obveznosti, 
v državno blagajno pa dote
kata kapital in dobiček.

ISKANJE NACISTIČNEGA ZAKLADA

ČEHE TRESE ZLATA MRZLICA
Američan nemškega porekla Helmut Geansel trdi, da so 

Nemci pred koncem druge svetovne vojne v južni Češki 
zakopali 180 zabojev s pomembnimi dokumenti in 90 zabo
jev z zlatom.

Čehe te dni pretresa svoje
vrstna zlata mrzlica. Da nje je 
privedel prihod Američana 
nemškega porekla Helmuta 
Geansela v Prago, ki trdi, da 
edini na svetu pozna točno 
mesto, kjer je zakopan naro
pan zaklad, ki so ga Nemci 
ob koncu druge svetovne 
vojne zakopali nekje v južni 
Češki. Geansel trdi, da je za
klad v 540 zabojih različnih 
velikosti. V 180 zabojih so 
dokumenti, med njimi tudi ti
sti, ki pričajo o napredovanju 
nemških raziskav v proizvod
nji atomske bombe, v 90 pa 
je zlato, ki so ga Nemci naro
pali med vojno.

Na dobro obiskani novi
narski konferenci je Helmut 
Geansel izjavil, da je za ob
stoj tega zakopanega zakla
da 'zvedel leta 1964. Že leta 
1968 ga je že poizkušal izko
pati, vendar mu je to prepre
čila sovjetska okupacija Če
ške in Slovaške. Trdi, da bi' 
morali bunker, v katerem je 
skrit zaklad, odpreti že leta 
1968, vendar je zaradi ome
njenih dogodkov takratni mi
nister za notranje zadeve Jo- 
sef Pavel preložil začetek 
del.

Iščejo ga tudi drugi
Geansel je že podpisal po

godbo, s katero se mu dovo
ljuje izkopavanje zaklada. 
Dosedaj je, kot pravi, v to ak
cijo vložil okoli milijon dolar
jev, namerava pa še okoli 2,5 
milijona. Če bo zaklad našel, 
se mu bodo ta sredstva obre
stovala, saj ima po zakonskih 
predpisih in pogodbi pravico 
do desetih odstotkov vred
nosti najdenega.

Istočasno se je iskanja za
klada lotil tudi neki gospod 
Mužik, ki je leta 1969 odprl 
zasebno detektivsko agenci

jo. Tudi on trdi, da ve, kje je 
skrit zaklad, in mu je na sle
di. Mužik govori o oropanem 
židovskem zlatu in o treh to* 
nah zlata takratne Obrtniške 
banke, kar bi bilo vse skupaj 
seveda veliko vredno, tako 
da bi on samo od desetod
stotne nagrade dobil okoli 
1,1 milijona mark. Helmut 
Geansel pa je popolnoma 
ravnodušen do konkurenta 
in samozavestno trdi, da bo 
zaklad našel on.

Kako se je sploh zvedelo 
za zakopani zaklad v južni 
Češki? Kako to, da se doslej 
še nihče ni lotil izkopavanja 
zaklada, čeprav so zanj mno
gi vedeli? Američani, češka 
obveščevalna služba in ver
jetno tudi zahodnonemška 
obveščevalna. Odgovore na 
ta vprašanja ima Jaroslav Kli
ma, nekdanji polkovnik in 
namestnik ministra za notra
nje zadeve Češkoslovaške.

Nalogo, naj prične iskati 
zaostale nemške dokumente 
na Češkem, mu je leta 1962 
zaupal sam tedanji predsed
nik vlade Strougal. Prva tri 
leta njegovi napori niso rodili 
sadov. Nato pa je Klima od
kril, da bil lahko bi ključni 
človek SS polkovnik Klein, 
komandant posebne vojaške

Helmut Geansel

šole v Hradišču, ki je bil kot 
vojni zločinec obsojen na 
dolgoletni zapor in zaprt 
v zaporu Pan krač v Pragi. 
Klima ga je pogosto obisko
val in od njega zvedel, da je 
zelo pomembene dokumen
te o nemških odkritjih na po
dročju nuklearne fizike, ra
ketne tehnike in bojnih stru
pov dobro skril. Zvedel je tu
di, da je Klein spadal v elitno 
skupino znanstvenikov tako 
imenovano Obertechniusche 
Gruppe. Klein pa mu je tudi 
zaupal, da so pri svojih razi
skavah prišli do rezultatov, ki 
bi lahko odločili vojno, ven- 
darje Nemcem zmanjkalosa- 
mo nekaj mesecev, da bi iz-

Zasebni detektiv Mužik

delali atomsko bombo in no
ve vrste raket.

Polkovnik Klima je dognal, 
da bi bili lahko ti dokumenti 
skriti v južni Češki. Povezal 
se je tudi z ostankom članov 
Oberteschnische Gruppe. Ti 
so se, ko so dojeli, da je voj
na za Nemčijo izgubljena, 
odločili, da svoje izume in 
dokumentacjo o njih nekje 
skrijejo. Mnoge priče so po
trdile, da so se pred koncem 
vojne v južnočeški pokrajini 
blizu mesta Boletice slišale 
pogoste eksplozije in ruše
nje skal. Klima je Kleinu po
kazal slike tega področja, ki 
si jih je ta dolgo ogledoval in 
mu jih nato brez besed vrnil. 
»Prepričan sem, da je spoz
nal ta kraj,« je dejal Klima.

So se Nemci dokopali 
do dokumentov

Pozimi leta 1965 je v to po
krajino prišla skupina šestih 
mladih Nemcev, vsak s svo
jim avtom in preko drugega 
mejnega prehoda. Vsak dan 
so hodili v hribe, čez deset 
dni pa so se vrnili, zopet vsak 
preko drugega mejnega pre
hoda. Naslednje leto spomla
di, ko je sneg skopnel, so 
v hribih našli ostanke desk, 
pocinkane vložke in zaščitne 
kuverte v kakršne vlagamo 
spise, ki jih želimo zaščititi 
pred vlago. Z raziskavami je 
bilo ugotovljeno, da so to 
ostanki zakopanih zabojev, 
na nekaterih kuvertah pa se 
je še razpoznal pečat WA 
(VVemacht). Mar to pomeni, 
da se je nemška obveščeval
na služba dokopala do po
membnih dokumentov, se 
sprašujejo časniki?

Javnost v Češki in Slovaški 
verjame, da bi Helmut Gean
sel res lahko našel zakopan 
nemški zaklad. Zato so neka
teri že predlagali, naj se od
pre stavnica, da bodo ljudje 
lahko stavili, ali bodo zaklad 
našli ali ne.
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EKSKLUZIVNO: V KRATKEM BO »HERBA«, BIOLEKARNA IZ KOPRA, POSLALA NA TRG 
SENZACIONALNO ZDRAVILO ANTINEOPLAZMIN

UPANJE ZA RAKASTE BOLNIKE
Iz Banja Luke se je v Koper preselil magister farmacije, 

ki je v strokovni ekipi akademika dr. Mladena Trkovnika 
pripravila antineoplazmin. Gre za farmacevta Zlatka 
Ovčino, ki je skupaj z dvema Koprčanoma ustanovil biole- 
karno »Herba«, d.o.o.

Kratka vest, ki so jo lani 
objavili časopisi, da je »rak 
premagan v Banja Luki«, je 
takrat senzacionalno odje
knila po svetu. Šlo je za anti
neoplazmin, zeliščno zdravi
lo proti raku na želodcu, ki je 
številnim ljudem podaljšalo 
življenje in že po kratki upo
rabi lajša bolnikom grozne 
bolečine.

Učinki zdravila so 
izredni

Da je zeliščni preparat an
tineoplazmin izredno učin
kovit pri zdravljenju raka na 
koži, želodcu, pri jetrnih in 
želodčnih boleznih, pri proti
nu dokazuje tudi certifikat, ki 
ga je Nemški zvezni center 
za rak naslovil na akademika 
Trkovnika. Klinične raziska
ve tega zdravila so namreč 
presenetile tudi nemške stro
kovnjake.

Zlatko Ovčina sedaj živi 
v Kopru. Z Bojanom Dakičem 
in Draženkom Radanovičem 
je ustanovil biolekarno.

»Antineoplazmin je ek
strakt nekaterih vrst zdravil
nih zelišč. Izkušnje kažejo, 
da s pomočjo našega zdravi
la pacienti z adenokarcinom

želodca živijo že več kot tri 
leta, čeprav je znano, da lju
dem po pojavu raka na že
lodcu preostane le še od štiri 
do osem mesecev življenja. 
Pacienti, ki jemljejo antineo
plazmin, nimajo nobenih do
datnih težav,« pravi mag. Ov
čina.

V kolikšni meri zdravilo 
obolelim pomaga?

»V zadnjih treh letih je bo
lezen preživelo 70 odstotkov 
obolelih. Živijo, četudi je 
uradno medicina dvignila ro
ke in so iskali pomoč v vseh 
možnih zdravstvenih institu

V »Herbo« z zdravniško 
dokumentacijo

Kako pride bolnik do vas?
»Pacienti morajo imeti 

s seboj vso potrebno medi
cinsko dokumentacijo. Po 
proučitvi dokumentov skuša
mo najti možnost, da bi naše 
zdravilo vključili v zdrav
ljenje.

Vse težke bolnike morajo 
najprej obdelati na kliniki, mi 
pa lahko sodelujemo le na 
podlagi biokemičnih, diag
nostičnih in drugih podat
kov. Potlej z bolnikom vzpo
stavimo stik in se konsultira- 
mo s kolegi različnih strok. 
Zavedamo se, da je bolezen 
tudi psihična obremenitev, 
zato mu pomagamo tudi

Dr. Mladena Trkovnika so povabili v Heidelberg in nje
gov antineoplazmin preizkušali na živalih s hudimi 
tumorji. Raziskovanje so vodili znani strokovnjaki, med 
njimi dr. K. W. Stahl iz Freiburga in dr. Stanislav Ivankovič 
iz Heidelberga. Po sedmih letih so potrdili, da je zdravilo 
izredno uspešno in, kar je zelo pomembno, ni toksično.

cijah. Predvsem v prvih dveh 
fazah, ko bolezen napreduje, 
je naše zdravilo najpogosteje 
odrešujoče, medtem ko 
v tretji fazi ni večjih uspehov, 
razen lajšanja bolečin, izbolj
šanja teka in naraščanja te
lesne teže.«

v tem smislu. Poučimo ga, 
kako naj živi s svojo bolezni
jo, kako se naj obnaša v do
ločenem trenutku in skuša
mo mu dopovedati, da do
kler obstajajo možnosti za 
zdravljenje, še ni nič izgub
ljeno.

Kaj pravijo pacienti »Ko so zdravniki ugotovili,
Med številnimi bolniki, ki kaj mi je, so me poslali do- 

so uporabljali antineoplaz- mov. S seboj so mi dali neka 
min, je tudi 66-letni Arif Ovči- zdravila, a bolečine so sča- 
na, upokojeni ekonomist iz soma postale neznosne, 
Banja Luke. Ko se je zaradi ostal sem v postelji in umiral, 
bolečin v trebuhu pred leti Ko sem začel uživati antineo-

Delavci domače lekarne »Herba« iz Kopra vabijo k sode
lovanju vse zainteresirane iz medicinske stroke in ljudi, ki 
se ukvarjajo s pripravo različnih zeliščnih zdravil. Vse, ki 
želijo pomagati v smislu novih znanstvenih informacij. 
Želijo sodelovati z Onkološkim inštitutom. »HERBA« 
BIOPHARMACIA, Ferrarska 14, Koper - Capodistria, tel. 
(066) 37-555, fax (066) 37-550.

zglasil pri zdravniku, je rent
genski posnetek pokazal tu
mor na želodcu.

»Napotili so me v Zagreb 
v bolnišnico »Dr. Josip Kaj- 
fež« na operacijo. Tumor so 
odstranili, po letu dni so me 
še enkrat operirali. Pred dve
ma letoma se je začelo zno
va. Povedali so mi, da je rak 
metastaze razširil še na dru
ge organe. Prvikrat sem se 
resno ustrašil. Obiskal me je 
sorodnik, magister farmacije 
Zlatko Ovčina, in me vprašal, 
ali bi se hotel zdraviti z anti- 
neoplazminom. V soglasju 
z zdravniki sem začel jemati 
kapljice. Najnovejši izvid je 
pokazal, da je tumor izginil, 
jaz pa se spet odlično po
čutim «

plazmin, je bolečina jenjala. 
Ze po nekaj dneh mi je bilo 
bolje. Nimam diete, jem vse, 
kar imam pri roki, celo ciga
reto si privoščim,« pravi 73- 
letni Stipe Malbašič iz vasi 
Debeljak pri Banja Luki, ki je 
pred kratkim vstal od mrtvih.

Zglavniki za miren sen
V tehnološko razvitih drža

vah smo priče zasvojenosti 
vseh vrst, ljudje uporabljajo 
preveč pomiril. O tem mag. 
Ovčina pravi:

»V raziskovanju vplivov se- 
datitov na človeško zdravje 
smo tabletirali indiferentne 
spojine, kot je klasična saha- 
roza, in ko smo jih dali paci
entom, smo ugotovili, da je 
30 do 40 odstotkov zaspalo

brez apaurinov in drugih 
uspaval.

Izmislili smo si ekološki 
zglavnik. Izdelali smo ga iz 
aromatičnih zdravilnih ze
lišč, ki bolnikom s psihičnimi 
težavami omogočajo zdravo 
in mirno spanje. Iz eko zglav- 
nika se sprašujejo eterična 
olja, pacient vdihava te vo
njave, ki se potem vežejo na 
krvno plazmo in po krvi pri
dejo do centralnega živčevja. 
Zjutraj se človek zbudi brez 
vsakih težav.

Poleg sedativnega učinka 
je zglavnik primeren tudi za 
aromatizacijo prostora, od
ganja molje, komarje in dru
ge žuželke. Po šestih mese
cih je moč z njegovo vsebino 
pripraviti sproščujočo kopel. 
Priporočajo ga v zdravstve
nem turizmu, v urbanih sre
diščih, ni pa za ljudi, ki so 
alergični na cvetni prah in za 
astmatike.«

»V programu imamo čaj za 
kadilce. Naredili bomo pre
parat, ki bo kadilcem omogo
čil kvalitetnejše življenje. To 
pomeni, da bi z uporabo tega 
čaja zmanjšali pojav raka na 
pljučih, ki se po svetu zelo 
razrašča.«

Vikica Vlajič 
Foto Zoran Vlajič

EKSKLUZIVNO: ZA OROŽJEM JE POSTAL BALKAN NAJDONOSNEJŠI TRG Z DELI 
ČLOVEŠKEGA TELESA

OKO ZA PETDESET, SRCE 
ZA STO DOLARJEV

Balkanska morija je privabila vse vrste mrhovinarjev: od 
malih do velikih preprodajalcev orožja, hrane, zdravil, 
otrok In že nekaj časa z deli človeškega telesa. Na bosan
skih moriščih so odkrili to, o čemer se je šušljalo že 
v Vukovarju, grozljivo trgovino z deli človeškega telesa. 
Mašetarji z deli nesrečnih žrtev letajo križem kražem po 
svetu, da bi kupcem ponudili točno iskani del telesa.

Začelo naj bi se 
v Vukovarju

Že hrvaške oblasti so stro
go bedele nad sredstvi ob
veščanja, da v javnost ne bi 
prodrle vse grozljive slike 
morij po vaseh in mestih, 
kjer divja vojna. Vesti o mori
jah, ki so po krvoločnosti

brez primere in nad katerimi 
je osupnil ves kulturni svet.

Verjetno je tu iskati vzrok, 
da v širšo javnost ni prodrla 
osuplost osvoboditeljev, ki 
so onemeli nad masakrom 
posameznih žrtev, predvsem 
pa nad tem, da je mnogim 
nesrečnikom manjkal dolo
čeni del telesa. Odkritja so

bila tako grozljiva, da tudi 
strokovnjaki niso znali takoj 
razložiti, za kaj gre, ker so 
manjkajoči deli bili odstra
njeni žrtvam ne glede na spol 
in starost. Dobesedno: tako 
otrokom, ženskam ali mo
škim!

Ob prvih grozljivih odkrit
jih so najditelji sprejeli razla
go, da je srbska oblast preo
blekla v uniforme vse, česar 
bi se naj rešila: kriminalce, 
narkomane, ulične barabe in 
jih pospremila v boj z dokajš
njimi količinami pijače in 
mamil. Iz tega naj bi izvirala

nepojmljiva krvoločnost, ki 
je presegala vse, kar je bilo 
doslej videti iz druge ali vojn 
v Aziji in Afriki.

Če izvzamemo znane pri
mere, ki so v sliki ali besedi 
preleteli svet, in one, kate
rim je ljudska pripoved doda
la ali odvzela del resnice, 
ostane neizpodbitno dejstvo, 
da gre za dve ločeni zadevi. 
Na eni strani krvoločno maš
čevanje, ki po okrutnosti ni
ma primere, saj so krvniki 
združili vse doslej znano in 
to obogatili s prijemi iz najo- 
krutnejših filmov, odtod pu
ljenje jezikov, zob in oči, do 
trganja spolovil in posilstev 
pri živem telesu, ko so mora
le žrtve pogosto posamezne 
dele telesa celo same pogolt
niti...

In drugo, ko so odkrivali 
trupla z manjkajočimi deli te
lesa. Sprva so te primere po
vezovali z že omenjeno 
okrutnostjo, pozneje pa ugo
tavljali, da ne gre za to, ker 
so manjkajoči deli bili s teles 
odstranjeni strokovno in 
brez znakov mučenja. Osu
plost je bila toliko večja, ker 
so bile žrtve iz vrst, ki z vojno 
nimajo nič skupnega: vmes 
so bili otroci, ženske in mo
ški, za vse pa je bilo značil
no, da so izkazovali zdravje.

Grozljivo telefonsko 
sporočilo

Pred dnevi so v Sarajevu 
prestregli telefonski pogovor

med dvema neznancema, 
nad katerim so odgovorni 
osupnili. Po resnici poveda
no, najprej posnetemu pogo
voru niso namenjali posebne 
pozornosti, ker prisluškoval
ci niso takoj dojeli, za kaj 
gre. Mislili so namreč, da gre 
za spretno šifrirano sporoči
lo. Za lažje razumevanje ob
javljamo del omenjenega po
govora:

»...Stevan, za četrtek po
trebujem sivorjavo mlado 
žensko oko...«

» .. .Jebemti, pa prav sivor
javo ...«

»...Da. Točno sivorjavo, 
malo bolj braun .. .«

».. .Eno ali obe...«
»...Ti izreži, kaj me briga, 

obe, jaz rabim eno...«
».. .Levo ali desno...«
»...Levo. Zatem potrebu

jem jetra in srce. Ono smo 
morali vse zavreči, ker ste za
pacali. Poslušaj, naj Rado
van pazi, mater mu da ne bo 
spet zasral. Stric Joe je ne
strpen, ker pacient čaka. 
V Tuzlo bo prišel kurir, dobro 
opravite, da takoj pošljemo 
naprej...«

Ko so prestreženi pogovor 
dobili v prepisu strokovnjaki 
obveščevalne službe, so naj
prej pomislili, da gre za nov 
način psihološke vojne, za 
netenje strahu med prebival
stvom. Pozneje pa so vso to 
grozljivost povezali z že 
omenjenimi ugotovitvami, da 
so med odkritimi trupli nale
teli na že opisane primere,

ko so nesrečnim žrtvam 
manjkajo deli telesa, za kate
re ni bilo moč ugotoviti, da bi 
bile posledica strelnega 
orožja, oziroma ran. Zdaj je 
bila slika jasna, izjave in pri
čevanja zajetih sovražnikov 
so dobila dejansko podlago, 
da gre za organizirano trgo
vanjem deli človeškega tele
sa. Da so torej šušljanja 
o tem, kako je posamezni del 
telesa »prekletega Hrvata ali 
Muslimana« manj vreden od 
»krogle, ki bi ga zadela«, da 
so torej govorice o tem, kako 
je padla cena za oko na »pet
deset in za srce na sto dolar
jev« - resnične.

Ugotovili so tudi, da ne gre 
za amaterstvo, temveč stro
kovno medicinsko delo. Že 
laično gledano to pomeni, da 
odstranitev posameznega 
dela telesa, predvsem pa 
konzerviranje in transport do 
naročnika, niso enostavne 
reči, če seveda naročnik na
ročeni del telesa potrebuje 
za transplantacijo in ne sa
mo za proučevanje. Zato je 
ta morbidna rabota dobila 
svoj okvir tudi s podatkom, 
da mešetarji po Evropi in 
Ameriki sprejemajo naročila 
za potrebe tamkajšnjih medi
cinskih ustanov, kamor jih 
prevažajo kurirji z letali z be
ograjskega, romunskih in 
drugih bližnjih letališč.

Azem Murija 
Foto LucaS
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ZA PAPEŽA UKRADLI KELIH
(NOVA DOBA, 24. JUNIJA 1992)

Z neizmernim presenečenjem sem prebrala članek 
z zgornjim naslovom g. Janeza Severja: Ali je to spet 
kakšna »novinarska raca«? Kako to more biti, da bi ljudje 
pri belem dnevu in zdravi pameti naredili kaj takega, 
namreč odtujili neprecenljiv del narodove kulture, enega 
od Plečnikovih kelihov, ga pretihotapili čez mejo in podarili 
- pa četudi papežu (katerega zasluge za priznanje R Slo
venije so sicer nesporne!)

Značaj lastnine na področ
ju naravne in kulturne dediš
čine ni enak, kot n. pr. lastni
ne avtomobila ali pralnega 
stroja. Zemlja ali kulturna 
dobrina je lahko privatna 
lastnina nekoga, hkrati pa je 
last narodove kulture. Kot 
lastnik zemlje ali kulturne 
dobrine lahko človek uživa 
njune sadove, ne more pa te 
lastnine odtujiti, ker je naro
dova last. (Kakor vemo, ima
mo v Ustavi zapisano prepo
ved prodaje zemlje tujcem!) 
Na področju naravne in kul
turne dediščine ima torej 
vprašanje lastnine dve ravni; 
nihče ne more biti Lastnik 
naravne ali kulturne dediš
čine.

V primeru, da je res nekdo 
preprosto odnesel Plečnikov 
kelih ven in ga nekomu (ne 
glede na to, kdo bi to bil, 
papež ali kdorkoli drug!) po
daril, se je torej obnašal kot 
absolutni Lastnik, torej kot 
Lastnik. Tako so se obnašali 
fevdalci, ki so - zaradi »inte
resov cerkve« ali »interesov 
države« podarjali cele pokra
jine in dežele s tlačani vred 
ali pa umetnine kraljem, pa
pežu... Torej kot Lastniki 
- toda tedaj je bil fevdalizem 
in nekaj takega kot je naro
dova kultura, bodisi kot na
ravna ali kot kulturna dediš
čina narodov, preprosto še 
ni bilo, ker tudi narodov, ka
kor to razumemo danes, ni 
bilo.

Skratka, četudi je nekdo 
lastnik nekega umetniškega 
izdelka (keliha), ni njegov 
Lastnik in ga ne sme odtujiti, 
iztrgati iz kulturne zakladni
ce naroda, znotraj katerega 
je nastal. Še posebej ne mi
mo za to posebej ustanovlje
nih ustanov - če naj že kaj 
gre ven, mora biti vsaj popi
sano, evidentirano, kje se na
haja, ne pa da preprosto izgi
ne v kakšni drugi »zaklad
nici« ...

Zato kot Slovenka in dr
žavljanka R Slovenije zahte
vam od Cerkve odgovore na 
naslednja vprašanja:

- ali je res, da je bil pape
žu podarjen eden od Plečni
kovih kelihov? (Če ni res, po
tem se mora g. Sever opravi
čiti!)

- če pa je res, kdo je ZA 
tako odtujitev izdal dovo
ljenje?

- če takega dovoljenja ni, 
kdo je za tako odtujitev od
govoren?
- če je Plečnikov kelih 

zdaj res del »vatikanske kul

ODPRTO PISMO G. MINISTRU ZA ŠOLSTVO 
IN ŠPORT REPUBLIKE SLOVENIJE DR. GABRU

PRAVICA IZOBRAŽEVANJA
Na Vas se obračam kot ena 

izmed svetovalnih delavcev 
na srednjih šolah, ki se pri 
svojem delu zlasti letos izra
zito srečujemo z mnogimi 
problemi v zvezi s sprejema
njem novincev in študijskim 
svetovanjem. Izhajam iz last
ne stiske, človeške in profe
sionalne, iz stiske, ki jo po
dobno kot jaz doživlja še 
mnogo svetovalnih delavcev. 
Na področju poklicnega in 
študijskega usmerjanja ču
tim namreč veliko nemoč 
v svoji težnji po usklajevanju 
svoje profesionalne etike in 
uveljavljanja človekovih pra
vic z možnostmi izobraževa
nja, ki jih mladostnikom naša 
družba (vzgojnoizobraževal- 
ni sistem) daje. Nemoč, ko 
imam pred očmi množico de
moraliziranih osmošolcev (in 
njihovih staršev), ki so se po 
izbirnem postopku znašli na 
cesti in v svetovalnih službah 
od šole do šole obupno išče
jo svojo odrešilno bilko, išče
jo pomoč ali vsaj nasvet. To 
so večinoma učenci, katerih 
prognostična ocena (uspeh, 
sposobnosti,...) kaže na to, 
da bi se zmogli uspešno izo
braževati ne le v 2, 3-letnih, 
ampak nekateri celo v 4 let
nih programih. Zmogli, ven
dar zanje ni več prostega 
mesta oziroma ni več na raz
polago takšnega programa, 
ki ne bi bil v močnem na
sprotju z njihovo interesno 
naravnanostjo (na našem po
dročju je ta problem pereč 
zlasti za dekliško popula
cijo).

Z velikimi težavami pa se 
po drugi strani letos srečuje
jo učenci zaključnih letnikov, 
ki želijo nadaljevati izobraže
vanje na visokošolskih orga
nizacijah in imajo pred sabo 
omejitvene postopke (prei- 
skus posebnih sposobnosti 
in sprejemne izpite). Vemo, 
da bi naj glede na število raz
pisanih prostih mest letos 
odpadla približno ena tretji
na kandidatov za vpis (le red
ke VO so naknadno povečale 
število vpisnih mest). To bo 
problem zlasti za učence, ki

si s srednjim izobraževanjem 
še niso pridobili poklica (npr. 
gimnazijci).

V še veliko večji zagati so 
se letos znašli vsi tisti učen
ci, ki jim je v junijskem roku 
spodletelo pri kakšnem 
predmetu na zaključnem iz
pitu. Vzrok za takšen neu
speh ne moremo iskati ved
no le v neznanju, ampak pri 
marsikom v večji občutlji
vosti na enkratno odločilno 
preizkušnjo iz štirih predme
tov (pojav treme). Veliko šte
vilo visokošolskih ustanov je 
tem učencem preprosto za
prlo možnost vpisa ali pa jim 
ne dovoli opravljati sprejem
nih izpitov (Pravna fakulteta, 
Strojna fakulteta, Filozofska 
fakulteta - določeni oddel
ki,...) oz. jim pri skupnem 
rezultatu namerava odbiti 
točke iz zaključnih izpitov 
(Ekonomska fakulteta,...). 
Po šolskih predpisih imajo 
vsi ti kandidati status učenca 
srednje šole do 30. septem
bra (Ur. list SRS, št. 25,12. 7. 
1989, dopolnitve Zakona o Sl 
- čl. 87), čeprav traja organi
zirano vzgojnoizobraževalno 
delo v srednjem izobraževa
nju od 1. septembra do 31. 
avgusta naslednjega leta. Za
to imajo ti učenci pravico, da 
v tem času dokažejo svoje 
srednješolsko znanje. Vsako 
omejevanje možnosti vključi
tve omejitvene postopke na 
visokošolske organizacije in 
zapiranje vpisa pred tem ro
kom predstavlja krčenje ob
stoječih šolskih predpisov. 
Le-teh predpisov avtonom
nost visokošolskih ustanov 
ne more in ne sme presegati. 
Predlagam, da ravnajo viso
košolske organizacije enako 
kot Poslovno ekonomska fa
kulteta Maribor, katera tudi 
tem kandidatom omogoča 
opravljanje sprejemnih izpi
tov in bo naknadno upošte
vala točke iz zaključnih iz
pitov.

V zadnjem času opažamo 
med mladostniki močan po
rast depresivnosti, psihoso
matskih težav, suicidalnosti, 
narkomanije, delikventno-

sti... Po mnenju strokovnja
kov je porast teh pojavov 
prav gotovo v veliki meri po
gojen z brezperspektivnostjo 
mladega človeka, ki je šele 
na začetku življenjske poti. 
Zavedamo se, kaj vsi ti pojavi 
iz različnih zornih kotov za 
neko družbo predstavljajo in 
da je učinkovitejše njihovo 
preprečevanje kot odprav
ljanje.

Menim, da se moramo zla
sti v vzgoji in izobraževanju 
potruditi, da damo mlademu ' 
človeku osnovne možnosti 
za realizacijo njegovih spo- 
sobnostnih potencialov in 
poklicnih oz. študijskih inte
resov. S tem bomo vsaj malo 
pripomogli k zmanjšanju živ
ljenjskih stisk naših mladost
nikov, k njihovemu skladnej
šemu osebnostnemu razvoju 
in s tem k oblikovanju bolj 
zdrave družbe. Družbe, za 
katero bomo lahko mirneje 
rekli, da ji humanost kljub 
gospodarskim težavam pred
stavlja eno od osnovnih 
vrednot.

Naj poudarim še to, da je 
R Slovenija ena od podpisnic 
mednarodne konvencije 
o človekovih pravicah, med 
katerimi so posebej izpostav
ljene pravice otrok in mla
dostnikov, tudi pravica do 
svobodne izbire poklica in 
pravica do izobraževanja. 
Vemo, da omenjena konven
cija države podpisnice obve
zuje ne le k deklariranju, am
pak predvsem k bolj dosled
nemu izvajanju teh pravic.

Prosim Vas, da o vsem na
vedenem razmislite. Pričaku
jem, da boste v okviru Vaših 
možnosti navedeno upošte
vali, nemudoma ustrezno 
ukrepali in preprečili samo
voljno kršenje obstoječih 
šolskih predpisov s strani ne
katerih visokošolskih organi
zacij.

ALENKA ČAS, dipl. 
psih.
Center srednjih šol 
Velenje

turne zakladnice« in ne slo
venske, in smo torej Plečni
kov kelih izgubili, ali imamo 
Slovenci sploh še kakšno 
možnost, da bi odtujeni kelih 
še kdaj videli »v živo«? Kak
šen je dogovor v tem smislu 
z Vatikanom?

Če (zadovoljivega) odgo
vora ne bom dobila, bom po
stavila poslansko vprašanje 
vladi v Skupščini R Sloveni
je; vlada pa lahko prek mini
strstva za zunanje zadeve tu
di uradno zahteva odgovor 
od Vatikana.

Saj je res absurdno: Sve
tovni slovenski kongres
- Konferenca za R Slovenijo 
si prizadeva, da bi se čim več 
naših umetnin, nastalih po 
svetu ali pa so bile tja nekoč 
prenešene, vrnilo v izvirno 
domovino oziroma, da bi jih 
vsaj popisali (v ta namen 
imamo v programu razisko
valno nalogo!), tu pa naj bi 
nekdo zaradi »širših intere
sov« ali »interesov cerkve« 
odnašal ven tisto, kar je po 
sreči ostalo doma! Menim, 
da ga ni »državnega intere
sa«, še manj parcialnega, re
cimo »cerkvenega interesa« 
(Cerkev je v strukturalnem 
smislu le podsistem družbe
nega sistema), ki bi bil NAD 
interesom narodove kulture 
in njene integritete.

Iz pisanja g. Severja bi kdo 
utegnil dobiti občutek, da 
ima pri vsej tej »akciji« prste 
vmes tudi Konferenca za 
R Slovenijo. To seveda ne dr
ži: Konferenca za R Sloveni
jo je bila organizator in 
sponzor razstave Plečnikovi 
kelihi - in nič drugega. Pleč
nikove kelihe smo videli sa
mo na razstavi. Z lastniki ke
lihov je direktno in konkret
no kontakti ral samo g. Janez 
Šumrada, ki je bil s strani 
Konference zadolžen in poo
blaščen za organizacijo raz
stave. Kar mene kot nekda-' 
njo predsednico Konference 
zadeva, moram povedati, da 
sem menila, da so bili - od 
tedaj, ko razstave ni več
- kelihi lastnikom vrnjeni. 
Žal nas g. Šumrada o tem ni 
obvestil, meni pa se je zdelo 
samoumevno, da so kelihi 
lastnikom vrnjeni, saj kar za
deva strokovne izpeljave 
stvari okrog razstave, v g. 
Šumrado nisem dvomila.

V članku je zapisana tudi 
podmena o nekakšnem »ku
kavičjem jajcu«, ki naj bi ga 
bila Celjanom podstavili 
v Ljubljani. Tudi to ne bo dr
žalo. Kakor je znano, si je 
celjska podružnica zelo pri
zadevala, da bi bilo komplet
no prvo zasedanje Svetovne
ga slovenskega kongresa 
v Celju. Na sestanku inici
ativnega odbora septembra 
1989 v Dragi pa je bilo odlo
čeno, da bo prvo zasedanje 
v Ljubljani, zadnji, četrti dan, 
ko naj bi zasedal izvoljeni 
Glavni odbor, in pa zaključne 
slovesnosti, pa naj bi bilo 
v Celju. Skratka, Celjani naj 
bi oziroma so »dobili« t. i. 
četrti dan. Moram reči, da so 
celjski kolegi resno vzeli svo
jo zadolžitev in so pripravili 
izvrsten kulturni in spremlja
joči program (žal ga v voj-

- Zavarovalnica Triglav
26.000. 00 din

- SOB Celje 19.500,00 din
- Kovinotehna Celje

98.000. 00 din
- Zdravilišče Dobrna

20.000. 00 din
- Pivovarna Laško

50.000. 00 din
- Remont Celje 5.000,00 din
- Komunala Celje

10.000. 00 din
- Gradis Celje 20.000,00 din
- Cinkarja Celje 50.000,00 din
- SOB Žalec 10.000,00 din

Skupaj torej 308.500,00
din, kar je po takratnem teča
ju znašalo 23.730,77 DEM. 
To so vsa sredstva, ki so 
v lanskem letu s celjskega 
območja prišla na ŽR Konfe
rence za R Slovenijo! (Celj
ska podružnica namreč ni 
pravna oseba in nima svoje
ga žiro računal). Ta sredstva

nem času ni bilo mogoče iz- naj bi bila po našem dogovo- 
vestil). Glede na to, da so bili ru namenjena za razstavo 
celjski kolegi organizatorji Plečnikovih kelihov. Razsta- 
četrtega dne zasedanja Kon- va je dejansko stala veliko 
g resa, smo se tudi dogovori- več: Ministrstvo za kulturo je 
li, da naj sponzorska sred- primaknilo še 10.000,00 
stva, zbrana na celjskem ob- DEM, obrtnika g. Kraljič in g. 
močju, ostanejo za prireditve Leskošek pa sta (kakor mi je 
tega »četrtega dne«, posebej znano) zaračunala le stroške 
za razstavo Plečnikovih keli- materiala, dela pa ne - za
hov, ki je bila v tem kontek
stu najdražji projekt.

Za to, da bi bila razstava 
Plečnikovih kelihov v Celju, 
v Marijini kapeli, so si priza
devali tako celjski kolegi, še 
posebej g. Drevenšek, kot tu
di g. Šumrada (ker je Mariji
na kapela resnično edin-

kar jima iskrena hvala!
Nekaj denarja se je najbrž 

nabralo tudi na ŽR občine 
Celje. Lani oktobra sem na
mreč na predlog g. Dreven
ška, kot predsednica Konfe
rence, sopodpisala prošnjo, 
ki jo je sestavil (in v imenu 
celjske podružnice podpisal)

st ve n ambient zanjo!) in - če sam g. Drevenšek, poslal pa 
mi je dovoljeno reči - tudi različnim podjetjem (ne vem, 
moja malenkost. Ker je bila katerim), in sicer za sponzo- 
postavitev sicer izjemno kva- riranje stroškov sestanka 
litetne in lepe razstave draga Glavnega odbora SSK, ki je 
(izdelava posebej za to raz- bil v Celju 2. in 3. novembra.
stavo narejenih vitrin!), je g. 
Drevenšek potem, ko je že 
kazalo, da razstave ne bo 
mogoče izvesti, (celo izgla
sovana je bila taka odloči
tev!), pridobil garancijo SOB 
Celje za njeno kritje. Skratka, 
celjski kolegi so hoteli/želeli 
to razstavo »imeti«.

Za mene presenetljivo pa

Kakšen in kolikšen je bil od
ziv na to prošnjo, ne vem, ker 
celjska podružnica (predsed
nik g. Peter Simoniti) niti g. 
Drevenšek o tem organom 
Konference za R Slovenijo 
nista poročala, kakor tudi 
o porabi tako ali drugače 
zbranega denarja ne.

Toliko v pojasnilo! Tisti, ki
je, da g. Sever govori o dese- so poklicani, da še kaj pojas- 
tinah tisočev mark zbranega nijo, še posebej v zvezi
denarja v Celju. To je pretira
vanje! Zato mi dovolite, da 
vam povem, koliko je kdo 
prispeval in se tako in na tem 
mestu sponzorjem tudi is
kreno zahvalim:

s »škandalom« (nadnaslov 
članka!) »Za papeža ukradli 
kelih«, pa naj povedo svoje!

SPOMENKA HRIBAR, 
Ljubljana

DALEČ OD
PONORELEGA SVETA

Praznik državnosti in praznično vzdušje sta za nami, 
podoživljali smo ga različno. Eni so ga pričakali s stav
kami, v katerih so zahtevali vsaj take plače, da bodo lahko 
nahranili družino, drugi so si podaljšali vikend in se odpo
čili (kje, niti ni tako pomembno), tretji so si poiskali delo za 
dodaten zaslužek, četrti pa...

Pri vsem tem pa je najvaž
nejše, da smo vsi skupaj da
leč stran od balkanske more 
in morije ter daleč stran od 
ponorelega »sveta«. Počasi 
pozabljamo velike besede in 
za nami so različne analize in 
bilance leto dni trajajočega 
obdobja, ki ga je ta narod

razlagajo in presojajo po 
svoje in predvsem zase. Ci
sto nam podobno (po siste
mu »naj sosedu crkne koza«) 
je »lastninjenje« zaslug za 
narod in državo. Pri tem gre
mo celo tako daleč, da smo 
se znotraj države začeli deliti 
in prepirati, kateri deli Slo-

tist, žongler ali krotilec zveri, 
bo pokazal čas.

K dvigovanju prahu je svo
je prispevala tudi knjiga g. 
Janeza Janše (preseneča hi
trost, s katero jo je napisal, 
saj general Schvvarzkopf še
le sedaj pripravlja knjigo 
o operaciji »puščavski vi
har«), Seveda pa bi lahko po
dobno ozračje povzročili 
spomini na te dogodke tudi 
koga drugega, z drugačnega 
obzorja. Vsekakor pa bodo 
dali končno in upam tudi re-

različno doživljal. Leto dni si- venskega naroda, ali Štajer- alno sodbo teh dogodkov 
cer za zgodovino utrinek, za ci, Korošci, Gorenjci, Dolenj- zgodovinarji, pa četudi čez 
nas pa prava zgodovinska 
epoha.

Posamezniki si to usodno 
leto oziroma svojo vlogo, ki 
so jo odigrali v njem kot glav
ni igralci ali pa kot statisti

ci, Korošci, Gorenjci, Dolenj
ci ali Primorci so dali v vojni 
večji prispevek, kdo manjši. 
Katera stranka je dala več, 
katera manj. To pa je kot na
ročena tema za predvolilni 
cirkus. Kdo je klovn, kdo ar-

20. let. Sam bom dregnil 
v osat oziroma dogodek, ki 
ga ni bilo, če pa bi se zgodil, 
bi bil veliko usodnejši in dru
gače vplival na razvoj dogod
kov v Sloveniji ter naredil
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Papir je močnejši od lesa. Sicer ne vsakršen, tisti, ki je 
vgrajen v končne izdelke KTL Navite embalaže d.o.o. iz 
Ljubljane, pa zasigurno. Še ne dve leti stari tovarni je,, 
z oporo na bogato tradicijo Kartonažne tovarne Ljubljane, 
uspel s programoma paralelnih in spiralnih navitih izdel
kov preboj na evropskem prostoru. Je ena redkih tovarn 
v Evropi, ki izdeluje kompleten program navite embalaže. 
Njena kvaliteta se odraža z odsotnostjo reklamacij.

Začetek, zasnovan na 
tradiciji

KTL Navita embalaža 
d.o.o. je nastala in se naselila 
na Letališki cesti pred slabi
mi dvemi leti. Opira se na 
šestindevetdesetletno tradi
cijo Kartonažne tovarne 
Ljubljane, ki se je z možnost
mi, ponujenimi z novo zako
nodajo, razdelila na več po
djetij, katerim je skupno to, 
da izdelujejo nekaj iz papirja.

Navita embalaža je v for
malnem imenu zadržala tudi 
kartico KTL, saj si je le ta na 
evropskem tržišču ustvarila 
zavidljiv renome. KTL je

ostala njena blagovna znam
ka, ki je zaradi visoke kvalite
te ne namerava zamenjati.

Ime firme pove (skoraj) 
vse

Direktor Stanislav Peterlin 
je prepričan, da nosi njegovo 
podjetje pravšnje ime: »V da
našnjem svetu smo priča ve
liki specializaciji. Naše po
dročje dela je specializirano, 
vendar dovolj široko za celo
vito, uspešno delovanje. KTL 
Navita embalaža proizvaja 
dva celostna programa: pa
ralelno in spiralno navite iz
delke. To predstavlja tudi

precej več prepiha in premi
kov kot knjiga Janeza Janše 
- Premiki. Zgodili se bi pravi 
premiki bolj v desno. Na kaj 
namigujem?

Namigujem na predlog Ja
neza Janše, ki je po vojni 
predlagal »rekonstrukcijo« 
oblasti oziroma zamenjavo 
vlade. Če bi namreč takrat 
veljaki in prvaki strank DE- 
MOS-a sprejeli njegovo ka
drovsko in politično formulo 
(na srečo je niso), bi do vrste 
dogodkov prišlo s precejš
njim zamikom, do nekaterih 
pa morda sploh ne bi. Po
stavlja se vprašanje, če bi 
razpadel DEMOS, nasprot
no, verjetno bi se še bolj utr
dil. Kako bi to vplivalo na na
daljnji razvoj demokracije, 
strankarsko življenje, parla
mentarno demokracijo, de
lavske in socialne pravice, ne 
bi komentiral. Kaj bi se doga
jalo z gospodarstvom? Kdo 
vse bi že bil »lastnik« druž
benega premoženja od goz
dov, zemlje, tovarn, ni treba 
dvakrat ugibati. Kakšne po
sledice bi za sabo pustilo ta
krat začeto revolucionarno 
pravo? Kako bi odraščalo in

se razvijalo novo enoumje? 
Kakšni bi bili časi svobodne
ga, strokovnega in neodvis
nega novinarstva, lahko skle
pamo tudi po tem, kako se 
danes obnašajo nekateri ve
ljaki, ki želijo biti v javnosti 
drugačni, kot v resnici so.

Še bi lahko postavljali 
vprašaje, več od teh pa je 
vredno to, kar se sicer ne da 
izmeriti in stehtati: da danes 
živimo in srčno upam, tudi 
jutri, daleč od ponorelega 
»sveta«, čeprav ga po svoje 
doživljamo in občutimo.

Po vseh analizah, bilancah 
ter velikih besedah je morda 
najbolj bistveno in pomemb
no to, da smo vsaj za zdaj na 
točki, ko se na besedo lahko 
odgovarja z besedo in ne 
mečem. To pa je pomemben 
delček bilance in za to se 
človek ne sprašuje po barvi 
teh zaslug.

RAJKO LESJAK, 
Ljubljana
Sekretar S ZSSS

v evropskem merilu redek 
primer tovarne, ki izdeluje 
kompleten program navite 
embalaže.

Podjetje z okoli dvestope- 
desetimi zaposlenimi deluje 
v specifični branži, za katero 
je značilno, da se lahko kupi
jo vsi stroji, tehnologija pa 
ne. Ker je pri nas znanje na 
prvem mestu, konkurentov 
v naš tehnolški proces ne 
spuščamo. Načelo, da mora 
biti vsak izdelek brezhiben, 
nas sili v to, da delamo tudi 
v nadstandardni kvaliteti.«

Za delavce je 
poskrbljeno

Kljub zahtevnemu delu, 
pogojenemu s tehnološko 
špico proizvodnje, so zapo
sleni v tovarni zadovoljni. Ka
ko bi tudi ne bili, saj imajo 
nadpovprečne osebne do
hodke. Podjetje ima na širo
ko odprta vrata mladim stro
kovnjakom, tako štipendi
stom kakor tudi pripravni
kom. Poskrbljeno je tudi za 
tiste, ki so postali šilom prili
ke tehnološki višek dokupili 
so jim leta za predčasno 
upokojitev. V vsakem prime
ru ni ostal nobeden na cesti.

Za KTL Navito embalažo je 
značilno, da ima zaposlenih 
deset odstotkov delavcev 
z visoko izobrazbo, kar znat
no presega povrečje v dejav
nosti in tudi širše. Vzeto nas
ploh je celoten kolektiv rela
tivno mlad tudi po starost
nem povprečju zaposlenih in 
mogoče ravno zaradi tega ta
ko prodoren. Razmerje med 
zaposlenimi moškimi in žen
skami je ena proti ena.

Naravi prijazni izdelki
Tehnični vodja Milan Kav- 

kler potencira ekološko 
komponento proizvodnje 
v tovarni: »Osnovno surovi
no za proizvodnjo, ki je po
leg papirja v največji meri 
karton, tvori v devetdesetih 
odstotkih recikliran material. 
Surovine kupujemo doma 
kakor tudi v tujini. Velik pro
blem je v tem, da je cena 
domačih surovin znatno pre
visoka.

Ker je naša proizvodnja 
naročniška in standardizira
na, nimamo serijske proiz
vodnje, kar vpliva* na večjo 
kvaliteto. Pri izdelavi upošte
vamo specifične želje naroč
nikov, pri čemer vlagamo ve
liko znanja v razvoj.

V tovarni smo razvili pose
ben sod iz kartona, name
njen za shranjevanje praška
stih snovi v kemijski industri
ji in prehrambeni industriji. 
V njem se lahko shranjujejo 
tudi tekočine, različna lepila 
ipd. S tem izdelkom smo na
stopili tudi na osmem med
narodnem sejmu embalaže, 
transporta in tehnike pakira
nje v mesecu juniju v Gornji 
Radgoni. Za nagrado nismo 
kandidirali zaradi tega, ker 
smo smatrali, da izdelek še 
ni do knoca razvit. Ko smo 
videli, kam so šel nagrade, 
nam je bilo žal.«

Sod, ki lahko gre po upo
rabi, razen dveh obročev, 
v reciklažo, bi si na INPAK-u 
92, ki je postavil v ospredje 
ekološki vidik, nagrado ned
vomno zaslužil.

KTL Navita embalaža je 
s svojim znanjem sposobna 
izdelovati tudi izdelke za vo
jaške namene. (Upamo, da 
se bo znala Teritorialna 
obramba obrniti na pravi na
slov.)

Miha Kunstelj: »Izvažamo 
predvsem na zahod.«

Rešitev je izvoz
To poudarja Miha Kunstelj, 

vodja prodaje, in nadaljuje: 
»Izvažamo predvsem na za
hod. Ta izvoz doseže vred
nostnih petintrideset odstot
kov in štirideset količinskih 
odstotkov. Ker so cene zunaj 
nižje, je naša konkurenca na 
mejah in ne doma. Samo v si
tuaciji, da letos nismo podra
žili še nobenega izdelka, kar 
daje našim izdelkom še več 
zaupanja.

Ker je tovrstna industrija 
praviloma regionalno orga
nizirana, pri čemer imamo 
v mislih tudi drag transport, 
smo se odločili na distribuci
jo in prodajo v radiusu pet
stotih kilometrov. Naša lega 
v Sloveniji je naravnost 
krasna.

S principom naročniške iz
delave ne potrebujemo veli
kih skladišč, kakršna bi mo
rali imeti ob serijski proiz
vodnji. To ni nič čudnega, saj 
je volumsko razmerje med 
osnovno surovino in konč
nim izdelkom ena proti 
osemintrideset!

KTL Navita embalaža s ku
pci s področja tekstilne 
(šestdeset odstotkov), pre
hrambene, kemične in papir
ne industrije obira različne 
poti trženja, pri čemer je os
novno vodilo, da je kupec za
dovoljen.

Ker je bilo podjetje v bivši 
Jugoslaviji na področju tek
stilne industrije zdaleč naj
večji producent, smo seveda 
nadaljevali s prodajo v Make
donijo na Hrvaško in v Bosno 
in Hercegovino, kar znaša 
danes od dvajset do petin
dvajset odstotkov izvoza. Če 
prištejemo tej številki tride
set odstotkov izvoza na kon
vertibilno tržišče, dobimo ve
likost prodaje v Republiki 
Sloveniji. Naši največji do
mači kupci so nedvomno 
Aero, Vulon, Beti, Impol in 
REK Velenje.«

Pogled naprej
Vodilna, relativno mlada 

ekipa KTL Navita embalaža 
ne skriva načrtov za vnaprej. 
Izhaja iz tega, da je na vsak 
način potrebno obdržati ko
rak z razvitom svetom, ga po 
potrebi tudi prehiteti. Prak
tična stran uspeha se bo po
kazala s še večjo prisotnost
jo tako na domačem kakor 
tujih trgih. Povečanje izvoza 
naj bi tako bilo iz sedanjih 
štiristo štirideset tisoč DEM 
mesečno na šesto tisočakov. 
Računajo, da je to povečanje 
mogoče doseči v parih me
secih.

Podjetje ima seveda tudi 
nekaj investicijskih ambicij, 
ki bodo uresničljive s spre
jetjem ustreznih zakonskih 
osnov. KTL Navita embalaža

NA POT S 147 
KOVČKI

Med svojim zadnjim obiskom v Franciji je bila angleška 
kraljica Elizabeta deležna številnih komplimentov. Morda 
tudi zato, ker je s seboj pripeljala kac 147 kovčkov, v katerih 
je bil poleg garderobe tudi 3 tone težak srebrni jedilni pribor 
in angleško vino, oboje potrebno za pojedino v angleški 
ambasadi.

Triintridesetletna Margaux 
Hemingway, vnukinja slavne
ga dedka Ernesta, se je dvaj
set kilogramov lažja, z novo 
pričesko in osvobojena alko
hola in mamil vrnila na sce

no. Za začetek je spet mane
kenka in skupaj je Grace Jo
nes promovira modele pari
škega modnega oblikovalca 
Clauda Petina. Vrnila se ji je 
vera v življenje.

Trgovsko podjetje

»FOTO LEVAC« d. o. o.,
Župančičeva 36, KOPER

Edino v Kopru ponuja 
vse vrste filmov, baterije, 
fotografski papir...
Dobite tudi radijske sprejemnike, 
albume in še kaj...
PRIDITE!

izdeluje tudi svoj medla plan, 
saj se vodilni zavedajo, kako 
pomembno mesto ima v so
dobnem trženju ekonomska 
propaganda. Prostor sklepa
nja novih pogodb pa so med 
drugim tudi takšni in drugač
ni sejmi, za kar je potrebna 
celovita študija tovrstnih pri
reditev.

Navito je lepo, trdno in 
okroglo

Da besede vodstvenih de
lavcev podjetja držijo, se lah
ko prepričamo ob laičnem 
ogledu proizvodnje. Proiz
vodni prostori, stroji in ljudje 
dajejo občutek sigurnosti, 
točnosti in kvalitete. Z enim 
stavkom, vse teče kot nama
zano.

Na modernih strojih, ki sa
mi po sebi, brez ustreznega 
znanja rokovalcev, ne pred
stavljajo ničesar, nastajajo 
mojstrovine po enostavnem 
principu navijanja trakov pa
pirja (kartona) čez drugega. 
Lepilo je posrednik, ki zade
vo ojača, poveže in polepša.

V halah KTL Navita emba
laža se rojevajo najrazličnej
ši tulci za navijanje sukan
cev, blaga in različnih vlaken 
Tu dobivajo pravi obraz škat
le za različna čistila (VA-MO),

%».-%ow-.vS4fc »e

Direktor Stanislav Peterlin: 
»Delamo v nadstandardni 
kvaliteti.«
hrano in podobno. Vsem iz
delkom je skupno to, da so 
njihove določene oblike 
okrogle.

Galileo Galilei bi ob ogle
du vrtečih se okroglin ned
vomno izrekel besede, ki jih 
je takrat, ko mu je grozila 
grmada.

V primeru KTL Navita em
balaža pa lahko vidimo samo 
svetlo prihodnost.

Franc Furland 
Foto LucaS

KTL NAVITA EMBALAŽA, EVROPSKA TOVARNA V LJUBLJANI

REKLAMACIJ NE POZNAMO!

SPET VERA 
V ŽIVLJENJE
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BESEDE PESNIKA

JURE
POTOKAR

(...) Glede na to, da je moja poezija predvsem 
ugotavljanje stanj in je v njej nekakšna temeljna 
otožnost ob misli, da ta svet niti slučajno ni tako lep, 
kot si mlad človek predstavlja, da bo, dobivam nazaj 
same slabe stvari. Navadno se tisto, kar napišem, 
čez nekaj časa uresniči, kar pa nima nadnaravnih 
dimenzij. Gre preprosto za to, da verjetno človek, če 
piše zelo intenzivno, če se je sposoben toliko skon
centrirati, lahko nekatere stvari, ki jih na zavestnem 
nivoju še ni pripravljen priznati oziroma jih ni sposo
ben artikulirati, zapiše v obliki metafore. To je zelo 
blizu prerokovanju iz Delfov: vsaka stvar drži, če si jo 
znaš pravilno interpretirati. Meni se je nekajkrat v živ
ljenju zgodilo, da sem si znal ključne stvari napove
dati vnaprej. Še enkrat pa poudarjam, da ne gre na 
nadnaravne zadeve. (...)

(. .) Živim zato, da sem pesnik in 24 ur dnevno sem
pesnik — samo žal, to ni mogoče. Le peščica pesni
kov na svetu lahko od tega živi in se temu popolnoma 
posveča. Po drugi strani nisem najbolj prepričan, da 
je to dobro. Pisati moraš o nečem, kar doživljaš, kar 
spreminja tvoj odnos do tega sveta, ljudi, določenih 
tem. Šele vsa ta interakcija pomeni vzpodbudo za 
pisanje. Čeprav seveda vsi pišemo en in tisti tekst 
vedno znova od začetka do konca (...)

Izbral: Slavko Gaberc

Alenka Puhar:

SLOVENSKI 
AVTOPORTRET 1918 
-1991
Nova revija

V zbirki Paradigme, ki jo izdaja Nova revija so tokrat izdali 
knjigo, ki se ukvarja z zgodovino Slovencev v južnoslovanski 
politični tvorbi imenovani Jugoslavija in to od njene ustano
vitve do njenega razpada lani. Posamezna poglavja opisu
jejo ključne dogodke, pomembne za Slovence v njihovem 
odnosu do ostalih narodov v skupni državi.

Predvsem gre za odnose do Srbov, ki so vedno zase 
zahtevali dominantno vlogo. Puharjeva jih vidi kot brezkom
promisne politike, ki predstavljajo balkansko zvitost in bru
talnost. Njihova stalno prisotna želja za nadmočjo je 
nenehno zatirala ostale narode in jih potiskala v neznosen 
položaj, ki je povzročal napetosti in se občasno spreminjal 
v odkrite konflikte.

Slovenija je po avtoričini predlogi personifikacija majhne, 
nebogljene deklice, izpostavljene in nezavarovane pred 
nasiljem srbske agresivnosti, kateri je pokazala zobe prvič, 
a odločujoče, šele ob osamosvojitveni vojni pred enim 
letom. Puharjeva členi te medsebojne odnose tudi na sim
bolni ravni, kjer odkriva vrsto frustracij in perverznosti bal
kanskih razmerij. Knjigo bogatijo še številne karikature 
Hinka Smrekarja, Maksima Gasparija, Diareje, Franca Jurija 
in mnogih drugih političnih karikaturistov delujočih v opisa
nem obdobju.

Fredrich A. Hayek:

USODNA
DOMIŠLJAVOST
Knjižna zbirka Krt

Knjiga Usodna domišljavost nosi tudi podnaslov, ki že 
nakazuje vsebino in se glasi Napake socializma. Nam niti ne 
bi bilo potrebno dokazovati, da projekt imenovan socializem 
ni kaj dosti vreden, saj smo na svoji koži občutili njegove 
zablode in skupaj z vsemi ostalimi bili priče njegovemu nič 
kaj slavnemu koncu.

Delo znamenitega zahodnega ekonomista avstrijskega 
rodu poskuša prodreti v bistvo socialističnega gospodar
skega sistema in v primerjavi z kapitalističnim odkriva nje
gove napake, ki so bile usodne za njegov zlom. Raziskave 
mu omogočajo postavitev teze, daje kapitalizem pravzaprav 
naravni red, ki se je vzpostavil skozi interese posameznika in 
organizirane družbe in da je njegova superiorna pozicija 
povsem v skladu z razvojem in eksistenco celotne civiliza
cije.

Za nas je pomen knjige v tem, da analizira mnoge nega
tivne pojave v vzhodnoevropskem gospodarstvu in 
posredno tudi v našem, pojave, ki z naše perspektive pogo
sto niso predmet večjih pretresov. Zato bi bila vsekakor na 
mestu ugotovitev, da moramo, kjer je končal F. A. Hayek, mi 
začeti.

Boris Gorupič

JAKOB BRDAR V CELJSKEM LIKOVNEM SALONU

SKULPTURE IZ PERGAMONA
V celjskem Likovnem salonu so razstavljena kiparska 

dela Jakova Brdarja. Skulpture iz Pergamona so bile lani 
razstavljene v Pergamonmuseumu v Berlinu, medtem ko 
bodo v Likovnem salonu na ogled do 11. julija.

Jakov Brdar je študiral na 
ljubljanski Akademiji za li
kovno umetnost v prvi polo
vici sedemdesetih let. Nato je 
končal specialko pri prof. 
Dragu Tršarju ter se študij
sko izpopolnjeval v Parizu in 
Berlinu. V osemdesetih letih 
je s kvaliteto svojih kiparskih 
izdelkov prebudil zanimanje 
strokovne kritike, ki mu je 
izrekla že vrsto priznanj. 
Z Mirsadom Begičem, ki je 
pred meseci tudi razstavljal 
v Celju, Lujem Vodopivcem, 
Dubo Sambolec, Matjažem 
Počivalškom tvori generaci
jo, ki je dala značilen ton no
vemu slovenskemu kipar
stvu.

Praksa teh umetnikov je 
nadaljevanje modernizma, ki 
ima močno tradicijo in vsto
pa v našo umetnost že ob 
koncu prejšnjega stoletja. 
Vendar ne sledi zgolj nače
lom modernizma, ki se zav
zema za čisto, avtonomno 
obliko umetnosti sledeč indi
vidualnim vzgibom in pogo
sto v zanikanju zgodovinske 
kontinuitete. Umetniki ome
njenega kroga se ne odreka
jo samosvoji drži, prav na
sprotno - vsak od njih ima 
povsem svoj značilen slog, ki 
ga ločuje od ostalih. Vendar

pa je v njihovem delu tudi 
prisotna močna zavest o pre
teklosti, o kulturah, ki so ži
vele pred našo, o tradicional
nih vrednotah v umetnosti in 
v odkritem srečanju z njimi.

Takšen primer so tudi Br- 
darjeve skulpture, ki so bile 
predhodno razstavljene 
v Pergamonmuseumu. V pro
storu, ki je napolnjen z antič
nimi skulpturami oziroma 
njihovimi fragmenti, je gle
dalec postavljen med dva 
svetova, dve različni med sa
bo časovno oddaljeni kulturi. 
Med eno, ki je vzpostavila te
melje evropski umetnosti in 
drugo, ki zaključuje časovni 
kro£ ob koncu našega stolet
ja. Zal celjska razstava ne 
omogoča tega soočanja, ker 
so postavljene le Brdarjeve 
skulpture. Vendar nas to ne 
moti, da ne bi mogli njegove 
umetnosti dojeti v vsej inten
zivnosti.

Brdarjeve figure ali telesa 
so določena z vrsto kontrast
nih razsežnosti med prikritim 
in odkritim, gladkim in 
ostrim, živim in neživim, med 
kosom in celoto. Na površini 
njegove skulpture avtor pre
haja od klasičnih proporcev, 
opredeljenih z skladno fizič
no lepoto, do grobih nano

sov surovega kiparskega ma- 
terijala. Ko s pogledom drsi
mo po zunanjosti telesa, na
enkrat pademo v samo nje
govo notranjost, njegovo je
dro, ki ga Brdar razpira. Pla
stike, ki so sugestivne tudi

zaradi svojih dimenzij, so 
v svoji sporočilnosti zelo ne
posredne in hkrati skrivnost
ne, ob tem pa puščajo za sa
bo močan likovni vtis.

Boris Gorupič

AMERIČANI IN JAPONCI SE OGREVAJO ZA REŽISERJA 
VINCIJA ANŽLOVARJA

CIA V SLOVENIJI
Avgusta prične mladi slovenski filmski režiser Vinci 

Voque Anžlovar v koprodukciji z Američani snemati nov 
celovečerec, akcijski film o ameriški obveščevalni agenciji' 
in Ciganih, v katerem bodo glavne vloge zaigrali Valeria 
Golino, Jan Michael Vincent in Boris Cavazza.

Anžlovarjev prvi film Babi- ložnost potem, ko je poslal
ca gre za jug, zanj je napisal 
scenarij, ga režiral in skom- 
poniral glasbo, je bil prava 
uspešnica, pobral je sloven
ske filmske nagrade in ogrel 
občinstvo na filmskem sejmu 
v Cannesu. Odkupilo ga je 
devet držav.

Anžlovar je dobil svojo pri-

svoj scenarij na natečaj sve
tovnega združenja filmskih 
šol, ker je spodbudilo Japon
ce, da so financirali njegov 
prvi film, denar zanj je dala 
Tokuma Japan Corporation, 
ki je film odkupila in ga sedaj 
uspešno prodaja po svetu.

Nizek proračun in korekt

na izvedba sta spodbudila 
producenta Freda VVentra- 
uba in agenta Paula Licht- 
mana, da sta mu ponudila 
snemanje filma Devica in Ci
gan, ki ga bodo sofinancirali 
Američani. Gre za zgodbo 
u omoru v ameriški ambasa
di v Sloveniji, edina priča do
godka je mlada Ciganka, za 
afero, ki diši po ilegalni trgo
vini z orožjem in v katero je 
vpleten tudi tajni agent ame
riške obveščevalne službe. 
V bistvu neke vrste kombina

cija kriminalke in melodra
me, za katero Anžlovar že 
komponira filmsko muziko, 
za direktorja fotografije pa je 
izbral zagrebškega študenta 
Petra Bratušo.

Naslednji Anžlovarjev pro
jekt je zgodovinski spektakel 
Krst pri Savici, romantična 
ljubezensko zgodba, ki naj bi 
ga spet financirali Japonci 
z milijonom dolarjev.

E. Š.

MODERNA
GALERIJA

V ljubljanski Mali gale
riji je na ogled razstava 
Marijana Tršarja, dolgo
letnega profesorja ljub
ljanske Akademije za li
kovno umetnost, kritika 
in likovnega teoretika, ki 
je predstavil svoja najno
vejša dela.

Hkrati so v zgornjih 
prostorih Moderne galeri
je pripravili razstavo Sli
karstvo na papirju, ki ob
sega 44 del dvanajstih 
umetnikov štirih genera
cij, ki so zaznamovali 
nemško umetnost zadnjih 
desetletij.

Marijan Tršar, 
Vrsta, akril, 1992
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MUZIKA JE 
BIZNIS
Ob prešernem praznova

nju, ki smo si ga privoščili na 
dan osamosvojitve smo se 
očitno toliko zabavali in raja
li, da je letošnja Pop delavni
ca izvenela kar malce žalost
no. Že dejstvo, da komisija 
najprej ni mogla najti več kot 
pet primernih pesmi od do
brih osemdesetih prispelih, 
vpije v nebo. Pa tega seveda 
ni krivda le osamosvojitvena 
fešta; žalostni zven letošnje
ga summita najboljših slo
venskih poperjev prihaja od 
izvajalcev samih. Že poda
tek, da prva liga slovenskega 
popa ne premore kaj več kot 
prgišče bendov zadovoljujo
če kakovosti govori sam za
se. Vsenarodno slavje ima 
pri vsem kaj malo opraviti. In 
tako smo zopet tam, kjer 
smo bili pred davnimi, davni
mi leti, ko je na podoben na
čin pogrnila slovenska po
pevka. Čeprav lahko o ža
lostnem koncu Pop delavni
ce govorimo že od takrat, ko 
ji je svoje materinske prsi od
tegnila nacionalna televizija. 
Dandanašnji je pač drug čas 
kot je bil pred leti. Evrovizij
ska popevka že dolgo niti ču
ke r procesija ni več. In če 
pomislimo, da na TV Sloveni
ja nihče noče ali pa ne more 
razmišljati o podpiranju mla
de pop scene, nam je pač 
usojeno, da bomo na pop 
bend, ki se bo lahko kosal 
s kolegi od drugod, še dolgo 
čakali.

Pa ne, da bi bilo zelo težko 
narediti kaj v tej smeri. Hrvati 
so se domislili raznih oddaj, 
v katerih lahko vidiš res vsa
kršne bende in ne le absolut
ne zmagovalce. Pri nas osta
jamo na predvajanju tujih za
dev z eminentnimi domačimi 
gosti. Tu in tam se najde tudi 
kakšen outsider, toda odda
je, ki bi bila posvečena prav 
demo pop bendom ni nikjer. 
In dokler bo tako, bo under- 
ground scena daleč pred 
pop sceno, tudi v svetovnem 
merilu. Underground na
mreč lažje shaja brez televi
zije. Za pop pa kaj takšnega 
prav gotovo ne moremo trdi
ti. Ergo: če ne moreš priti na 
televizijo drugače kot s toli
ko in toliko prodanimi kase
tami ali teto v redakciji, boš 
pač delal gnojnico po recep
tu: malo elektrike, en kos 
harmonike, enu malu ple- 
hovja plus »en tak fajn tekst« 
in stvar bo rešena.

Edino, kar rešuje celotno 
zadevščino so potem, jasno, 
prvoligaši, ki vsaj kradejo 
drugje, najdejo pa se tudi 
takšni, ki uspejo napisati 
užitna besedila. Pa še sled
njih je bolj malo. Pop indu
strija bo pri nas morda za 
večno ostala nedonosen po

sel, oziroma posel, v katerem 
bodo bendi uspevali šele, ko 
jim bodo osiveli lasje. Slava 
vztrajnežem.

KONCERTI
V poletnih mesecih bo

KUD France Prešern v Ljub
ljani v koprodukciji z ŠOU in 
ob podpori MSRIKŠ organi
ziral prireditve na odprtem 
pod skupnim naslovom TRN- 
FEST. Poleg gledaliških in 
lutkovnih predstav, delavnic, 
razstav, filmskih maratonov, 
Strip-core tedna, bo na Karu- 
novi 14 tudi obilo koncertov. 
TRNFEST bo 9. 7. otvorila 
metliška skupina INDUST 
BAG, ki je pred kratkim izda
la svojo prvo CD ploščo z na
slovom Nova leta, pred leti 
pa je pri založbi FV izdala 
tudi dve kaseti, pojavila se je 
tudi na legendarni kompila- 
cijski plošči »Lepo je..... , si
cer pa sodi med najvztrajne- 
še slovenske zasedbe, saj 
deluje v nespremenjeni po
stavi že od začeteka osemde
setih.

V petek 10.7. bodo v klubu 
K4 nastopil Kranjčani HO- 
VVITZER, eden izmed najbolj
ših bendov, ki so se pojavili 
na slovenski sceni v zadnjem 
letu. Gre za prekaljene glas
benike, ki znajo obvladova
nje instrumentov uporabljati 
na najboljši način. Kot pred- 
skupina bodo nastopili Vrh- 
ničaniHICKET NUNC.

VIDENO
Odlična pogruntavščina 

organizirati koncert na ob
časnem snežnem stadionu 
pod mariborskim Pohorjem, 
in še to prav na koncu šol
skega leta, je v četrtek priva
bila prave ljudske horde pit 
in poslušat staro gardo mari
borskih rockerjev, začinjenih 
z Vladom Kreslinom in za
grebškim Parnim valj kom za 
posladek. Če je bilo resnično 
že v predprodaji prodanih 
4000 vstopnic, kot smo uspe
li nekje slišati, in na sam dan 
koncerta verjetno še enkrat 
toliko, si lahko nemudoma 
rečemo, da je šlo za doslej 
najštevilnejši mariborski 
rock dogodek oziroma kar 
pravi štajerski VVoodstock, 
kar so nekateri na izteku Zla
te lisice tudi trdili.

Recept: konec šolskega le
ta, mega količine pijače in 
nekaj starih, nekaj pa iz naf
talina potegnjenih rockerjev 
plus topel poletni večer in 
mogoče tudi praznik držav
nosti, pač vžge. S tem nika
kor ne želim zmanjševati 
uspeha organizatorja, am
pak samo ugotavljam, da 
večni mariborski recept še 
vedno vžge. Hecno je bilo, da

je bila ta prireditev edini ma
riborski javni dohodek ob 
novem slovenskem prazniku 
- dnevu državnosti in je po
leg evforičnih mladcev in 
mladenk pritegnil tudi dokaj 
veliko število starejše in 
srednje generacije. Mogoče 
so bili starši, ki so iskali svoje 
razposajene malčke. A na 
drugi strani ne smemo spre
gledati dejstva, da je rock 
and roli star že skoraj petde
set let.

Prireditelji so veselico, ki 
je v drugačni, malo moderni
zirani verziji spominjala na ti
ste, kjer žgejo harmoniko in 
tolčejo polke in valčke, se za
livajo s pivom in tu ter tam 
težijo, naslovili s ,Piše se leto 
92'. Ironično? Ne vem, saj bi 
bolj ustrezalo ,Piše se leto 
82'. Vsaj po nastopajočih.

Če preskočimo popoldan
ski, zabaviščni del, ki se je 
začel ob 17. uri in prinašal 
nekaj družabnih igric za šo
larje in šolarke, smo od roc
kerjev bili deležni: Skakal
cev, Vlada Kreslina, Preporo
dov, Lačnega Franza in Par
nega Valjka. Od teh so se 
Skakafci in Preporod ponov
no sestali na odru posebej za 
to priložnost, Vlado Kreslin, 
Lačni Franz in Parni Valjak 
pa so zaigrali že milijonkrat 
slišane melodije. Torej tudi 
sami so se naštimali na žur, 
ko so pustili pod rjuhami 
svoje nove komade. Zato je 
izredno težko povedati kar
koli pametnega in nesmisel
no kritizirati kogarkoli od na
stopajočih, saj so nedvomno 
uspeli dvigniti večino prisot
nih in jih preko polnoči zaba
vati. Res je le, da sem kar 
malce nostalgično in rado
vedno opazoval Preporodov- 
ce (na Skakafce sem namreč 
zamudil) in se spraševal, kaj 
pomeni njihov rock danes. 
Dokaj uporabno. Nastop pa 
enak kot pred leti.

In za njimi Lačni Franz, ki 
so v svojem venčku hitov 
uspeli dvigniti publiko do 
konca. Meni so bili dolgo
časni, verjetno zato, ker sem 
jih v minulih nekaj letih pre
pogosto gledal na koncert
nih odrih. Čeprav korektni. 
Zoran Predin pa ima še zme
rom iste finte. Začeto slavje 
so do konca odvili Parni Va
ljak, največji in najstarejši 
mački pod pohorskega do
godka, ki so v sedemdesetih 
že strašili po ljubljanskih 
Bum festivalih. Potem so iz 
rock skupine prešli v pop in 
sedaj pristali v neki mešanici 
obeh. Ampak to, da so bili 
izvedbeno brez lukenj, pod
prti z odličnim zvokom, ni 
moglo skriti repertoarnih 
spodrsljajev.

Mariborčani pač poznajo 
njihove razvpite hite in jim 
ostali komadi težje padejo. 
Zato je nerazumljivo izpuš
čanje koncertnih zajcev kot 
so stari rock Prevela me ma

la in dva popa - Kao ti in 
Uhvati ritam, ki smo jih vsaj 
v podzavesti pričakovali. No 
ja, se verjetno niso zavedali 
namena prireditve in vzeli 
mariborski nastop kot enega 
svojih koncertov. Po koncu 
so se celo dilali z organiza
torjem za dodatno uro, če 
jim pljune na roko 1000 
mark. Verjetno so Varni pa- 
Ijak prodajali ta paket.

In kaj sem še pogrešal? 
Predvsem zaključek z vsemi 
nastopajočimi na odru. Za
meril pa vsem privatnim do
bičkarjem, da so v svoji de
narni pohoti ob pogledu na 
množico žejnih ljudi, ki so se 
trli za šanki, neusmiljeno iz
koriščevalsko dvigovali cene 
pijačam. Tako je bilo pivo na 
ceniku po sedemdeset tolar
jev, s steklenico so ga na za
četku prodajali za osemde
set, dokler si niso v nekem 
trenutku (morda je bila kriva 
luna) premislili in mu posta
vili okroglo ceno 100 tolar
jev. In niti niso več hoteli vra
čati kavcije. Z eno besedo 
- nesramno in takšno gulje
nje že izpraznjenih žepov bi 
moralo biti poligon za tržne 
inšpektorje.

Peter Tomaž Dobrila

EKSTREMNO
Naked City — ogolela glas
ba velemesta

John Zorn, alt saxofon, ja
ponski pevec oziroma kričač

ni. Z enotnim imenom jim re
čemo Nekad City (Gulo me
sto) in predstavljajo eno naj
močnejših zasedb druge po
lovice osemdesetih in začet
ka devetdesetih let. Izhajajoč 
iz tretjega newyorškega vala 
kondenzirajo v sebi prav ti
sto, kar brez sramu lahko na
slovimo sodobna večmestna 
glasba.

New York že nekaj časa 
nosi s svojo sceno nedvomni 
primat (spomnimo se samo 
Ramones, Talking Heads, 
Patty Smith Blondie, Sonic 
Youth, Swans, Material z Bil
lom Lasvvellom, Jamesa Blo- 
oda Ulmerja, Garyja Luca
sa...), zadnja leta pa se mu 
je s svojim subpopom in 
grunge rockom priključil Se
attle.

A prav Nekad City z Joh
nom Zornom v enem po
osebljajo ves glasbeni koz- 
mopolitizem, ko se poigrava
jo s stili od klasičnega jazza, 
be bopa in hard bopa, svvin- 
ga, kabareta do rocka, punk 
miniatur, hard cora, metala, 
trdnega funka in speeda, ki 
jih vse zmešajo v lastni formi, 
premeljejo skozi svoje mline 
in izpljunejo v neverjetnem 
sozvočju. Noben drugi so
dobni komponist in nobena 
druga skupina si, ko jih en
krat slišite, ne zasluži imena 
.velemesta'. In obenem so tu
di en najbolj kontradiktornih 
bandov, saj jih nekateri 
sploh ne marajo, (na primer 
čistunskim jazzerjem niso 
všeč, ker so preveč ponkoid- 
no rockerski, rockerjem pa

že sodelovanje posameznih 
glasbenikov: komaj trideset
letni John Zorn, ki izgleda 
prej punker kot jazzer, šef 
banda in komponist ter na 
nek način idejni vodja pro
jekta, se je skusil tudi v film
ski glasbi, obdelal Enija Mor- 
riconeja in igral celo z ameri
škimi klasik-hard-corovci 
Blind Idiot God, metalci Na
palm Death ali pisal komade 
za klasični godalni Kronos 
Ouartet. Wayna Horvitza in 
Billa Frisella se ob 'vsem 
ostalem spomnimo iz sode
lovanja z Mariane Faithuful 
na albumu Strange VVeather, 
Freda Fritha pa kot enega 
pomembnejših kitaristov 
zadnjega četrt stoletja. Od 
ustanovitelja skupine Henry 
Cow, ki je utemeljila t. i. 
Rock in Opposition konec 
šestdesetih let, in A rt Bears, 
da solo kariere in skupine 
Skeleton Crew, kjer sta s če
listom Tomom Goro nastopi
la tudi v Ljubljani in basira
nje z The Residenta. Joey 
Baron pa je nedvomno eden 
najboljših bobnarjev na sve
tu, ko se z večnim nasme
škom dotika open in ohišij 
s paličicami, metlicami in ce
lo rokami, da bobni zvenijo 
kot pravi tam-tami. Japonec 
Eye, ki se je v skupino vklju
čil z zadnjim izdelkom, pa 
poje popolnoma drugače od 
tistega, kar si mi predstavlja
mo: paleta od krika do šepe
ta, pljuvanje, udarjanje po li
cih, Smrkanje, bruhanje, ne- 
zaliziranje, mletje, skratka 
vokaliziranje z vsemi votlina-

Ministry na lestvi radia MARŠ: Jesus built my Ho- 
trod.

Eye, Wayne Horovvitz, klavi- ker so preveč jazzy), drugi pa mi, ki jih človeško telo pre- 
ature, Bill Priseli, kitara, Fred jih kujejo na prestol. more. Glas je instrument
Frith bas in Joey Baron, bob- Njihovo univerzalnost povejo v pravem pomenu besede

kot ga niste še nikoli prej sli
šali.

Skupaj predstavljajo naj
bolj zabavno, sproščeno in 
noro skupino, ki obvlada 
svoje delo kot za šalo. Zorn 
dirigira in nakazuje vstope, 
gleda v note in obvlada osta
lo peterico ter je eden redkih 
saxofonistov, ki priznajo 
skupino in niso obsedeni 
s svojim ego tripom. Ob takih 
mojstrih mu kaj takega ne 
more biti težko.

Peter Tomaž Dobrila

Praznovati do zastrupitve 
z alkoholom.

TIRALICA
Mr. big
Ime in priimek: Erič
Martin
Dan rojstva: 10. 10. 1960 
Kraj rojstva: New York 
City
Telesna višina: 1,78 m 
Telesna teža: 61 kg 
Barva las: Rjava 
Barva oči: Zelena 
Avto: Nissan 300 ZX

TREND

LESTVE
ZDA (Billboard) — singli

1. KRIS KROSS - Jump
2. MARIAH CAREY - ill Be 

There
3. RED HOT CHILI PEP- 

PERS - Under The 
Bridge

4. SIR MIX-LOT - Baby 
Got Back

5. EN VOGUE - My Lovih 
(Youre Never Gonna Get 
It)

6. SOPHIE B. HAVVKINS 
-Damn I VVish I Was Yo- 
ur Lover

7. JOE PUBLIC - Live And 
Learn

8. CELINE DION - If You 
Asked Me To

9. MICHAEL JACKSON- In 
The Closet

10. L. VANDROSS & J. 
JACKSON - The Best 
Things In Life

ZDA (Billboard) — albumi
1. BILLY RAY CYRUS

- Some G a ve Ali
2. KRIS KROSS - Totally 

Krossed Out
3. RED HOT CHILI PEP- 

PERS - Blood Sugar Sex 
Magik
4. THE BLACK CROVVES
- The Southern Harmony
5. DEF LEPPARD - Adre- 

nalize
6. PEARL JAM - Ten
7. GARTH BROOKS - Ro

pih The Wind
8. OUEEN - Classic Oueen
9. SIR MIX-A-LOT - Mačk 

Daddy
10. ZZ TOP - Greatest Hits

Velika Britanija (NME) 
— singli

1. ERASURE-Abba-esque
2. K. W. S. - Please Dont 

Go
3. KRIS KROSS - Jump
4. GEORGE MICHAEL 

- Too Funky
5. RICHARD MARX - Ha

zard
6. UTAH SAINTS - Somet- 

hing Good
7. NICK BERRY - Heart- 

beat
8. TAKE THAT - It Only Ta- 

kes A Minute
10. GUNŠNROSES - Knoc- 

kin On Heavens Door

DP REKLAMA, opravljanje storitev s področja ekonomske propa
gande in trgovine. CELJE, Ul. XIV divizije 6

I 3 fr 4- ^ k > »T-L

Slovenija - Lestvica ultraz- Slovenija - Vibratorjeva le- 
vočnih erozij radia MARŠ stvica Koroškega radia

Velika Britanija (NME) - al
bumi

1. LIONEL RICHIE - Back 
To Front

2. DEL AMITRI - Change 
Everything

3. OUEEN - Live At VVem- 
bley"86

4. ALEXANDER ČNEAL
- This Thing Called 
Love

5. D. HOOK - Completely 
Hooked

6. VVILSON PHILLIPS
- Shadovvs And Lights

7. RICHARD MARX - Rush 
Street

8. SIMPLY RED - Starš
9. UGLY KIDJOE - As Ugly 

As They VVanna Be
10. MICHAEL BALL - Mic

hael Bali

1. FAITH NO MORE - Mid- 
life Chrisis

2. PETER MURPHY - Jou- 
ure So Glose

3. DAISY CHAINSAVV
- Pink Flovver

4. THE BEASTY BOYS
- So VVhatCha VVant

5. FRONT LINE ASSEM- 
BLY - Mindphaser

6. THE CURE - Friday Im 
In Love

7. L - Everglade
8. MINISTRY - Jesus Built 

My Hotrod
9. P. J. HARVEY - Sheela 

Na Gig
10. THE B 52S - Good Stuff

HOMU s DOBA

1. PANKRTI - Gospodar
2. MERCEDES BEND - Ona 

ni
3. THE KAMN’S - Kaj bi na

red u
4. RDEČI BARON - Srečna
5. MAD DOG - Če pridem 

v nebesa
6. STROGO ZAUPNO - Veze 

in poznanstva
7. LAČNI FRANZ - Okupa

torka
8. LET 3 - El Desperado
9. CZD - Hanging Paradise

10. REGOČ - Toyota
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ROMUNIJA DANES

OBRAZI
BREZ NASMEHA

RAFTING SEKCIJE CVŠ VELENJE

IZVRSTNA PROMOCIJA
V nedeljo 21. junija je bila v Tacnu pri Ljubljani zadnja načrtujemo ob pomoči 
tekma slovenskega pokala rafting lige. Velenjski rafting ustreznih dejavnikov v občini 
klub se ekipnega tekmovanja čolnov že tretjič ni udeležil za prihodnje leto), opremo
zaradi znanih finančnih težav in pomanjkanja opreme, pa lahko uspešno uporabi-
Zato pa so velenjski raftingaši (z razumevanjem Sava mo za turistično ponudbo
kluba) na isti progi organizirali spust v solo-raftingu s plo- Velenja. Spusti po Savinji so

Sledi, ki jih je Nicolae Ceausescu zapustil na romunski v gradbeništvu. Na podeželju vili SKAT. To je bil prvi organiziran spust po težkih vodah možni tudi ob nizkih vodo-
zemlji in njenih ljudeh, ne bo mogoče nikoli izbrisati, so vasi praktično take, kot so v Sloveniji. staji h.
Desetletja tiranije in megalomanskih posegov v romunsko bile pred pol in več stoletja. , .. Udeležbo na spustu je
okolje, so pustili za sabo melanholične obraze In marsikje Nikjer novih gradenj, samo Prvo preizkusno vožnjo po dejanje kot spust v velikem omogočila firma ESO (pre- 
nepopravljivo uničeno zemeljsko obličje. Življenje v Romu- krpanje starih vegastih hišic, razpenjenih brzicah je opra- gumenjaku. voz), opremo in promocijo
nlji se vrača v nekakšne realnejše okvire po kapljicah. V mestih so predvsem novi vil potapljač Stražar iz Dom- Tekma v solo-raftingu se m pa Veplas, foto Tekauc in Si- 
Brez vsestranske pomoči Zahoda bo namučena Romunija bloki, grajeni na nekakšen , ■ nat0 ie nastopila velenj- ve|Jala za uraden plasma. napsa Šoštanj, 
še dolgo časa na obrobju Evrope. montažni način, brez fasad, v,rsta Kovač, Stvarnik, Pričakujemo pa, da se bo Mimogrede povedano, so-

prava žalost. Praktično se ne Plaznik in Smon. Po drugem v naslednjem letu solo-raf- io-rafting se je že uveljavil na 
Romunov politika ne zani- zemlje zoran ali pokošen, kar ve, če določeni blok gradijo teku čolnov so se s solo-raf- ting uveljavil v slovenski raf- snegu; sedaj velenjski klub 

ma. Kljub temu, da sta objav- je v nasprotju z zapuščenimi ali podirajo, saj izgleda vse tom spoprijeli tekmovalci po- ting ligi kot posebna panoga vodnih športov - sekcija raf- 
Ijeni, poleg sedanjega pred- madžarskimi ravnicami. Na skupaj skrajno vegasto in ne- sadke iz Maribora in Kranjc prav zaradi velike atraktivno- ting trenira z njimi tudi skoke
sednika Iona lliescuja, imeni vsakem koraku je mogoče vi- profesionalno. Metod fr Sava irinh= i i,,hii=- sti in dostnnnnsti fvehkn ne- . ------
dveh kandidatov za bližnje 
predsedniške volitve 27. sep
tembra, ni občutiti niti trohi
ce predvolilne navijaške mr
zlice. Večini je celo vseeno, 
da je predsednik nepriljub
ljeni lliescu in ne več njegov 
zloglasni predhodnik. Ro
munski državljani enostavno 
niso vajeni demokracije, niti 
se ne zavedajo svoje volilske 
moči. Politično odločanje 
prepuščajo ozki politični oli
garhiji, ki je praktično ista, 
kot je bila pod Ceausescu- 
jem. To se vidi tudi po tem, 
da ostaja romunska zunanja 
politika še naprej tradici
onalno vezana na Kitajsko,
5“E;ropo pa napre' deti kmete, ki z motikami že 
duje s,la počasi._ zarana prekopavajo ali rah-

h^" ljr'°’ sicer s str°j' Posaiene administrativnimi bloki Na nima predvsem to, kako bo- a|i zasajene kulture. Prevaža- mestu kier ie nekoč stal ci: 
do preživeli. Lahko rečemo, jo se s konjskimi vpregami, ITovl de starega mesta se 
da nikomur m treba gladova- ki jih je poleg romunskih kopičijo nedograjene Svbe 
h, čeprav nekateri živijo pre- avotmobilov »Dacia« polno za katere le zmanikalo de- 
cej skromno. Brezposelnost tudi na cestah. naria n zanimanla te voHo
v Romuniji ni poseben pro- Od kmetijstva živijo tudi bolščijo v svet Bukareštanka 
blem, saj je tudi razumevanje Cigani, le da je proces prido- s fakultetno izobralbo !e le 
le nesreče dosti tolerantnej- bivanja hrane pri njih malce teqa sramuje-Našo Buklri
veiidtusntriMaL°s1užifoPdoLor|i drU9ahen' Večxih n0mad0v Sto kličejo nekateri tudi Mali v industriji zasluzijo dovolj Je najbrž največ ravno v Ro- Pariz rpaiispsrnin ip ,,cno
za skromno življenje, čeprav muniji, kjer se potika tudi nji- io, da jo je skorajTopolnoma 
povprečna plača znaša le hov kralj s stalnim sedežem uničil Sram me ie da st o H 
?„k„r°9 de„set tiaoc leiev <!la v OZN. Cigani si zagotavljajo v mojem mestu grozna staJ-

eksistenco tudi z nudenjem 
različnih uslug in z beranče- 
njem.

Kakor je pri Romunih

Metod IZ S3V3 kluba Ljubija- sti m dostopnosti (veliko ce- na umetnih skakalnicah 
na. Slednji je tudi opravil naj- neje je nastopati z individual- v Velenju in Pesju (absolvira- 
elegantnejši in najhitrejši no zasedbo kot ekipno, po- ,j so že tridesetmetrsko ska- 
spust in si prislužil pohvalo trebno je manj opreme m po- kalnico), razvijajo pa načrt (s 
m nagrado. tovalm stroški so manjši). Sav0 Kranj), da bodo ta šport

Med aiedalci so atraktivni Za Velenjski klub je še po- uveljavili tudi poleti na strmi- 
i ea gieaaici so atraktivni sebej pomembna uveljavitev nah nekritih snrimernn nn- 

solo spusti izzvali veliko po- solo-raftinoa sai takšna tek- nan. p0K[, n 5 Prlmerno P° zornost ftudi zaradi nhiin ta so ° . , =a> saJ laKsna tek cem podlago in na vodnih
žav teoa vodneoa rodea) lai mT,a Lahk° organiziramo toboganih. zav tega voonega rooeaj, saj na domačem terenu (pogo
je solo spust še bolj korajžno je seveda umetna proga, ki jo Dragan Čelofiga

Poglavje zase je Bukarešta 
s Ceausescujevo palačo in

črnem trgu nudijo za nem 
ško marko sto lejev). Po obi
čaju pa ima vsaka družina tu
di kakšen košček zemlje, kjer 
si pridela najnujnejše.

Veliko Romunov živi od 
kmetijstva. Za Romunijo so 
značilna obsežna polja, ki so 
vzorno obdelana. Domačini domeščajo obcestne količ- 
poskrbijo, da je vsak košček ke, pa se vidi njihova nemoč

ba - diktatorjeva palača.
Melagomanski norec je 

imel v mislih še mnogo več
jih načrtov. Zamislil si ni nič

opazna ljubezen do zemlje, več in nič manj kot prekop 
posebej dreves, ki so zasaje- od Črnega morja do Bukare- 
na ob vseh cestah in z belo šte, ki jo je hotel spremeniti 
barvo premazanimi debli na- v pristanišče.«

V romunskih mestih je mo
goče najprej opaziti, kako ni
zek je standard ljudi. Trgovi
ne sicer so, njih izložbe so 
napol prazne, predvsem pa 
skrajno neokusno urejene. 
V njih notranjosti je sicer ro
munsko blago precej poceni, 
vendar za domačine drago, 
za tujce pa nekvalitetno in 
brez okusa. Na srečo so tu 
izdelki iz uvoza, ki pa so za 
večino domačinov nedo
stopni.

Čeprav izgleda, da v Ro
muniji ni ničesar dokončane
ga, pa vseeno nekako teče 
naprej. Nikomur se ne mudi, 
po širokih mestnih cestah se 
premika na tisoče »Dacia«, 
neskončne ceste v notranjo
sti so skoraj prazne.

Poseben utrip je občutiti 
samb v obmorskih turističnih 
mestih, kar je posledica red
kih tujih turistov. Romuni si 
najbrž lahko prav od turizma 
obetajo svetlejšo bodočnost. 
Pričakovati je, da se bo v bo
dočnosti v to nenavadno de
želo skupaj s turisti privalil 
tudi zahodni kapital.

Romuni pa si trenutnega 
stanja ne ženejo bog ve kako 
k srcu. Hodijo v službo, gle
dajo edini TV program, pijejo 
domače belo vino in se baše
jo z ovčjim sirom. Seveda se 
tudi ljubijo, čemur je priča 
množica malih Romunčkov. 
Nič čudnega, mnoge romun-

i ske mladinke so čudovite.

Se šestletni Lauri obetajo lepši časi? Franc Furland
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LIDIJA ARTELJ, SLOVENSKA PRAVLJIČARKA:

NIČ VEČ ČAROVNIC!
»Skromne hiške so samevale nedaleč od jezera...« 

Tako se začne pravljica Dobri mož in hudobna žena, ki je 
knjižni prvenec Lidije Artelj, pravljičarke iz Šešč pri Pre
boldu. V bodočnosti bo zagledalo luč sveta še več knjižnih 
izdaj čudovitih pravljic, v katerih ni opaziti nasilja. Za 
slovenske otroke dobrodošlo branje, saj zdaj nimajo na 
razpolago dovolj originalnih slovenskih pravljic.

Celjanka Lidija Artelj, ki se 
je pred kratkim z družino 
preselila v Šešče pri Prebol
du, je kot otrok zelo rada po
slušala pravljice, pisati pa jih 
je začela v srednji šoli. 
Z ustvarjanjem za otroke je 
nadaljevala tudi pozneje, ko 
se je ukvarjala z obrtjo. Zad
nji čas so jo pravljice okupi
rale v celoti, za kar pa ji, kot 
pravi, ni žal: »Moje delo je 
v glavnem pisanje pravljic za 
otroke. Niko Grafenauer in 
Ivan Sivec sta jih dobro oce
nila. Meni je največ vredna 
ocena otrok, ki so moje prav
ljice sprejeli z velikim zani
manjem.

Dolgo se ni bilo mogoče 
prebiti v vrh ustvajalcev za 
otroke. Mislim, da sem konč
no uspela. Tretje leto delu
jem po šolah z urami svojih 
pravljic, ki jih pripovedujem. 
Mislim, da je zelo pomemb
no, da se pravljice ne čitajo, 
temveč pripovedujejo. Otroci

so navdušeni, posebej tisti 
na podeželskih osnovnih šo
lah. Mnogi me kličejo po te
lefonu domov na številko, ki 
sem jo povedala. Po več ur 
jim moram pripovedovati, ni
koli ni dovolj.

Namen mojega delovanja 
po šolah je v tem, da bi dali 
več poudarka čitanju sloven
skih knjig. Ko sem v sedem
desetih šolah spraševala 
učence od prvega do četrte
ga razreda, katere knjige so 
prebrali, so mi samo trije po
vedali tudi nekaj slovenskih 
del. Ostalo so bile knjige tu
jih pisateljev. Z mnogimi šo
lami sodelujem tudi pri po
deljevanju bralnih značk.

Moje pravljice imajo osno
vo v resničnih dogodkih. So 
brez nasilja, v njih nad zlim 
vedno zmaga dobrota. Mi
slim, da je bilo dovolj zmajev 
in hudobnih čarovnic. Pose
ben poudarek v pravljicah 
dajem krajem in lepotam

Slovenije,« pripoveduje 
pravljičarka Lidija.

V prvi knjigi, ki je zagleda
la luč sveta po štirih letih od 
začetka pri lektorju, izdani 
v samozaložbi, lahko otroci 
(in tudi odrasli) preberejo 
eno krajših Lidijinih pravljic 
Dobri mož in hudobna žena. 
Dogaja se ob prelepem Bo
hinjskem jezeru, nastala je 
po resnični predlogi. V resni
ci konec ni bil prav nič prav
ljičen, kakor je v knjigi, kjer 
dobrota premaga zlo. Knjigo, 
ki jo je z ilustracijami mično 
opremil ilustrator iz Šešč Du
šan Dobrilovič, so knjižnice, 
založbe, in šole zelo lepo 
sprejele. Ivan Sivec je delo 
ocenil kot eno najboljših slo
venskih pravljic. Učenci 
v Braslovčih so pripravili raz
stavo svojih ilustracij na 
pravljično temo.

Knjiga, ki je izšla v nakladi 
2500 izvodov, je z ugodno 
ceno okrog 700 SLT dostop
na tudi za tolarčke iz otro
ških prašičkov.
Pravljičarka ima na zalogi 

še veliko pravljic in idej, ki iz 
nje kar žarijo: »Napisanih 
imam ogromno pravljic, ki še 
vedno nastajajo. Tri knjige

pravljic so v tisku, v otroške 
roke bodo prišle zagotovo že 
do božička. Snemajo tudi tri 
kasete z mojimi pravljicami. 
V zvezi z mojim pravljičar- 
stvom je tudi prireditev, z na
slovom »Iskanje sedmih zla
tih ključkov«, ki smo jo pri
pravili z RTC Rogla. To 
»Iskanje...« naj bi naslednje 
prispevalo k razvoju otroške
ga turizma, za katerega kaže
jo na Rogli veliko zani
manje.«

Lidija Artelj pripravlja in 
pripoveduje pravljice tudi po 
telefonu. Edina v Šloveniji pi
še horoskop za otroke, v Bo
hinju pa je skupaj z možem, 
ki ji vedno stoji ob strani, 
uredila hišo s pravljičnimi 
sobicami. Njene pravljice je 
mogoče poslušati tudi po ra
diu na ARS programu ...

Ker bi rada v otroke vlila 
ljubezen do Slovenije, se je 
odločila za izdelavo zvezkov 
s posebnimi slovenskimi 
»platnicami«.

Slovenska pravljičarka, ka
kršna je Lidija Artelj, je za 
slovensko odraščajočo mla
dino resnično prava osveži
tev. Mana z neba. Od nje in iz 
njenih pravljic pa se lahko 
marsičesa naučijo tudi odra
sli. Mogoče tega, da niso naj
pomembnejše učiteljske pla
če, temveč široko odprte 
otroške oči, sijoče zaradi le
pote naših, slovenskih prav
ljic.

Tekst in slike 
Anci Solan

TRST: NA OBISKU PRI ŠPORTNI DRUŽINI ZAMEJSKIH SLOVENCEV

ZVEZDA TRŽAŠKE ATLETIKE
V družini zamejskih Slovencev Macchiut so ponosni na 

svoja otroka, ki hodita po stopinjah svojih za šport navdu
šenih staršev, hkrati pa sta jima starša v zibel položila še 
drugo ljubezen, ljubezen do slovenskega jezika, zgodovine 
in kulture.

Margaret Macchiut — zvezda tržaške atletike

Slovenska družina Macc
hiut živi v Trstu od leta 1976. 
Oče Marcello, nekdanji igra
lec Triestine in nogometni 
trener, je bil sicer rojen v Tr
stu, a kot potomec zamejskih 
Slovencev. Mati Neva Tavčer 
se je rodila v Dutovljah, kjer 
še vedno živijo njeni sorodni
ki. V mladih letih je bila člani
ca znamenite lipiške jahalni
ce, kasneje pa se je posvetila 
vzgoji svojih otrok.

Margareto in Kristyana je 
povila leta 1973 in 1974. Po 
dveh letih se je družina iz 
Avberja pri Sežani preselila 
v Trst in čeprav so vsi postali 
italijanski državljani, so 
ohranili tudi slovensko dr
žavljanstvo. Otroka sta obi
skovala slovensko šolo, v hi
ši vselej govorijo slovensko. 
Kristyan je v minuli sezoni 
igral nogomet v moštvu Ja
dran Lama iz Dekanov pri 
Kopru in namerava v Ljublja
ni študirati arhitekturo, Mar
gareta pa si je izbrala dru
gačno pot. Ljubezen do 
športa je krhko deklico pri
peljala na atletske steze.

Margaret Macchiut, za pri
jatelje Maggie, je brez dvoma 
zvezda tržaške atletike. Viso
ka je 1,60 metra, težka 50 ki
logramov. Sedaj ima osem
najst let in kot njene vrstnice 
je plašna. Njena disciplina je 
100 metrov z ovirami. Je go
jenka slovenskega učiteljiš
ča A. M. Slomšek v Trstu. 
Profesionalka je, članica at
letskega kluba Sisport Fiat 
v Torinu, prej pa je nastopala 
v tržaškem klubu Edera.

S športom se je začela uk
varjati s šestimi leti, tedaj se 
je ob atletiki ukvarjala tudi 
z orodno telovadbo. Na sta

dion jo je pripeljal oče, nogo
metni trener. Intenzivneje je 
začela trenirati pod vod
stvom znanega tržaškega 
trenerja Ančija Lasiča in to 
najmanj štirikrat na teden ta
ko, da ji je ob šolskih obvez
nostih zmanjkovalo prostega 
časa.

Odličnim dosežkom v teku 
na 100 metrov z ovirami je 
dodala dobre rezultate v teku 
na 100 metrov, v skoku v da
ljino in v višino pa tudi v še- 
steroboju je bila prva v deže
li. Leta 1990 je v teku na 100 
metrov z ovirami zmagala na 
krajevnem, regionalnem in 
državnem dijaškem prven
stvu in v tej kategoriji dose
gla italijanski dijaški rekord. 
Tudi v naslednjem letu je bila 
trikrat prva, dvakrat na regi
onalnem šampionatu in na 
državnem prvenstvu v Bene- 
ventu. Letos se je uvrstila na 
drugo in tretje mesto na dr
žavnih prvenstvih v Veroni in

Genovi. V letih med 1984 in 
1986, ko se je ukvarjala 
z orodno telovadbo, je bila 
dvakrat prva in petkrat 
druga.

V prostem času je Marga
ret dekle kot vse druge. Po
sluša glasbo, gre ven s prija
teljicami, včasih zaide v kino 
in pogosto obiskuje disko
teke.

Včasih trenira na stezah 
ljubljanskega stadiona in 
tam ji pomaga trener Lisjak. 
Pred Margaret je lepa šport
na prihodnost.

Boljši trening 
v slovenskih klubih

Kristyan se je začel z nogo
metom ukvarjati s sedmimi 
leti. Tedaj se je vpisal v trža
ško ekipo začetnikov Bonči
ni in tam ostal dve leti. Za 
eno leto je prestopil v mo
štvo Ponziana, ki je bilo prvo 
na lestvici. Štiri leta je igral 
v ekipi Costalunga, leta 1988 
pa ga je koprski trener Ivan 
Marjon povabil v NK Koper, 
kjer je v moštvu mladincev 
igral tri leta. V tem obdobju 
so koprski mladinci v doma
čem prvenstvu in na medna

rodnih turnirjih dosegali veli
ke uspehe. V nogometni se
zoni 1991-1992 je Kristyan 
prestopil k prvoligaškemu 
moštvu Jadran Lama iz De
kanov.

Mnogi nogometaši iz nek
danje Jugoslavije želijo na
stopati v velikih italijanskih 
in evropskih klubih. Kristyan 
pa se je odločil za slovenski 
klub, ki je ob koncu letošnje
ga prvenstva žal izpadel iz 
prve lige.

»Čeprav sem imel prilož
nost igrati v kakšnem trža
škem klubu, sem se odločil 
za Jadran Lamo. Razlog je 
preprost, v slovenskih klubih 
veliko več in bolje treniramo. 
Tudi šolanje nameravam na
daljevati v Sloveniji, v Ljub
ljani in tam bom tudi naprej 
treniral. Upam, da mi bodo 
trenerji, znanci mojega oče
ta, pomagali najti ustrezen 
klub,« pravi mladi Kristyan 
Macchiut.

Ponosen sem na svoja 
otroka

Margaretinih in Kristyano- 
vih uspehov seveda ne bilo 
brez nesebične pomoči nju

nih staršev, predvsem očeta. 
Od zgodnjega otroštva ju je 
usmerjal v športne aktivno
sti, saj se je tudi sam aktivno 
ukvarjal z njim in igral v trža
ških ekipah vse do svojega 
49. leta. Zadnjih šest let je 
trener ekipe Costalunga Tri- 
este, kjer dela z vsemi člani, 
od začetnikov do ligašev.

Že nekaj let ima tesne stike 
s slovenskimi trenerji in mo
štvi, pomaga jim pri organizi
ranju različnih nogometnih 
turnirjev in prijateljskih te
kem z italijanskimi klubi.

»Že zdavnaj sem opazil, da 
v slovenskih nogometnih 
klubih resno delajo. Zatorej 
sem sina pripeljal v Koper. 
Odtod bo šel v Ljubljano. Lu- 
čo Petrič je moj dober prija
telj in upam, da nam bo po
magal. Z ženo sva na otroka 
zelo ponosna, pridna sta 
v šoli in uspešna v športu. 
Pripravljena sva precej vloži
ti v njuno šolanje in športni 
napredek,« pravi Marcello 
Macchiut.

Vukica VlajičKristyan, Neva In Marcello Macchiut
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Bilo je velikih, svetlih, manj velikih in majhnih zmag, 
praznovanj in veselja, toda tokratno se je v resnici 
razlilo nad vso državo. Majhno državo, državo velikih 
skrbi in težav, vendar državo še večjih - ljudi.

Kakršnakoli bo cena, samo, da smo že enkrat sami 
in - svoji.

ko je do pike res).« No ja, če že ni več 
važno, kaj je res in kaj ni...
- da je odstopil generalni direktor RTV 

Slovenija dr. Janez Jerovšek. Glede na 
kakovost TV programa, mirno lahko reče
mo, da to ni nič hudega, žalostno je le, 
da je odstopil zaradi politike in ne zaradi 
svojega vodenja te največje monopolne 
institucije v Sloveniji.
- da se je predvolilni boj že začel. Tako 

je Slovenska ljudska stranka že objavila 
ime svojega kandidata za novega sloven
skega predsednika. Tako dr. Stanko Bu
ser, nekdanji zeleni, tokrat štarta kar na 
vrh.

— da so v Žalcu ustanovili slovensko- 
švicarsko konfederacijo. To je zveza pri
jateljstva in sodelovanja Slovenije in Švi
ce, ki namerava povezovati ljudi in inšti
tucije obeh dežel. Ustanovnega zbora se 
je udeležil tudi švicarski veleposlanik 
v Zagrebu VVerner Maurer.

Če bo glavno mesto slovensko — švi
carske konfederacije, Žalec še ni zane
sljivo.
- da se je poslovil tudi dosedanji itali

janski zunanji minister Gianni de Michelis. 
Novi mandatar mu je dal odpoved.

Saj sem vedno vedel, da se Gianni nika
kor ne more primerjati z našim Dimitrijem. 
Rupel si ne dovoli, da bi ga odstavil kak
šen mandatar, pač pa raje on odstavi 
predsednike vlade.

— da nekdanji predsednik jugoslovan
ske vlade Ante Markovič v svojih zapi
skih, ki jih je po njegovih dokumentih in 
spominih zapisal znani zagrebški novinar, 
trdi, da je bil najboljši slovenski vohun 
v JLA admiral Stane Brovet. Očitno je 
med odletelimi politiki zelo popularno pi
sanje spominov.
- da v Krškem zaenkrat še ne godejo 

kaj dosti proti nuklearki in jedrskim od
padkom, ki so v njihovem mestu. Sedaj je 
Ustavno sodišče Slovenije odkrilo, zakaj je 
tako. Nuklearna elektrarna naj bi samo le
tos plačala za uporabo stavbnega zemljiš
ča kar 4 milijone dolarjev. Tako je občina 
Krško dobivala za uporabo stavbnega 
zemljišča kar pet naj s krat več denarja, kot 
bi ga v primeru, če v Krškem ne bi bilo 
jedrske elektrarne.

— da na kongresu Slovenske ljudske 
stranke ni bilo kaj dosti novega. Le Mar
jan Podobnik je pred svojim imenom iz
gubil v. d., saj sedaj ni več vršilec dolž
nosti predsednika, pač pa predsednik 
stranke.
- da so člani SLS ob svojem kongresu 

le storili tudi nekaj koristnega, saj so po-' 
kosili nekaj zelenic po Ljubljani.

— da prenovitelji sedaj, ko so z novo 
vlado kolikor toliko zadovoljni, ne miruje
jo. Naslednja točka je zamenjava ljubljan
ske mestne vlade.

BREZ 
DLAKE 
NA 
JEZIKU

Mimmmmi Kam« (mui %9mh^

HUMORESKA

VLJUDNOST
NOVEGA
SVETA

Ko se je moj prijatelj Fred vrnil 
iz Amerike, sem pri njem takoj 
opazit neke čudne navade. 
Z užitkom je pljuval. Kadar je bil 
slabe volje, je pljunil po vsakem 
drugem stavku. Z »dober dan« je 
pozdravljal samo ljudi, ki jih ni 
maral. Kadar sva se srečala na 
ulici, je že od daleč tako glasno 
zaklical »halo«, da je preplašil 
ljudi, psi pa so začeli lajati.

Nekega večera, ko mi je s čevlji 
zamazal najlepši namizni prt, si 
nisem mogel kaj, da ga ne bi 
oštel. »Človek, kaj ne poznaš nič 
več dostojnosti ?« sem vprašal.

Fred je pljunil čez mojo glavo 
in rekel: »Seveda jo poznam. To
da ti pojmi so drugačni od prejš
njih. V Ameriki sem se naučil 
vljudnosti, ki je v meni vse posta
vila na glavo. Veš, da sem bil 
v Brooklynu urednik nekega ča
sopisa. Nekega dne mi je Tho
mas Nebraska poslal nekakšno 
humoresko. Saj veš, Thomas Ne
braska je najbolj priljubljen hu
morist. Za vsako humoresko do
bi petsto dolarjev, pa naj bo še 
tako neumna. Prebral sem torej 
njegov rokopis. Uredniki dosti
krat dobivajo neverjetne neum
nosti, toda ta je nosila rekord. 
Takoj sem jo dal v kuverto in 
napisal:

»Velecenjeni gospod Nebra
ska! Z največjim zanimanjem 
sem prebral vašo humoresko 
Žulj poglavarja Siuksov, žal pa ni 
primerna za moj list. Vračam 
vam jo z največjim spoštova
njem. Vdani Fred Rebock.«

»Je bilo pismo vljudno ?«
»Seveda.«
»Vidiš, Thomas Nebraska je 

menil, da ne. Ko sem naslednje
ga dne dobil pošto, je bil med njo 
zopet Žulj poglavarja Siuksov, 
žal pa ni primerna za moj list. 
Vračam vam jo z največjim spo
štovanjem. Vdani Fred Rebock.«

»Je bilo pismo vljudno ?«
»Seveda.«
»Vidiš, Thomas Nebraska je 

menil, da ne. Ko sem naslednje
ga dne dobil pošto, je bil med njo 
zopet Žulj poglavarja Siuksov in 
pripis: »Prosim, naučite se vljud- 
nejšega tona. Th. Nebraska.«

Bil sem presenečen in takoj 
sem napisal: »Največjemu člove
ku stoletja! Okrasku vesoljstva! 
Ležeč na trebuhu kot najbednej- 
ši črv si vam drznem poslati te 
vrste. Blažene naj bodo črke, ki 
jih bodo brale vaše napoleonske 
oči. Oh, kako zavidam ščetki, ki 
vam sme vsako jutro čistiti čev
lje! Zakaj mi niste poslali svojih 
nog, da bi jih poljubil? Če bi imel 
to srečo, da bi bil bolha, bi ob 
branju vaše božanske humore
ske počil od smeha. Toda mar bi 
človeštvo razumelo vaše gigant
sko delo? Bojim se, da ne. Zato 
sem prisiljen, da vam solznih oči 
vrnem rokopis. Naj vetrovi na vse 
strani raznesejo moj krik: prebral 
sem Žulj poglavarja Siuksov in 
zdaj lahko mirno umrem.«

Naslednjega jutra sem zopet 
dobil Žulj s pripisom: »Če me 
boste še naprej tako grobo žalili, 
bom prišel v redakcijo in vam 
razčesnil betico. Th. Nebraska.«

Tedaj me je zgrabila jeza in 
sem napisal: »Smrdljivi pavijan! 
Da ste stoprocentna buča, lahko 
ve vsakdo, ki prebere eno samo 
vrsto vašega trapastega dela. Ker 
vem, da se vas ne bom rešil, bom 
vašo traparijo vendarle objavil. 
Če pa mi boste še kdaj poslali 
kak rokopis, vas bom tožil. Robi
jo in kolero vam želi z odličnim 
nespoštovanjem F. R.«

»Naslednjega dne sem dobil 
razglednico: »Zakaj niste bili že 
od vsega začetka tako vljudni? 
Najprisrčnejši pozdrav Thomas 
Nebraska.«

Fred je končai svojo zgodbo. 
»Od takrat sem dobil povsem no
ve pojme o vljudnosti,« je rekel, 
vrgel na preprogo ogorek in sto-

— da je v Kočevski Reki, kar tam ni 
več JLA, kaj bolje. Krajani Kočevske Re
ke pravijo, da si to, kar so si v nedeljo, 
11. junija, v tej vasi privoščili policaji, ki 
so nenapovedano izvedli pravi oboroženi 
desant na vas, ni dovolila niti nekdanja 
JLA.

— da so naši ministri nekako brezkrvni. 
Da temu ni tako, je dokazal minister za 
zdravstvo dr. Božidar Voljč, ki je pozval 
poslance na krvodajalsko akcijo, ker v bol
nišnicah zmanjkuje krvi. Tako so poslanci 
skupaj z ministrom darovali okoli pet litrov 
krvi. Upamo lahko, da so se po krvodajal
ski akciji razprave v skupščini pomirile.

— da bo odstopil predsednik slovenske 
skupščine dr. France Bučar. Drži pa, da 
si tega kranjski liberalci in še nekatere 
stranke zelo želijo.

— da imajo mladi, ki so zaključili osnov
no šolo, lepe perspektive v bodočnosti. 
Tako samo v Ljubljani na srednjih šolah 
niso našli prostora za kar 600 učencev, ki 
so ostali na cestah. Prav zanimivo bi bilo 
povprašati, toliko hvaljenega šolskega mi
nistra dr. Slavka Gabra, kaj je storil za te 
petnajstletnike.

— da je Gradis v Sevnici zgradil most 
tako, kot je treba. Ko so v Sevnici preda
jali namenu novo armiranobetonsko brv 
čez Savo namenjeno pešcem, je le-ta 
pod težo obiskovalcev začela bočno ni
hati, presenečeni gostje pa so z največjo 
hitrostjo stekli na varen savski breg.

- da Slovenci ne znamo igrati košarke. 
Da jo znamo in niti ne slabo, dokazuje uvr
stitev slovenske košarkaške reprezentan
ce med osem najboljših moštev v Evropi.

— da je Maribor za pomoč Rusom poslal 
dve stotniji v Kijev. Gre za člane opere, 
baleta, zbora in orkestra plus tehnika, kar 
znese eno vlakovno kompozicijo ali skoraj 
enako dragi projekt, kot je bil Pandurjev 
v Mehiko. Gospod Rajnik pravi, da ne gre 
toliko za kulturne dosežke, temveč bolj za 
vljudnost, da obiščejo domovino maribor
skih opernih solistov...

— da je francoski predsednik Mitterrand 
optimist. Bil je, a le do takrat, ko so nje
gov helikopter preluknjali streli.

slovenj gradeč
UKV 97,2 IN 88,9 MHz STEREO
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A/4 VPRAŠANJA BRAL
CEV ODGOVARJA SEKSO
LOG AMATER ANTON KO
RITNIK

Gospod Koritnik,
prosim vas, da mi daste nasvet. Star 
sem osemnajst let in sem pravkar kon
čal srednjo šolo. Veste, jaz si ne morem 
dobiti punce, - čeprav sem lep in mo
čan. Vsi moji sošolci se zdaj sprehajajo 
s svojimi puncami in hodijo na bazen, le 
jaz sem sam. Poskusil sem si že dobiti 
kakšno punco, a mi ni še nikdar uspelo. 
Kaj naj storim?

LEON

Dragi Leon,

preden začneva z nasvetom bi bilo najbolje, da razčistiva nekaj pomembnega: punce se 
ne dobi, ampak se spoznaš z njo. Verjetno si bil v svojih poskusih pri dobivanju punc 
preveč zagnan in se te je zaradi tega držalo malce smole. Kljub temu, da priznavam več 
različnih načinov pridobivanja deklet, je po moje še najboljši ta, da se lepo predstaviš in 
se poskušaš vsaj malo pogovoriti preden začneš pridobivati.

Sicer pa obstaja tudi takšno pridobivanje kot ga prakticiraš in to celo več vrst: 
pridobivanje na petdeset metrov prosti slog, pridobivanje na petdeset metrov metuljček 
(narcisoida inačica), pridobivanje na sto metrov in pridobivanje na stodeset metrov ovire. 
Pri tretji varianti je zelo pomembno, kako hiter tekač si, saj ti sicer izvoljenka pobegne. Pri 
zadnji vrsti pridobivanja - ta je najtežja - obstaja več vrst ovir: mišičast zaročenec, jiu- 
jitsa in ulična razsvetljava. Ker pa ti že sicer iskreno polagam na srce, da prenehaš 
pridobivati dekleta, ker tu prave ljubezni ne bo, bom s teorijo pridobivanja prenehal, ti 
prašeč.

Dragi Leon, v tvojem pismu me moti trditev, da ne moreš brez punce na bazen. Slišal 
sem že za lokale, kamor spuščajo samo v mešanih parih, slišal sem že tudi za nočne 
klube, kamor lahko moški vstopi le s spremljevalko, toda ta štorija z bazenom se mi zdi 
malce sumljiva. Se morda norčuješ iz mene?

HOROSKOP
Oven 21. 3.-20. 4.
^5 V prihodnjih dneh boste zelo ak- 

tivni, delo vas bo izčrpavalo zlasti 
v poklicu, kakega haska parne bo. Morda 
bi bilo najbolje, ko bi za svoj hobi skušali 
pridobiti partnerja in razmislili o dopu
stu. Srečne številke 7, 8, 11, 23, 24, 42.

Bik 21. 4.-20. 5.

0;

j S kritičnim očesom boste opazo- 
I vali svojo okolico in odkrili boste 

stvari, ki so vam bile doslej prikrite, in se 
zabavali. Sicer bo nekaj denarnih težav in 
ob koncu tedna tudi neprijetno presene
čenje. Srečne številke 3, 6, 14, 21,29, 33.

Dvojčka 21. 5.-21. 6.U VOJ Cii

EH Še naprej se ukvarjajte s finančni- 
' mi zadevami, imeli boste precej 

uspeha. Mislite pri tem na prihodnost, da 
vam kasneje ne bo moglo nič spodleteti. 
Če načrtujete dopust, si privoščite miren 
kraj. Srečne številke 2, 4, 16, 33, 36, 42.

Rak 22. 6.-22. 7.
Redko pokažete toliko vneme kot 
jo boste v teh dneh. Dobro premi

slite, kaj si želite, potem pa to tudi uresni
čite. Ne pustite si vzeti poguma. Vse bo
ste zmogli, če boste le hoteli. Pazite na 
zdravje. Srečne številke 5, 9, 11, 18, 23, 
30. ________________

Lev 23. 7.-23. 8.
Ferl Marsikaj, kar vas bo doletelo, ste 

pričakovali, zato se ne pustite pre
senetiti. Skušajte iz vsega potegniti kaj 
koristnega. Ob koncu tedna se vam bo 
ponudila priložnost, o kateri ne razmi
šljajte. Srečne številke 27, 29, 30, 39, 41,

levica 24. 8.-23. 9.
ker ste 

korak, ki bo
Prihaja mirnejše obdobje,

•Jkgf se končno odločili za kora,., ... — 
premenil vaše življenje in to zelo koreni- 
o. Uživajte srečo, ne mislite pa, da je 
lamoumevna, ker bi vas hitro postavila 
ia trdna tla. Srečne številke 4, 9, 10, 13, 
!2, 34.

Tehtnica 24. 9.-23. 10.
Čas je primeren za poklicne spre- 
membe. Ni treba menjati delovne

ga mesta, ampak le dobro poglejte okrog 
sebe v bližnji okolici. Morda boste odkrili 
idealno priložnost. Previdnost v denarnih 
zadevah. Srečne številke 11, 15, 18, 29, 
34, 35.

Škorpijon 24. 10.-22. 11.
rjlW53 Vse se bo vrtelo okrog ljubezni in
■UUB partnerstva. Nerazumevanje in 
prepiri bodo odpadli, prihajajo srečni 
dnevi, ki se jih lahko res veselite. V službi 
vam ni treba vsega obešati na veliki zvon, 
ne bo dobro. Srečne številke 1, 3, 4, 14, 
22, 41.

Strelec 23. 11.-21. 12.
W'JA Nabiti ste z energijo in zdaj bi lah- 

ko uresničili že staro zamisel. Za
njo boste pridobili tudi sodelavce in če 
boste uporabili še diplomacijo, vam ne 
more nič spodleteti. Veljalo bi poskusiti. 
Srečne številke 2, 5, 9, 25, 39. 43.

Kozo-og 22. 12.-20. 1.
PE7$ Dobro veste, kaj hočete. Svoj cilj
Ulili boste dosegli, čeprav vam moči 

malo popuščajo. Razporedite si delo, da 
vam bo lažje. Ce boste pridobili partner
ja, ne bo nič narobe. Ne bodite lahkomi
selni pri prehrani. Srečne številke 11, 14, 
28, 29, 39, 44.

Vodnar 21. 1.-19. 2.
Radi bi napredovali. Ta želja jenoui ui ---- — — - -
tako močna, da včasih izgubite 

občutek za to, kaj je mogoče narediti, kaj 
ne Ne pričakujte preveč naenkrat in ne
mogoče od drugih. Pazite na zdravje, ne
varnost okužbe. Srečne številke T3, 16, 
19, 21, 23, 37.

Ribi 20. 2.-20. 3.

Vaša želja, da bi imeli več svobode 
____  in se sprostili, je upravičena, a pu
stite to tudi partnerju. Na vidiku so večji 
izdatki, ki se vam bodo otepali. V soboto 
boste razčistili zelo pomembno stvar. 
Srečne številke 3, 4, 15, 17, 26, 40.
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KAJ PRODAJAJO RUSI

POCENI RAKETE
Ameriško ministrstvo za 

energetiko, ki je med ostalim 
zadolženo tudi za proizvod
njo jedrskega orožja, je za 
200 milijonov dolarjev kupilo 
ruske superprevodne mag
nete.

To isto ministrstvo je naje
lo tudi ruski inštitut, ki bo za 
90.000 dolarjev na leto 
opravljal eksperimente z vi- 
sokotemperaturno fuzijo na 
reaktorju Tokamak, ki je 
eden najboljših na svetu. Po
doben raziskovalen program 
na univerzi Princentom sta
ne letno 110 milijonov do
larjev.

So pa tudi zanimivejši tr
govski posli. Tako je ameri
ška kompanija Gorup Vec- 
tor, ki jo vodi bivši šef vojne

obveščevalne službe DIA Le- 
onard H. Perroots, zaintere
sirana za nakup 150 ruskih 
raket.

Če bodo rakete dobili, na
meravajo z njih odstraniti 
bojne glave, jih dodatno 
opremiti z elektroniko in pro
dati ameriški vojski. Ta bi jih 
lahko uporabila kot zelo pre
pričljive tarče za patriote. Zdi 
se, da se Rusi s tem strinjajo, 
saj je obrambno ministrstvo 
ta posel že odobrilo ter čaka
jo le še na Jelcinov podpis.

Naslednji predlog prihaja 
iz Rusije. »Avation VVeek 
Speace Tachnology« piše 
o njem pod naslovom »Men
da ne mislijo resno«.

Rusi, ne preveč uradno, 
predlagajo odstranitev uni

čevalnega razstreliva iz, ne
katerih svojih interkontinen- 
talnih raket SS-18. To bi'bilo 
še normalno. Nejevero in 
presenečenje pa je izvala 
ideja, da bi tako pridobljen 
prostor napolnili s hrano, 
zdravili, odejami in podobni
mi materiali, ki so potrebni 
v primeru naravnih katastrof. 
V vsako raketo bi lahko spra
vili okrog sedem ton pomoči, 
ki bi prišla na cilj že okoli pol 
ure po izstrelitvi in se s pada
lom spustila tja, kjer pomoč 
nujno potrebujejo, a je teren 
nedostopen za letala in heli
kopterje.

Ni potrebno dodajati, da 
načrt predvideva, naj bi ope
racijo financirali Američani.

S 70 MAČKAMI

Nad pomanjkanjem druž
be se Sabrine Scheuermann 
(53) iz Daudenzella v Oden- 
vvaldu v Nemčiji res ne more 
pritoževati. V svoji kmečki hi
ši živi namreč s sedemdeseti
mi mačkami, tremi kozami in 
psom. Samo za živalsko hra
no odšteje vsak mesec 2 ti
soč mark, k temu pa je doda
ti še stroške za veterinarja, 
košarke in druge pripomoč
ke, da bi se mačke počutile 
čim bolje.

VULKANIZACIJA 
in
AVTOPRALNICA

- V tem mesecu 20% popusta za 
posamezne vrste klinker keramičnih 
ploščic.

- Velika izbira italijanske keramike za 
kopalnice in kuhinje.

- Ugodna ponudba sanitarne keramike.
- Celotna ponudba opečnih izdelkov.
- Nosilci in polnila.

PRODAJALNA KLINKER
je odprta vsak dan od 7. do 18. ure 
in ob sobotah od 7. do 12. ure.
Informacije po telefonu: 063/33421, 
faks: 063/31-808.

Ljubečna Celje 
tel. 063/33-421

J

nudi storitve z najbolj 
sodobnimi stroji

Rosando
PREVOLNIK
Teharje,
tel.: (063) 32-900

Sn-is
mm

AIDS

NEVARNA TEORIJA 
0 NEVARNI BOLEZNI

»Dajte mi virus AIDS in sam si ga bom vbrizgal«, je 
v amsterdamskem kulturnem centru »De Roede Hoed« 
zahteval ameriški mikrobiolog, ekspert za viruse in razi
skovalec Peter Duesberg s kalifornijske univerze Berkley. 
Njegov edini pogoj je bil, da mora temu dejanju prisostvo
vati 20.000 zdravnikov, ki ga bodo potem tudi opazovali, 
»da ne bi potem moje preživetje opisovali kot slučajno«.

Seveda si 55-letni profesor 
virusa ni vbrizgal. V dvorani 
je bilo prisotnih samo 500 
poslušalcev, zvečine zdrav
nikov in nosilcev virusa HIV. 
Nihče od njih se ni želel izpo
staviti možnosti, da ga nizo
zemska pravica preganja za
radi »pomoči pri evtanaziji«.

Saj to, kar je Duesberg že
lel vnesti v svoje telo, tisoči 
znanstvenikov smatrajo za 
povzročitelja epidemije aid
sa. Edino Duesberg in nekaj 
njegovih pristašev trdijo, da 
HIV ne privede avtomatsko 
do aidsa.«

»Kdor ne uživa mamil niti 
zdravila ATZ (ki lahko zadrži 
pojavo aidsa), ne bo nikoli 
zbolel za aidsom« trdi profesor 
že leta. To mu zelo zamerijo 
skoraj vsi raziskovalci, ki se 
za razliko od njega že leta 
intenzivno ukvarjajo s to bo
leznijo. Duesbergu priznava
jo, da resnično veliko ve 
o molekularni biologiji, ven
dar trdijo, da nima pojma 
o okužbah. Še več, nizozem

ski strokovnjak Joep Langeje 
kalifornijskemu profesorju, 
ki trdi, »da varen seks nima 
popolnoma nobenega vpliva 
na širjenje aidsa«, v obraz 
dejal: »Gospod Duesberg, vi 
ste nori«.

Duesberg, ki je s svojimi 
krivoverskimi tezami javnost 
razburil že pred petimi leti, 
utemeljuje svoja stališča naj
prej v neznankah, ki so še 
ostale, četudi so za raziskave 
aidsa odšle že milijarde do
larjev. Zato strokovnjaki sko
rajda ne morejo argumenti
rano zavrniti njegovih tr
ditev.

Njegova teorija temelji na 
štirih glavnih točkah. Ek
stremno dolgo obdobje med 
infekcijo z virusom HIV in po
javom bolezni »je popolno
ma nezdružljivo z življenj
skim ciklusom virusa«, trdi 
Duesberg. Pogostejše pojav
ljanje aidsa pri homoseksu
alcih in narkomanih temelji 
na »nevarnem načinu življe
nja homoseksualcev« in

»vsakodnevnih stresnih situ
acijah narkomanov«. Otroci 
mater okuženih z virusom 
HIV umirajo zato, ker jih star
ši narkomani zapuščajo, he
mofiliki pa ne umirajo zaradi 
transfuzije krvi okužene z vi
rusom HIV, pač pa zaradi 
svojega s transfuzijami 
oslabljenega imunskega si
stema.«

Britanski časopis New Sci
entist priznava »da o aidsu 
še vedno marsičesa ne ve
mo«, vendar trdi, da Dues- 
bergova teorija ni samo 
znanstveno neosnovana, pač 
pa tudi izredno nevarna, ne 
samo zaradi mogočega širje
nja okužbe, pač pa tudi zara
di možnega obnašanja druž
be do skupin, za katere Du
esberg posredno trdi, da so 
»same krive«, da zbolevajo 
za aidsom.

Vendar je znanstvenikom 
v zadnjih petih letih uspelo 
pobiti dve Duesbergovi trdi
tvi. Metode raziskovanja so 
tako napredovale, da je ame
riški raziskovalec Robert 
Gallo našel virus HIV pri sko
raj vsakem obolelem za aid
som. A tudi trditev, da vnos 
virusa še ne pomeni začetka 
bolezni, je zanikana s študi
jo, ki je bila pred kratkim ob
javljena v časopisu »Ameri
can Journal of Psychiatry«.

INFORMACIJE V VSEH POSLOVNIH ENOTAH ABANKE

B A>t>'
X/ svetu in pri r 

uporablja VISA kartico 
že 280 milijonov ljudi.

Z njo lahko plačujete na 
9,5 milijonih mestih.
Na kateremkoli od 100.000 VISA avtomatov po svetu 

se boste 24 ur na dan lahko oskrbeli z manjšimi vsotami denarja, 
primerna pa je tudi za plačevanje velikih nakupov in storitev, 

pa tudi za drobna, vsakdanja plačila doma ali v tujini 
Razpolagajte s svojim denarjem brez gotovine.

Bodite na vrhu!
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Boleč tujek 
psihiatrije

Če zaide tujek v organizem, 
ga mora ta izvreči. Če ne gre 
drugače, mora žrtvovati del 
svojega lastnega tkiva, ki se 
spoprime s tujkom, ga one
mogoči in izloči. Bolj kot je 
organizem zdrav, hitreje se 
reši nadležnega tujka 

V časopisih in tudi na TV 
zadnje čase pogosto zasledi
mo polemike, s katerimi skuša 
ponovno vzbuditi pozornost 
znani slovenski psihiater, dok
tor znanosti, vrhunski alkoho
log, rezervni podpolkovnik zlo
glasne Jugoslovanske ljudske 
armade gospod Janez Rugelj.

Vsi prispevki in tudi TV pred
stavitev so izredno problema
tični, izkrivljeni, samohvalni, 
obtožujoči in kličejo po pojas
nilu. Dovoljuje si obtožbe na 
svojo okolico, ki naj bi mu bila 
sovražna, kakor hitro pa mu 
kdo odgovori, se gospod čuti 
užaljenega in grozi s sodiš
čem. Pri nas je dovoljeno kriti
zirati delo predsednikov, mini
strov, ne pa de luxe psihiatrov. 
Če si gospod Rugelj dovoljuje 
deliti nasvete, soliti pamet in 
kritizirati vse, kar ni njegovo, 
naj prenese tudi pogled v na
stavljeno ogledalo. Kot zdrav
nik naj bi vedel, kaj je zdravni
ška etika.

Njegova pota in stran-pota 
zasledujem že nekaj let. Upo
rabljam samo verodostojno 
dokumentacijo zadnjih dvajset 
let, katere pa se gospod Rugelj 
verjetno sramuje. Na žalost so 
to večinoma njegovi proizvodi, 
katerih velik del je teatralno 
poklonil Narodni univerzitetni 
knjižnici in s tem javnosti. Na
menil jih je javnosti in znano
sti. Časi so se spremenili in 
njegovi pogledi tudi, kar je pi
sal pred dvajsetimi leti, danes 
ni več res, odnosno je sporno. 
Vse kar vemo o njem, lahko 
zvemo le preko njegovih izjav 
in pisanja, ki pa je nekritično in 
samohvalno obarvano.

Tednik NOVA DOBA je do 
sedaj posvetil problemu »RU
GELJ« že tri časopisne strani, 
zato pričakujem, da bo ured
nik objavil tudi drugo plat me
dalje.

Prispevek v NOVI DOBI 17. 
junija je slikovno nepopoln. 
Kajti do sedaj so bili prispevki 
podkrepljeni z veliko sliko. Sli
ka se običajno objavlja, če je 
objekt fotogeničen. In še ena 
pripomba, obraz je ogledalo 
duše!

V boksarskem ringu se dva 
nasprotnika gledata v obraz in 
bom svoja razmišljanja na vse 
zapisano izrazil direktno. Sku
šal pa se bom pri postavljanju 
vprašanj strogo držati napisa
nih izjav.

Pravite, da v slovenski psihi
atriji nimate niti enega adek
vatnega sogovornika...

V dvajsetih letih so vsi prišli 
do ugotovitve, da se z vami ne 
more normalno delati.

Vse, kar je rečeno in napisa
no proti vam, so žaljivke. Kaj 
pa vaše žaljivke, ki jih v vsa
kem Vašem tekstu kar mrgoli.

Za »demontažo« Škofljice, 
ste glavni krivec edino vi, go
spod Rugelj. Iz dopisa z dne 
24. 1. 1974 je razvidno, da so 
vam čez noč pobegnili vsi so
delavci in zaprosili Kliniko, da 
jih zaposli na drugih delovnih 
mestih. Niso zdržali nasilja »a 
la Goli otok«.

Kje je Vaša objektivnost! Sa
mi bi naj bi bili objektiven, dru
gi pa trosili proti vam žaljivke. 
Malo več realnosti, gospod 
Rugelj. Od novinarjev zahteva
te korektnost do vas, istočas
no pa brez kančka premisleka 
pljuvate po vsem, kar ni Rug
ljevo. Grozite s sodiščem, pri 
tem pa pozabljate, da v naši 
družbi že dolga leta ni bil ob
sojen noben zdravnik. Ome
njate vašega nekdanjega paci
enta Jožeta Š. Na tem mestu 
naj samo pripomnim, da ste 
mu vi osebno povzročili tako

krivico, ki jo z vso odgovor
nostjo imenujem zločin. Zaradi 
takega hudodelstva bi v ureje
ni družbi zdravnik izgubil li
cenco in njegov nadrejeni tudi. 
Vi pa ste po dolgotrajnih napo
rih pri Častnem razsodišču 
Slovenskega zdravniškega 
društva dobili UKOR. Čeprav 
trdite, da postopek še ni zak
ljučen, naj dodam, da so ga 
delegati kongresa slovenskih 
zdravnikov v maju letos skoraj 
enoglasno tudi potrdili. Pra
vična kazen bi bil suspenz. 
Vse do sedaj vas je ščitila poli
tika, to je rdeča knjižica.

Kdo je koga uporabil proti 
vam. Ali dr. Anton Dolenc Jo
žeta Š. ali obratno. Resnica je 
v tem, da je oškodovana stran
ka na Častnem razsodišču Slo
venskega zdravniškega dru
štva Jože Š. izvajal pritisk na 
člane razsodišča, med njimi 
posebno na predsednika dr. 
Marka Kolenca in tožitelja 
prof. dr. Antona Dolenca. Vsa 
garnitura se je vse preveč zaš
čitniško obnašala do svojega 
stanovskega kolega. Vaša teh
nika uničevanja svojih sovraž
nikov je enaka stalinističnim 
procesom, ko je bilo treba na
sprotnika uničiti najprej psi
hično, zmanipulirati družino in 
šele potem ga pobijati na 
obroke. O vaši manipulaciji 
z vašim bivšim pacietnom ob
stoja verodostojna dokumen
tacija, ki jo trenutno obdeluje 
Komisija za etična vprašanja 
pri novo ustanovljeni Zdravni
ški zbornici.

Omenjate tudi svojo razvpito 
gladovno stavko leta 1985. Mi
lo rečeno, ta je bila strateško 
politično skrbno pripravljena 
s sigurnim varnostnim izho
dom. Nekateri vaši prijatelji iz 
politike so vam zelo lepo trasi- 
rali pot. Gospod Rugelj, vi pre
več ljubite ta svet, zlasti ženski 
svet, da bi se pustili izhirati 
zaradi slovenskih pijančkov. 
Naj javnost zve, da je bila to 
ena vaših komedij. Pogoj je bil, 
da se strada v inozemstvu. 
S tem deviantnim postopkom 
ste motili normalno življenje 
v Avstriji in dan je bil namig 
policiji, da vas proglasi za per- 
sono non grato in postavi na 
mejo. Resnično častni happy 
end, ki ni bil slučajen, ampak 
od začetka načrtovan. Pravite, 
da se proti lažem branite z ar
gumenti. Zakaj pa se niste na 
razpravi na Častnem razsodiš
ču branili z argumenti. Škoda, 
da vas takrat niso videle vaše 
vernice.

Citiram: »Kolenc se drzne 
kot ginekolog ocenjevati moje 
psihiatrično delovanje.«

Prebrskajte svojo dokumen
tacijo in videli boste, da ste 
tudi vi komentirali delo kole
gov drugih specialnosti. Zakaj 
ste od vodstva tovarne s pre
težno žensko populacijo, pred 
nekaj leti zahtevali nabavo gi
nekološkega preglednega sto
la. Ali ste bili kot obratni zdrav
nik tudi ginekolog!

Nadalje trdite v istem članku 
»... gre za socialno mrtve ljudi, 
ki so jih zaradi asocialnega ob
našanja družine zapustile...« 
Dovolite nizek udarec: Zakaj 
pa so vas zapustile vaše druži
ne, odnosno žene? Pometajte 
pred svojim pragom! Zakaj vas 
je zapustilo lepo število ljudi, 
ki se niso strinjali z vašim na
silništvom. Ali je povezava slu
čajna z begom vaših sodelav
cev s Škofljice. V stilu stalini
stičnih metod ste jih etiketirali 
z recidivisti, nehvaležneži, le
nuhi... Ljudje smo morali re
ševati svojo osebno integriteto 
pred nasilništvom, ped duhov
no indoktrinacijo, pred mož
gansko dializo samo z begom. 
Psihično lahko vodljive in sla
botne pa ste uspeli zmanipuli
rati. Za izdajo vaše tako opeva
ne Zmagovite poti ste izkori
stili svoje paciente, ki so po 
vaši šabloni pisali »doživljaj
ske« spise. Rugelj, poglejte se 
v ogledalo in skušajte poteše
no odgovoriti, koliko od teh še 
hodi na vaše seanse. Zakaj so 
vas zapustili nekoč najbolj

vdani vaši trobentači. Kako ste 
se začudili, ko ste pred dnevi 
srečali v visokogorski planin
ski koči svojega nekdanjega 
pobeglega pacienta, ki je ure
jen gospod, vi pa ste ga pred 
leti etiketirali kot »socialno mr
tvega«!

Kar komentirate o sektah, to 
isto počnete vi sami. Res, to je 
sekta!

Poznamo ogromno sloven
skih zdravnikov in drugih 
zdravstvenih delavcev, ki se 
nesebično in anonimno trudi
jo, da bi pacientom prihranili 
težave ali olajšali bolečino. 
Vendar ti ljudje ne objavljajo 
v tisku razglednic s svojo po
dobo, niti se ne hvalisajo. Vse
ga tega ne potrebujejo, ker, 
delajo za blagor pacienta, ne 
pa za svojo slavo.

Na članek v Novi Dobi 10. 
junija 92 pa naslednje pripom
be in strinjanja.

Ko vas je nekoč neki vaš pa
cient vprašal, kdo vas napada 
s strani psihiatrije, ste se 
gromko zasmejal in pripomnil: 
»Saj me ne, jaz jih.

Točno! Na nivoju vašega sa- 
mopoveličevalnega razmišlja
nja, res ne morete imeti sogo
vornika! Očitno je do sedaj pri
zanesljivemu prof. dr. Marku 
Kolencu le prekipelo. Prof. dr. 
Kolenc lepo analizira odnose 
gospoda Ruglja. Sizifovo delo! 
Uničujoča ugotovitev, da go
spod nima gimnazije, kar se 
mu pozna pri obnašanju. Po
zabil pa je pripomniti, da ima 
gospod Rugelj temeljito podla
go iz vojaške šole, kjer se je 
poučevalo po principih Stali
novih inštruktorjev. Te meto
de, odnosno plodove teh šol 
pa čutijo ravno sedaj narodi na 
Balkanu od nekdanje JLA.

Gospodu se ta vzgoja odloč
no pozna in je produkt družbe, 
iz katere je izšel, kot trdi nje
gov najhujši sovražnik.

Strinjam se tudi z domnevo, 
da tu ne gre za pojav sketizma, 
kajti kot nam je znano iz TV 
oddaje, je življenje prekratko 
in ga je treba prav izkoristiti.

Prof. dr. M. Kolenc ima po
polnoma prav, ko omenja, da 
bi moral na tem področju nare
diti red strokovni kolegij stro
ke. O tem pa govori na začetku 
tega članka napisana izhodišč
na misel.

Da je prof. dr. M. Kolenc pro
ti pričakovanju tako odločno 
povedal resnico in odprl nov 
list operacije bolečega tujka, 
je sigurno posledica tega, da 
ga ni mogoče izsiljevati. Če pa 
nekdo koga lahko izsiljuje, je 
ta popolnoma nemočen in mu 
ne preostane drugega kot 
molk ali kaka že navedena me
toda izmikanja... Nič se ne 
»sprenevedam«, vendar tudi 
sam nisem vedel, da gospod 
Rugelj zahteva strokovni pre
gled svojega delovanja.

Kot laik sem do sedaj o vas, 
gospod Rugelj, v Sloveniji naj
več raziskal in zapisal. V glav
nem vse za vas neprijetno. Če 
bi bil tisto, kar me ocenjujete, 
me po vsem povzročenem trp
ljenju danes ne bi bilo več med 
živimi. Tudi vaših natolcevanj 
se ne bojim. Vašo vlogo pa je 
potrebno podrobneje komenti
rati, kajti vloga tiska je, da bral
ca korektno obvešča, ne pa da 
ga zavaja. Nihče proti vam ni
česar ne širi, to delate vi. Prof. 
dr. A. Dolenca vi ne morete 
streti, ker je poštenjakar, hu
manist, vi pa mu podtikate 
boljševizem. Gospod_ Rugelj, 
to je ena od packarij. Če bi bilo 
možno potegniti vaše samoh
valno opevane črne knjige iz 
NUK-a, bi vi to že zdavnaj stori
li. Nikakor pa ne morete poteg
niti nazaj kopij, ki sem jih nare
dil jaz v NUK-u in zato žrtvoval 
nekaj mesečnih osebnih za
služkov.

Naj vas spomnim na široko 
reklamo za izid vaše knjige
Dvajsetletni boj z boljševistič
nim jedrom v slovenski psihi
atriji.

Knjiga bi morala iziti že pred 
enim letom, vendar mi je založ
ba, kot prednaročniku še ni 
poslala. Česa se bojite in za
vlačujete izdajo. Kot povsod 
do sedaj, ste hoteli tudi tu stre
ljati mimo.

Da se vrnem k prošnji za

strokovni pregled.
Pritožujete se zaradi nekul

turnega molka ob izdaji vaših 
knjig. Ljudje imajo dolgoletne 
neprijetne izkušnje s svojim 
stanovskim kolegom in od tod 
abstinenca.

Nasprotnikom očitate stali
nizem, udbovstvo, etiketirate 
rdeče zdravnike, rdeče direk
torje, boljševizem.

Kdo je bil vse to, bodo bralci 
imeli priliko brati v nadaljeva
nju tega mojega prispevka 
k odkrivanju resnice in laži.

Prof. dr. A. Dolenc, ki ga titu- 
lirate z boljševikom, ni nikoli 
imel rdeče bukvice, kdaj pa ste 
jo vi »deponirali«!

Poiskal bom naslove predla
ganih članov bodoče komisije 
in jim poslal strokovno doku
mentacijo. Istočasno pa zahte
val, da me komisija zasliši za 
zaprtimi vrati in to v vaši pri
sotnosti. Imeli boste priložnost 
pojasniti neke svoje dokumen
te, zaradi katerih naj bi se vi 
vsaj začasno preselili v vašo 
rojstno občino. Z vami vred pa 
bi morali pred komisijo tudi ti
sti vaši kolegi, ki so vam do 
sedaj omogočali delati tisto, 
kar se vam je zljubilo.

Svoja razmišljanja nadalju
jem ob branju članka Nova Do
ba 3. junij.

»Slovenija ne premore niti 
enega kompetentnega moža, 
ki bi me kontroliral«. Res je, ni 
ga imela, niti za obračun 
zdravstvenih storitev ne. Ver
jetno ga bo pa imela.

Govorite o narkomanih, bie- 
ferjih, lenobah, parazitih...

So ljudje, ki nimajo moralne 
pravice razmišljati o ljudeh, »ki 
niso sposobni osnovati dru
žine«.

Trdite, da ste na Škofljici do
segali fantastične rezultate. 
Fenomenalno dobri rezultati. 
Hvalite se, »da v trinajstih letih 
ni recidiviral niti en njegov 
(vaš) pacient. »Takega rezulta
ta nima nihče na svetu« zaklju
čujte svojo samohvalno izjavo. 
Tudi drugi imajo rezultate in 
v prikazih uspeha v število pa
cientov vštevajo tudi recidivi- 
ste in šele nato računajo delež 
recidive. Vi pa očitno recidivi- 
ste odštejete, dobite novi 
»100« in izračun je tak kot ga 
prikazujete vsa leta.

Bralci tega niso dojeli, zato 
je bil potreben komentar. Ne, 
da ni nihče recidiviral, na
sprotno, nekateri so stalno pili* 
Imen ne smem navajati, ker se 
bolj zavedam molčečnosti, kot 
pa edinstveni terapevti.

Kako morete imeti tako de
belo kožo za resnico in se ne 
sramujete pred svojimi nekda
njimi in sedanjimi pacienti, ki 
vedo drugače. Naj povem še 
to. Ljudje, ki so uspeli pobeg
niti in ne propasti, še dolgo 
časa prebolevajo traumo ob 
spominih na Bohoričevo. 
O zdravljenju na Bohoričevi ne 
želijo govoriti niti se spominja
ti, zlasti tisti, ki so bili izrabljeni 
za nizkotne obračune med so
vražniki. Govorite o zmernih 
pivcih in ta pojav secirate. Naj 
vas spomnim na izjavo v 45/90 
številki Mladine, ko izjavljate, 
da tudi sam kdaj kaj popijete. 
Torej ste zmerni pivec, z vsemi 
atributi, ki jih navajate.

V odstavku o narkomanih tr
dite o potrebi za internate in 
azile. Nasprotno pa v isti števil
ki Mladine trdite, da »prisila 
ljudem še nikoli ni bila 
v pomoč.«

Nadalje solite pamet italijan
skemu duhovniku Don Perinu. 
Kar se narkomanije tiče, ta go
spod v Sloveniji nima »adek
vatnega sogovornika«! Na 
vprašanje, če lahko narkoma
ne zdravi bivši narkoman, od
govarjate negativno. Razmi
šljam dalje: »Bolne družine bi 
smel in moral zdraviti terapevt, 
ki to lahko dokaže s praktič
nim zgledom iz svojega živ
ljenja!

»Človek ima samo eno živ
ljenje, ki ga ni dolžan zapraviti 
v neustreznem odnosu z enim 
partnerjem«. Zanima me, če 
je to vaše razmišljanje ali pa so 
tako mislile vaše partnerice.

Se opravičujem za to deli
katno repliko, vendar ste jo sa
mi izzvali.

Glede vprašanja, ki se glasi:

» Vaši zdravljenci stopajo v ob
dobju zdravljenja z vami v tes
ne osebne stike...« O teh pro
blemih je pred leti nekaj pisal 
Vroči KAJ.

V zadnjem vprašanju glede 
odvisnosti zdravljenja od tera
pevta, trdite, da je malo ljudi, 
ki ne potrebuje vodje.

Vaša duhovna preokupacija 
je, da ste vodja, osebno pa ne 
prenašate nobenega vodje. 
Glede tega velja načelo: Od 
treh stvari se mora človek pra
vočasno ločiti, od ognja, da te 
ne opeče, od denarja, da te ne 
skvari in od terapevta, da te 
duhovno ne zasvoji.

Naj vas, gospod Rugelj, 
spomnim na najino polemiko 
v MLADINI št. 45/90, 3/91 in 4/ 
91. To so bili članki vredni po
natisa. Prostor in čas mi ne 
dovoljujeta, da bi jih ponavljal, 
za bralce pa bi bil dovolj ocvirk 
na koncu vašega članka, ki se 
glasi: Ker dr. Rugelj v odgovo
ru ni navrgel, niti odgovoril na 
nobeno trditev g. S. in ker 
v njej vidi le svojega neoz- 
dravljenega pacienta, ne pa 
enakovrednega sogovornika, 
s tem pismom prekinjamo nju
no polemiko. (Uredništvo).

In tako pričakujem, da boste 
storili tudi sedaj. Meni niste 
mogli odgovoriti na moje do
kumentirane trditve, spustili pa 
ste se na nivo nizkotnih lažnih 
obtoževanj, v stilu jugosolda- 
teske.

Pred seboj imam SLOVEN
CA od 30. maja 92.

Dovolili ali celo insinuirali 
ste poimenovanje pešpoti na 
Triglav po še živečem psihia
tru dr. Janezu Ruglju. Prosim, 
malo časa za nasmeh. Želja, da 
bi spomenik videl še za časa 
življenja. Nekateri ljudje iz ma
se nujno potrebujejo idola. Ker 
tako poudarjate svojo pozitiv
nost, enkratnost in sploh naj, 
naj, bi iz zgodovine morali ve
det/, da so vsi karizmatski vo
ditelji, ki so oznanjali rešitve in 
blagostanje, kljub nekaterim 
pozitivnim zaslugam, klavrno 
propadli in pristali v črni kroni
ki ali celo v pozabi.

V mapi imam kopije zanimi
vih dopisov, ki nosijo vaš pod
pis, so pa še iz časov, ko je 
vladal pri nas boljševizem. Za
radi stiske s prostorom naj 
bratcem komentiram nekaj va
ših cvetk, iz časov, ko ste bili 
še pregnan partijski gonjič.

Sprašujem vas, zakaj ste 
v Demokraciji v juliju 1990 kar 
na petih straneh objavili anali
zo boljševizma. Seveda niste 
pozabili objaviti svoje velike 
slike in življenjepisa. Komplet
na ponudba novemu režimu.

Zakaj tako ognjevito tolčete 
po boljševizmu, kateremu ste 
zvesto služili vse do demokra
tičnih volitev. V Demokraciji 
ste na široko z vsemi negativ
nimi predznaki raztrgali Mar- 
xa, Stalina, Tita, Kardelja, pri 
tem pa niste pozabili pljuvati 
tudi po dežurnih krivcih vaših 
problemov. To sta vaša stanov
ska kolega dr. Kobal in dr. 
Lokar.

Trdim, da gre v tem hvalo
spevu novi oblasti za popolno 
izgubo spomina.

Dovolite nekaj vprašanj.
Ali ste vi tisti, dr. Rugelj, ki je 

svoje kolege zdravnike ovajal 
zaradi njihove politične nede
lavnosti političnim forumom 
na občini in republiki. Zakaj 
ste ovajali svoje nadrejene, ker 
niso poslali na strokovno izpo
polnjevanje niti enega zdravni
ka, ki bi bil član ZK? Spomnite 
se samo, kako ste agitirali 
v razpravi o znanem Pismu Ti
ta in ZKJ leta 1973 in v dopisu 
7. 3. 73 ugotavljali pozitivne re
zultate te razprave.

Kako militantno ste napadli, 
seveda kot višji oficir JLA v re
zervi, tiste svoje kolege, ki za
radi bolezni niso služili voja
škega roka. Nič čudnega, da je 
toliko slovenskih fantov prišlo 
domov v krstah, če med voja
škimi zdravniki vlada taka ali 
podobna doktrina. Ali se spo
minjate, dr. Rugelj, kako ste 
v dopisu z dne 2. 11. 82, na
slovljenemu na občinski Komi
te ZK občine Ljubljana-Polje, 
že kot doktor znanosti, ovajali 
svoje sodelavce, zahtevali ide
ološko čistost v vrstah ZK in

odstranitev nekaterih zdrav
nikov.

Kakšna je mera za pošte
nost. Tisto, kar ste zahtevali za 
druge, v svojem primeru niste 
odobravali. Ali ni to boljševi
zem najbolj podle vrste. Ru
gelj, vi ste bolan. Bolujete za 
amnezijo-izguba spomina.

Brez uvedbe politične izo
brazbe se zdravljeni alkoholik 
ne more vključevati v samou- 
pravljalske tokove družbene
ga sistema življenja«. Ta citat 
sem pobral iz dopisa DS UKC 
24. 12. 73. Ali ga lahko prizna
te za svojega!

V zagovor vaše doktrine ob
stoja »dokument«, napisan 
v vašem stilu, pretipkan na 
stroju, kot vsi ostali, podpisa
na pa je vaša hči, ki nosi po 
bivšem možu tuj priimek. Ali 
ni to primitiven poizkus pre
vare!

Danes je marsikaj že zgo
dovina. Ali ste se iz vsega te
ga kaj naučili, saj knjig imate 
veliko, tako piše v časopisu. 
V vaši dokumentaciji se pogo
sto pojavljajo očitki vašim ko
legom, češ, da so policijski 
zdravniki. Kdo je bil večji poli
cijski zdravnik! Kdo je na poli
cijo poslal namenoma pona
rejen dokument o svojem po
beglem pacientu, zaradi ka
terega so vozniku vzeli vozni
ško dovoljenje, čeprav je ta 
voznik prevozil preko 200.000 
km brez evidentiranega pre
krška. To je bilo nizkotno 
maščevanje za v obraz pove
dano resnico. Kdo je pošiljal 
v podjetja enako namenoma 
potvorjene dopise. Nizkotni 
nagibi. Kdo je manipuliral z iz
javami pacientov, jih predelo
val in dajal sodišču zlagane 
podatke, vse to z namenom, 
da osmeši svoje kolege zdrav
nike in svoje sovražnike, ki so 
ga spregledali? Kdo je v tujih 
zdravstvenih ustanovah brez 
vednosti vodstva privatno ordi- 
niral, spreminjal diagnoze, 
vnašal grozo in nemir med pa
cienti in se sploh obnašal hu
dodelsko. Kdo je v tisku objav
ljal izkrivljene informacije in 
laži in to tudi po tem, ko so mu 
celo njegovi somišljeniki doka
zali zmoto. To je zverinsko de
janje, ki se hoče napiti krvi 
svoje žrtve.

Naj vas gospod Rugelj 
spomnim na pokojno Velenj
čanko, ki je pljuvala, ko je go
vorila o vaši terapiji. Nekega 
četrtkovega popoldneva ste jo 
na terapevtskem sestanku ta
ko poniževali, da je dobila 
živčni zlom. Na zahtevo prisot
nih, ste poslali za njo v Velenje 
delegacijo, ki jo je potem miri
la pozno v noč.

In kako je bilo z J. P., katero 
je v vaš program pripeljala vaša 
pacientka gospa Gorjanova. 
Mož, ki ni bil nikoli alkoholik, 
ni hotel postati član vaše sku
pine, od te ženske ste zahteva
li, da se odseli, zahteva delitev 
družinske hiše in se loči. Imata 
dva otroka. Po štirinajstih 
dneh je ženska prišla domov in 
družina je v redu. To je bilo 
vaše urejanje partnerskih od
nosov.

Zakaj je moral umreti Frane 
K. Na četrtek popoldne ste nje
ga in njegovo ženo »terapevt
sko masirali«, tako da je bil ves 
poten. Naslednjo soboto ste 
ga pognali na maraton v Ra
dencih, kjer pa je po tretjem 
kilometru izdihnil. Meni oseb
no ste izjavili: »To je bila stiska« 
»Rugelj, najrajši bi vam v ti
stem trenutku pljunil v obraz. 
In potem ste sondirali, ali je 
primerno, da se udeležite po
greba. Človek je bil star 54 let 
in zdravniško nepregledan. 
Istega Franja ste še pred tem 
poslali po vaši terapevtski me
todi teč čez hribe in doline
v Zagreb. Z ženo naj bi na poti 
našla drug drugega. Zakaj pa
vi sami niste urejali svojih part
nerskih odnosov s svojimi že
nami na tak način.

In zakaj je moral umreti Mi
lan. Dober mesec pred tem, je 
v mojem stanovanju napove
dal svoj odhod. Zakaj ste mu 
demontirali družino! Na Golem 
otoku so kaznjenci prenašali 
kamenje iz enega konca na 
drugi konec otoka. Vi pa ste 
podobno v nedeljo zvečer or-
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ganizirali kazenski sestanek 
kluba, ker vsi niso prečitali 
zahtevane knjige. Sestanek je 
bii pozno zvčer ob 22. uri.

Vaše sodelovanje v oddaji 
EROTIKA, ki je bila na TV 23. 5. 
92 vam je bila bolj v posmeh 
kot v slavo. Nekontrolirano ste 
se razgalili.

In zdravstvo je molčalo, ker 
je bilo bolno. Tujka ni moglo 
izločiti iz svojega organizma.

To ste bili vi, doktor Rugelj, 
ki še vedno rovarite in zavajate 
nepoučeno publiko.

Pričakujem, da se bo na mo
jo repliko »moral« oglasiti kdo 
iz duhovno zasvojenih članov 
vaše skupnosti ali sekte.

Gospod Rugelj, vedite, da 
vas usmerjam na tanek led. 
Razmislite o odhodu, po mož
nosti še častnem odhodu.

Za bralce Nove dobe pa sa
mo informacije, da so to le 
povzetki, da je to, kar je napi
sano, le vrh ledene gore.

Zakaj sem se odločil, da vam 
ponovno javno odgovorim in 
dopolnim vašo informacijo, ki 
je izkrivljena.

Rugelj, rešujte ljudi, poma
gajte jim, ker imate veliko pozi
tivnih lastnosti in smisla. Po
trebna slava za vaše delo bo 
prišla sama in je ne izsiljujte 
umetno. Bodite anonimen, od
krili vas bodo drugi na osnovi 
vaših resničnih uspehov. Intri
ge in oficirske metode pa opu
stite, kajti to vas bo pripeljalo 
v azil. Ce bo potrebno lahko 
napišem še kaj.

JOŽE ŠIMENC 
Črnuče. Ježa

Zaustavite
morijo!

Na letnem zasedanju je 
skupščina Zveze združenj bor
cev in udeležencev narodno
osvobodilnega boja Slovenije 
sprejela posebno izjavo o raz
merah na ozemlju nekdanje 
Jugoslavije. Slovenska borčev
ska organizacija jo bo posre
dovala tudi vsem mednarod
nim borčevskim in veteran
skim organizacijam.

Iz izjave objavljamo nekaj 
poudarkov.

Ob tem, ko so se z medna
rodnim priznanjem Republike 
Slovenije in njenim sprejemom 
v članstvo OZN in KEVS konč
no uresničile stoletne težnje 
slovenskega naroda, da si za
gotovi enakopravno mesto in 
vlogo v mednarodni skupnosti, 
pa skupščina slovenske bor
čevske organizacije z zaskrb
ljenostjo ugotavlja, da se na 
prostoru nekdanje Jugoslavije 
še vedno nadaljujeta groba 
agresija in brezobzirno nasilje 
proti državam, katerih suvere
nost je bila - kot v primeru 
Bosne in Hercegovine ter Hra- 
ške - potrjena s sprejemom 
v članstvo OZN in KEVS. To 
barbarsko divjanje, kakršnega 
Evropa in svet v mirnem ob
dobju nista nikoli ne videla, ne 
doživela, je že doslej terjalo na 
desettisoče življenj - tudi 
žensk in otrok - ter pripeljalo 
do razrušenja številnih mest, 
kulturnih spomenikov in go
spodarskih objektov, ki so sad 
dela več generacij. Odločno 
obsojamo zverinske pokole 
nedolžnega prebivalstva ter 
nasilje, ki je posledica naci
onalističnega fanatizma in šovi
nizma ter fašistične miselnosti. 
Skoraj dva milijona ljudi je mo
ralo zapustiti svoje domove in 
premoženje, da bi si rešilo živ
ljenje.

Apeliramo na mednarodno 
skupnost, ki je že obsodila 
krivce za takšna dejanja, da tu
di z nadaljnjo odločno akcijo, 
skladno z načeli Listine OZN in 
KEVS, prepreči nadaljevanje 
agresije in njeno grozeče širje
nje na nova področja. Medna
rodna skupnost naj tudi jasno 
ugotovi odgovornost vrhov 
razpadajoče JA in velikosrbske 
politike za takšna nečloveška 
in uničevalna dejanja. V tem 
duhu je nujno treba odvzeti 
sleherno legitimnost SFRJ, 
oziroma samozvanim pred
stavnikom ZR Jugoslavijo. 
Zahtevamo, da organi OZN in 
KEVS jasno povedo, da se bo 
mednarodna skupnost odloč
no zavzela za kaznovanje vseh

odgovornih za množične zloči
ne proti človeštvu in miru.

Skupščina ZZB podpira hu
manitarno akcijo državnih in 
drugih organov in ustanov Re
publike Slovenije, ki je že do
slej omogočila zatočišče nad 
60.000 beguncem iz Bosne in 
Hercegovine ter Hrvaške.

Pozivamo svetovno javnost, 
zlasti protifašistične in vete
ranske organizacije, da se ak
tivno zavzamejo za odločne 
ukrepe njihovih vlad in medna
rodne skupnosti za čimprejš
njo prekinitev agresivnih voja
ških operacij JA in terorizma 
paravojaških enot, ki jim nepri
krito pomaga in jih oskrbuje 
JA in Republika Srbija. Zlasti 
nujna je takojšnja deblokada 
mest: Sarajeva, Mostarja, Du
brovnika in drugih ter zagoto
vitev nagle humanitarne po
moči prebivalstvu, ki se bojuje 
za golo preživetje.

Za področje nekdanje Jugo
slavije je bistvenega pomena, 
da se na tem celotnem prosto
ru omogoči nadaljevanje de
mokratičnih procesov in do
sledno uveljavljanje človeko
vih pravic, vključno s pravica
mi manjšin. Mednarodno 
skupnost pozivamo, da z učin
kovitimi ukrepi zagotovi mir in 
stabilnost na tem prostoru. 
Gre za odločilen praktičen pre
izkus njene usposobljenosti za 
ukrepanje v skladu z načeli, ki 
jih razglaša in podpisuje.

NASLOV V UREDNIŠTVU
Kako do 
telefona — IV

Najprej: telefon še vedno ne 
zvoni. Je pa prišel neki človek, 
ki je govoril le hrvaško - za
gorski dialekt. Očitno je bil ti
sti, ki je prevzel kabel v hišo 
omarico. Najprej je povedal, 
da omarice ni našel. Čudno, 
saj je sveže izkopan jarek, za
sut pred dnevi, dobro viden. 
Pručko si je izposodil, ker, če
prav je delavec iz tuje države, 
ne namerava pol ure čepeti. 
Zakaj pručke ni pospravil, vrnil 
ležalnika, ki mu je bil na poti, 
na ustrezno mesto, namesto, 
da ga je postavil na dež, ni 
povedal. Pojasnil pa mi je, da 
mora ostanke kabla pospraviti 
lastnik, ne pa on.

Spomnil sem ga na pogod
bo, pa je rekel (pred pričo), da 
se njemu jebe pogodba, saj 
Miloševič tudi podpisuje po
godbe, pa... Nisem povsem 
prepričan, če enači Miloševiča 
s PTT ali kaj podobnega. Vpra
šal sem ga sicer, po kaj je pri
šel, pa je povedal, da izmerit 
dolžino kabla, položenega do 
hiše. Kdaj bodo priklopili tele
fon, ni vedel povedati. Je pa 
jasno rekel, da smo imeli sko
raj leto dni časa, da bi hišno 
napeljavo priklopili v omarico, 
ko še ni imela ključa. Ne glede 
na to, da sem omarico dobil 
šele pred kratkim, pa mi ni jas
no, če sme res vsak priklapljati 
hišni kabel v omarico.

Kakorkoli že, telefon še ne 
zvoni. Gospodu, ki se ni želel 
predstaviti, javno svetujem več 
prijaznosti in - dobronamerno
- saj ima očitno opravka s slo
venskimi strankami: Naučite 
se slovensko!

PETER KAVALAR, 
Celje-Prožinska vas

Cenjena
Spomenka
Hribarjeva

» Ta očitek boš moral kar sam 
pojasniti in to prosim natanč
no«. - Tvoj narekovalski ton 
v citatu, ki ga navajam, mi daje 
misliti, da si vendarle Hribarje
va, ne pa Črnejeva. Tak ton 
najbrž tudi pri Hribarju ni pre
več dobro sprejet kot n. pr.
- »Tine, to pa moraš, 
drugač...«.

Naj bo, ženske so pač žen
ske, čeprav imajo nekatere tu
di svoje možgane, čeprav so 
poslanke.

1. Če strela trešči v drevo in 
odcepi del krošnje, kateri pade 
na tla, Slovenci pravimo, da je 
strela odcepila vejevje. Dreve
su, ki pa ostane z ostankom 
krošnje, s steblom in korenina
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Vodoravno: 1. odbijanje sovražnikovega, nasprotni
kovega napada, 8. temeljna resnica, ki je ni treba doka
zovati, 14. ameriški pisatelj socialno kritičnih romanov 
(Upton, »Petrolej-), 16. voden, shojen sneg, plundra, 
17. kemijski znak' za tantal, 18. zakrivljeno hladno 
orožje za sekanje in bodenje, 20. ime pred enajstimi leti 
ubitega egiptovskega predsednika Sadata, 21. angle
ška kratica za »neznane leteče predmete«, 23. avtomo
bilska oznaka Karlovca, 24. uhajanje, pobeg, 26. trinaj
sti ali petnajsti dan v mesecu pri starih Rimljanih, 27. 
lesena priprava za proizvajanje enakomerno ponavlja
jočih se rezkih glasov, raglja 29. vstop v prostor, 30. 
pristanišče na jugu Arabskega polotoka, 31. levi pritok 
Rena v Švici, 32. umetnik, ki igra na klavir, 34. kratica 
za »nogometni klub« 35. četrti mesec v letu, 37. kemij
ski element, redka kovina, ki lahko oksidira, 39. začet
nici slovenskega pevca Predina, 41. naša zahodna 
soseda, 43. bleščanje, sijaj, 36. ime šahista in šahov
skega teoretika Nimcoviča, 48. kar se uporablja za 
privabljanje živali z namenom, da se ujamejo, 49. ime 
srbskega nogometnega vratarja Stojiča, 50. pastirski 
bog v grški mitologiji, 51. že umrli slovenski pisatelj, 
znan predvsem po partizanski tematiki (Matevž, »Komi
sarjevi zapiski«), 52. avtomobilska oznaka Siska, 53. 
prebivalec antične Beocije, 54. glasbeno odrsko delo, 
56. hranjenje, 59. začetnici slovenskega diplomata 
Čačinoviča, 60. slovenski karikaturist (Bine), 62. samo
ti rštvo, trinoštvo, 64. gorovje v Burmi, 65. strežnik.

Navpično: 1. ogaba, 2. vzhodni del Nigerije, 3. kemij
ski znak za radon, 4. madžarski pesnik iz Vojvodine 
(Karoly), 5. kotanja, napolnjena z vodo, 6. gorovje 
v zahodni Makedoniji, 7. otok v Prespanskem jezeru, 8. 
začetnici mlajšega slovenskega prozaista Blatnika, 9. 
žabja okončnina, 10. pritok Gangesa v Indiji, 11. 
podatki o klinični ali laboratorijski preiskavi, 12. pla
nota v Somaliji, 13. slovenski gospodarstvenik, med 
drugim direktor Slovina (Ivo), 15. del posteljnine, 19. 
brezzvočje, 22. mejna reka med Nemčijo in Poljsko, 25. 
tuje žensko ime, 28. ruski realistični slikar (lija, »Bur- 
laki na Volgi«), 29. nemško ime za Beljak, 30. hunski 
poglavar, imenovan »šiba božja«, 32. reka v severni 
Italiji, znana po hudih bojih v prvi svetovni vojni, 33. 
okrajšava za »srednji«, 36. skrajni konec polotoka, 38. 
mesto ob reki Šali na vzhodu Nemčije, znano po ste
klarstvu in tovarnah optičnih instrumentov, 39. 
naprava, ki onemogoča prehod, 40. zastava društva ali 
organizaacije, 42. pred tridesetimi leti umrli francoski 
skladatelj orkestralne in komorne glasbe (Jacgues), 44.

zunanja plast lubja, sestavljena iz odmrlega tkiva, 45. 
znak za konec skladbe, 47. jezero v nekdanji Sovjetski 
zvezi, 49. prodajalec rib, 51. velika dvorana. 52. konec 
življenja, 55. pregovor, 57. za polton zvišani a, 58. 
dalmatinsko žensko ime, 61. ime češkega književnika 
Nerude, 63. manjši otok v srednji Dalmaciji.

Nagradna križanka Nove 
dobe:

1. nagrada: Garnitura za kavo (džezvica za 8 oseb 
+ skodelica za kekse)

2. nagrada: knjiga Zadnji knezi celjski v deželah Sv. 
krone

3. nagrada: 1-mesečna naročnina Nove dobe
Pri žrebanju bomo upoštevali pravilne rešitve, ki jih 

boste po pošti ali osebno dostavili v naše uredništvo do 
ponedeljka 6. julija, do 9. ure dopoldan

Rešitev nagradne križanke 
iz prejšnje številke:

PREPLAH, SMUKEC, LESTENEC, MORALA, OG, 
AVALIT, SITAR, VRH, PM, PRST, ATI, KAVKA, LESK, 
ERIN, ATAL, KARTING, VA, ROBOT, IRBIS, OT, VRAN
SKO, SANA, BRAN, LIMA, OTROK, SIN, LACI, AL, ART, 
TETKA, ATTLEE, IU, OREADA, HRVATICA, JAJČAR, 
KATETER

Nagrajenci nagradne 
križanke iz prejšnje 
številke:

1. nagrada: 3-mesečna naročnina Nove dobe - Pre
lec Franc, 69000 Murska Sobota, Razlagova 26

2. nagrada: 2-mesečna naročnina Nove dobe 
- Cokan Jožica, Goriška 6, 63000 Celje

3. nagrada: 1-mesečna naročnina Nove dobe - Fidej 
Marta, Vlahovičeva 40, 63320 Velenje

Nagrajencem čestitamo!

mi pa pravimo »Strelovec«, ki 
kljub ranam raste naprej in lovi 
strele.

Torej, če od kongresnega te
lesa, ki šteje 110 delegatov, 
Ruplova strela odtrešči 20 de
legatov, so ti delegati pač tre
ske, ki so se bili odtreščili zara
di božanskih sil. Dobljeni po
men »tresk«, takoj po odcepi
tvi pa lahko primerjamo 
z zvezdnimi utrinki, ki močno 
zableščijo in hitro ugasnejo.

»Novačenje delegatov« - bi 
pomenilo, da so delegati pri
hajali kot nanovo privabljeni 
ljudje (od drugih strank ali od 
nestrankarske množice), kar

pa sama veš, da je nemogoče 
in da je ta tvoja trditev otročja.

2. Ne vem kako globoko si 
jemala »spravo«. Sam sem pri
čakoval veliko več kot samo 
»spravno mašo na Rogu«. 
Vem, da te na Teharju ni bilo in 
da je g. Fink na klubu poslan
cev SDZ zbiral podpise proti g. 
Drobniču, ti pa si vodila klub. 
Vsebina ponujene »sprave« se 
mi zdi takšna, kot da se tat, ki 
je kradel, opravičil, ukradeno 
pa zadrži - torej hlinjena pri
jaznost, ki govori o izprije
nosti.

Moji očitki glede »škode na
rodnega interesa« niso bili

očitki ampak moje hudičevo 
čvrsto prepričanje, saj ste po
magali zadrževati »Zakon 
o privatizaciji« zaradi »višjih 
interesov«, »Zakon o zadru
gah«, g. Peršak pa se je zavze
mal za liberalizacijo »Zakona 
o državljanstvu« - za Neslo
vence.

Vi vseskozi zagovarjate naci
onalni interes, ki pa velikokrat 
ni narodni interes, saj državo 
vodi samo majhen procent lju
di, ki pač imajo oblast. Po mo
jem skušate pod »nacionalnim 
interesom«, prikriti dejstva 
preteklosti, z močnim poudar
kom na prihodnosti po merilih

»odločni imajo srečo«. Na sre
čo, pa se narod ne more zane
sti, zanese pa se lahko samo 
na svojo trdnost in vztrajnost. 
Tu gre za desetletja in stoletja, 
ne pa za trenutke.

Naša »nacija« je invalidna, 
saj ima velik del zarodka »iz
ven maternice«, v maternici pa 
prevelik procent »vnešenega 
zarodka«.

Bom končal, tega je preveli
ko. Tudi za naprej ne bom več 
odgovarjal, posebno tebi ne, 
ker »zaustavljaš desnico«, in 
s tem skušaš sekati korenine 
in steblo slovenskega naroda.

JANEZ ČRNEJ, Celje
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ZGODBA O BEGUNKI, KI JE V ITALIJI POSTALA IGRALKA

ZVEZDA ROJENA 
POD SEMAFORJEM

Usode mladih deklet, ki pridejo v Italijo, da bi tam uresni
čile svoje sanje, so različne. Nekatere končajo v krempljih 
zvodnikov ali pa padejo pod vpliv kake kriminalne organi
zacije.

Pred štirimi leti je Poljaki
nja Barbara, mati trinajstlet
ne Anješke in štirinajstletne
ga Dominika, dobila obču
tek, da mora spremeniti svo
je življenje. Odpotovali so 
v Rim, kjer jih je sprva gostila 
češkoslovaška Cerkev, kas
neje pa so se namestili v ne
kem hotelu v bližini postaje 
Termini. Ker so hotel zaprli, 
se je mala družinica znašla 
na cesti, kjer so se jim doga
jale strašne stvari. Barbaro je 
posilil rojak - begunec, edi- 
nin človek, ki mu je zaupala.

Zanjo je bila to strašna izkuš
nja. Počasi jim je zaloga de
narja pošla in zavihati so mo
rali rokave: mati Barbara je 
začela čistiti stanovanja, 
Anješka in Dominik pa sta 
prala avtomobilske šipe. In 
prav tam, na križišču pod se
maforjem je prišlo do sreča
nja, ki je njihova življenja po
polnoma spremenilo. Nek 
moški je opazil Anješkino le
poto, jo ogovoril in ji dal svo
jo vizitko, češ naj ga v na
slednjih dneh pokliče.

Ta moški pa ni bil nihče

drug kot filmski režiser Di
ego Febbraro. Ko ga je pokli
cala, ji je predlagal, naj se 
udeleži lepotnega natečaja 
Novi obraz, ki ga je organizi
ral v Zagarelu. Anješka je po
vabilo sprejela - zmagala je 
v selekciji tujih deklet, v itali
janski selekciji pa je zmagala 
Cristal iz Rima.

In tako se je mlada Poljaki
nja prebila v svet mode. Kar 
naenkrat se je nad njo zgrni
la osamljenost, ki je prej ni 
poznala, saj je življenje v sve
tu mode trdo in neusmiljeno. 
Obvladala ni ničesar, ni se 
znala obleči, make- up ji je 
bil neznanka, tudi hoditi ni 
znala. Srečala je 21-letno

Kot pomivalka vetrobranov

Mario Cristino Sebastiani, 
kastere umetnišo ime je Cri
stal. Tudi ona je prišla v Za- 
garelo sama, konkurentke so 
ji nagajale, kjer so mogle. In 
tako sta se domače dekle iz 
dobre družine in begunka 
sprijateljili.

Pomagali sta si pri prema
govanju začetniške treme, 
Cristal je Anješko naučila 
pravilne italijanščine, okus
nega oblačenja, graciozne 
hoje, v zameno pa je dobila 
ogromno zvestega prijatelj
stva.

Ko je Anješka zaslužila de
nar, se je z materjo in bratom 
preselila v boljše stanovanje, 
mati je dobila zaposlitev 
v domu upokojencev, brat pa 
v neki tovarni. Nekaj mese
cev kasneje je dobila povabi
lo režiserja Febbare, da bi 
zaigrala v njegovem filmu. 
Povabilo je sprejela in zai
grala je ob znani italijanski 
igralki Monici Guerritore, ki 
si ni pomišljala sprejeti svoje 
vloge, čeprav je vedela, daje 
film za Anješko prvenec. Ze 
po prvih kadrih na snemanju 
je bilo vsem jasno, da se 
z Anješko niso zmotili. Pa ne 
le zaradi njene lepote, pač pa 
tudi talenta.

Za Anješko sta sedaj na pr
vem mestu film in kariera. 
Včasih si zaželi imeti ob sebi 
nekoga, ki bi jo imel rad in bi 
zanjo skrbel, toda ob vseh 
pogodbah, ki jih je podpisa
la, se nima časa zaljubiti. 
Med novimi filmskimi prijate
lji se počuti lepo, rada ima 
Rim.

Vukica Vlajič

V OBLEKI 
SE NE DA 
SEDETI

Liz Taylor (60) si je za neko 
gala prireditev dala sešiti 
obleko iz srebrnih čipk s pra
vimi srebrnimi vlakni, vredno 
10 tisoč mark. Toda obleka je 
imela to slabo lastnost, da 
se, kot je rekla njena lastni
ca, zaradi trdote ni mogla 
usesti in je morala ves večer 
stati. Povrhu so srebrne niti 
strašno dražile kožo. Obleke 
ne bo več dala nase. Tako je 
pač, če imaš denar - omisliš 
si lahko tudi kaj takega.

ŽALOSTNI
BALDVVIN

Ker je Alec Baldvvin odklo
nil vlogo v filmu Patriot Ga- 
mes, nadaljevanju Lova na 
Rdeči oktober, ga je v na
slovni vlogi zamenjal Harri- 
son Ford in za lik Ryana po- 
kasiral devet milijonov dolar
jev. Ta je šele prvi od treh 
načrtovanih filmov in Bald- 
winu je sedaj gotovo krepko 
žal.

V NAROČJU MELA
GIBSONA_ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _

V filmu Smrtonosno orožje 2 ni mogoče spregledati atrak
tivne plavolaske, s katero je Mel Gibson prepričljivo odigral 
ljubezenske scene. Gre za angleško igralko Patsy Kensit, ki 
je pred kamere prvikrat stopila s štirimi leti v filmu Veliki 
Gatsby, s šestimi je delala z Georgom Cukoro, s šestnajstimi 
pa je postala članica Royal Shakespeare Company. 
S sedemnajstimi je sprejela vlogo v Popolnih začetnikih 
potlej pa je prišla ponudba Mela Gibsona.

Danes ima Patsy Kensit enaindvajset let, sijajno izgleda in 
izbira vloge po svoji želji.

VELIKO SLAVJE V HOLLVVVOODU

2000 NADALJEVANJ 
SANTA BARBARE

V Hollywoodu so z velikim in razsipnim slavjem prazno- štiri družine s svojimi člani, ske preteklosti navad in kul- 
vali 2000. nadaljevanje maratonske televizijske serije kj se med seboj zapletajo ture, Perkinsovi se zavzema- 
Santa Barbara, ki je na televizijskih ekranih nepretrgoma v slojevite in nepredvidljive jo za tipične vrednote ameri- 
ze osem let in ki ima med občinstvom kljub svoji osladnosti odnose, Capvvelli so premož- škega srednjega sloja An- 
izredno veliko število privržencev. Limonada je deležna ni in znajo spretno izkorišča- dradesovi pa so po rodu Me- 
ostrih kritik, a gledalci so ji se vedno zvesti tako, da ti staro in novo bogastvo, bičani in sanjajo veliki ameri- 
predstavlja prototip komercialno-zabavnega programa. Lockridgi gradijo svojo po- Ški sen. Morebiti celo do 
Lahko se zgodi, da bo se prihodnje desetletje na sporedu. <jobo na tradiciji aristokrat- 3000. oddaje

Santo Barbaro, katere pr
vo emisijo so predvajali leta 
1984, sta si zamislila zakon
ca Bridget in Jerome Dobson 
in se kmalu zavedla uspeha.
Za razliko od Dinastije ali Da- 
lasa to nanizanko predvajajo 
v popoldanskih urah in jo 
snemajo z bistveno manjšimi 
sredstvi, za eno epizodo po
trošijo okoli sto tisoč dolar
jev, gleda pa jo tudi drugo 
občinstvo.

Ljudje jo gledajo bolj mi
mogrede, med pospravlja
njem, kuhanjem, zato produ
centi gledalcev ne želijo po 
nepotrebnem utrujati s po
drobnostmi in spretno do
polnjujejo sliko in zvok. Na
daljevanke delajo po temelji
ti psihološki analizi trga in 
želijo izdelek, ki je prvenstve
no plod teh raziskav in manj 
umetniških ambicij.

Skelet zgodbe sestavljajo

ŠAMPION V KARATEJU
Mojster borilnih veščin, 

danes popularni filmski 
zvezdnik Chuck Norris, se je 
s karatejem začel ukvarjati 
z devetnajstimi leti, ko je bil 
pri vojakih v Južni Koreji.

Šestkratni šampion je potlej 
odprl šolo borilnih veščin 
v Kaliforniji, med njegovimi 
učenci je bil tudi Steve 
McOueen, ki mu je svetoval, 
naj stopi pred filmske kame
re. Zaslovel je z znamenito 
zaključno borbo v filmu Bru
ca Leeja Na zmajevi poti.

MED
BOKSARJE

Mladi ameriški igralec Ja
mes Marshall, ki ga poznamo 
iz filma Twin Peaks, je sklenil 
oditi v boksarski ring. Seve
da samo v filmu Gladiatorji 
ceste režiserja Rowdyja Her- 
ringtona, v katerem upodab
lja lik Rileya, študenta iz pre
možne družine, ki ga je pre
mamila temna plat Chicaga.

PETROL
z vami na poti
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DEKLE JE PRALA SRAJČKE TRI
Kot preja in še nekaj takih 

opravil je bila žehta izrazito 
žensko delo, ki je bilo povrhu 
še zelo težko in po dolgih 
letih tudi zdravju škodljivo. 
Boljše mestne in trške gospe 
so si nekoč oskrbele perice 
med bolj revnimi ženskami 
v mestu, pogosto tudi med 
bajtaricami iz okolice. Na va
si je bilo malo takšnih kme
tic, ki bi dale svoje perilo 
v druge roke, ker ravno peri
lo, njegova belina in vonj sta 
bila ogledalo vsake ženske. 
Le ob velikih žehtah so si 
kmečke gospodinje privošči
le tujo pomoč, če ni bilo do
mače hčere take starosti ali 
hišne dekle. Ko je prišla k hi
ši »ta mlada«, je navadno 
prevzela to dolžnost.

»Mati zakliče pridne dekli
če, hitro vstajajte, prat’ se 
mudi.«

Ta, ponarodela Slomškova 
pesem je ena redkih, ki med 
množico ljudskih pesmi ope
va neko delo, delovno opra
vilo. Takih pesmi ni ravno ve
liko. V primerjavi z ljubezen
skimi, zdravičkami in pripo
vednimi, zelo malo. Sicer pa 
o značaju in vsebini ljudskih 
pesmi kdaj drugič.

Žehta, zlasti ta velika, je bi
la težaško opravilo. Posebej 
še nekoč, ko je bilo perilo, 
hišno in osebno, iz domače
ga platna, bolj finega in tudi 
grobega, kot so bile na pri
mer hodne rjuhe. Industrij
sko platno in tiskanine so še
le novejšega veka, kaj šele 
sodobne vrste blaga, začenši 
pri bombažnih in nehaje pri 
umetnih. Svila pa je bila na 
kmetih velika redkost in dra
gocenost. Današnja modna 
frajla pač ne more razumeti, 
da je bila včasih Židana ruta 
prav imenitno darilo ženina 
nevesti.

Mestna in trška novost, kot 
pralnice s kotli za izkuhava- 
nje najbolj umazanega peri

la, je na kmetih bila redkost. 
Takšne kose oblačil so žen
ske namočile v škaf, dodale 
bukovega pepela in koščke 
do obrabljenega mila, ki ga 
niso mogle več držati. Tudi 
pralna deska - rifl mašina 
- je kar pozna iznajdba. Ta
ko namočene kose perila so 
potem nesle v škafih do pe- 
rišča. Za veliko žehto so vča
sih napregli tudi voliča, da je 
na vozu potegnil vse skupaj 
do vode.

Perišča so bila navadno ob 
potokih in studencih, včasih 
tudi pri vaških vodnjakih. 
Tam je bilo v polkrogu ali 
v vrsti nekaj velikih kamnitih 
plošč postavljenih pošev 
k vodi. Perice so imele lese
ne perilnike, pralne plohe na 
dveh nogah, ki so jih prine- 
sele od doma. Tak pralni 
ploh je bil doma tudi za to, 
da so ženske manjše stvari 
za sproti oprale kar doma. 
Treba je vedeti, da pri hišah 
navadno ni bilo tekoče vode, 
voda v vodnjaku je bila dra
gocena, še bolj pa tista, ki so 
jo v brentah nosili kdo ve ka
ko daleč od potoka ali stu
denca. Za pranje doma je bi

la zlasti imenitna deževnica, 
ki so jo nastregli v kadi in 
škafe.

Pri potoku ob perišču smo. 
Ženske so rade prale v druž
bi, kar je bilo bolj kratkočas
no in pomagale so si. Da so 
obrale vse in vsakogar počez 
in po dolgem je bilo običaj
no, seveda le tiste iz hiš, od 
katere ni bilo nobene na pe
rišču... Od tod pregovor 
o pranju domačega perila 
pred javnostjo.

Ženske so na perišču prale 
tako, da so mlatile s perilom 
po perilniku ali pa ga obdelo
vale z lesenim batom. »Žajfa- 
le« so, žulile, spirale, pa zno
va tako od začetka. Ko je pe
rilo pozneje viselo na vrvi, so 
ga sosede zelo kritično ogle
dovale, če ni zaprano.

Pri velikih kosih, predvsem 
posteljnih plahtah, so si pri 
ožemanju pomagale. Ena na 
enem, druga na drugem kon
cu so vrtele tkanino vsaka 
v nasprotno smer, dokler ni 
nehalo kapljati od nje. Če se 
je pri tem naredila »figa«, je 
pomenilo, da se je delal greh 
v hiši tiste, ki je bila figa bliž
je. Oprano in ožeto perilo so

zložile v škafe, si jih zadele 
na glavo in včasih celo pre- 
pevaje nesle domov obesit 
na sonce in veter. Da so mo
rale prati pozimi in poleti, ve
liko žehto vsaj vsak mesec, je 
razumljivo. Sčasoma se je 
rok in kolen lotila revma in 
zato ni čudno, da so si go
spodinje, vsaj zavoljo tega, 
želele snaho v hišo.

»Pleničke je prala pri mr
zlem studencu'...«

Svoje dni je imela vsebina 
te pesmi globok, celo tragi
čen pomen. Šege so bile lah
ko tudi krute. Prešernova 
»kaj pa je treba bilo« poje 
o zavrženosti nezakonske 
matere. Tudi pri opravilu, kot 
je žehta, so bile odrinjene. 
Če bi katera tvegala priti med 
perice k vaškemu perišču, bi 
se nalezla pikrih in zlobnih. 
Sploh pa nezakonska mati ni 
smela svojih plenic prati na 
perišču, še manj pa vzvodno 
nad njim. Zato se je umaknila 
čim dlje proč na samo. Dru
ge perice bi jo spodile, da bi 
se voda, kjer so one prale, ne 
mešala z vodo, v kateri so se 
namakale plenice in »plajšč- 
ki« sadu grešne ljubezni.

Na sliki prizor s prikaza »žehte« v Škofcah nad Rimskimi Toplicami.

SINGAPUR:

NARKOMANE ZDRAVIJO S ŠOK TERAPIJO
Vojaškim vajam podoben trening, elektronski nadzor in 
šok terapija, so nekatere izmed metod, ki jih uporabljajo 
v singapurskem centru za rehabilitacijo narkomanov.

Najzahtevnejša metoda so tacijskega programa v tej 
telesne vaje, saj so bolniki po otoški državi, 
štirih ali petih urah naporne- Druga faza zdravljenja je 
ga treninga bolj voljni sode- polletno obdobje, ko bolnike 
lovati s terapevti. Vsako- čez dan izpustijo iz rehabili- 
dnevni tovrstni treningi in tacijskega centra na redno 
noči, prebite v golih celicah, plačano delo, po katerem se 
so prva faza novega rehabili- vračajo na prenočišče v celi-

SMRTNA KAZEN ZA 
PROSTITUCIJO

V kitajski provinci Guangdong so v preteklih dveh mese
cih poslali v delovna taborišča pet tisoč oseb z obtožbo 
prostitucije. V racijah, ki so jih izvedli v 3900 salonih za 
masažo, frizerskih salonih in penzionih, je bilo aretiranih več 
kot deset tisoč ljudi. Na Kitajskem je prostitucija prepove
dana, v tej pokrajini pa je lahko kaznovana tudi s smrtjo.

Kazen za tovrstne prestopke je navadno dve leti prisilnega 
dela, brez sodnega postopka. Ker se število spolnih prestop
kov povečuje, gradijo nova delovna taborišča. Boj proti 
»zlu« pa je neuspešen, ker ga ovirajo policisti in uradniki, ki 
prikrivajo trgovino z ljubeznijo in pri tem precej zaslužijo.

Nič novega.

ce. Narkomanom nudi delo 
okoli šestdeset singapurskih 
podjetij, ki jih plačujejo ena
kovredno ostalim zaposle
nim delavcem.

Vsi, ki uspešno opravijo 
prvi dve fazi zdravljenja, ne 
da bi se ponovno vdali mami
lom, imajo možnost normal
nega življenja. Tretja faza re
habilitacije dovoljuje zdrav
ljenim narkomanom, da pre
spijo pri svojih družinah, pri 
čemer ne smejo zapuščati 
dom med sedmo uro zvečer 
in sedmo zjutraj. Bolniki, ki 
so pogojno izpuščeni na pro
stost, imajo na levo nogo pri
peto elektronsko napravo, 
preko katere jih nadzorujejo.

Če zapustijo dom ob prepo
vedanem času, sproži elek
tronska naprava majhen od
dajnik, ki z alarmom obvesti 
policijo. Elektronsko nadzo
rovana tretja faza se je izka
zala za izredno uspešno, saj 
je samo osem odstotkov iz
puščenih začelo ponovno 
uživati drogo.

Singapurske oblasti zatrju
jejo, da imajo uporabo drog 
pod nadzorom. Po uradnih 
statistikah je med približno 
tremi milijoni prebivalcev 
4425 narkomanov. Do konca 
lanskega leta so v Singapur
ju obsodili oseminosemde
set prekupčevalcev z mamili. 
Na smrt.

OZONSKI PLAŠČ KOPNI
Pred kratkim je japonska agencija za varstvo okolja sporo

čila, da je lansko leto luknja v zemeljskem zaščitnem ozon
skem plašču dosegla rekordno velikost. Ozonski plašč nad 
južni tečajem kopni, odprtina pa je 4,3-krat večja, kot je bila 
pred enajstimi leti. Ob poškodbah nad tropskimi predeli se 
sloj tanjša tudi drugod po svetu in grozi planetu, pravijo 
japonski strokovnjaki.

SIMON AŠIČ

POMOČ IZ
DOMAČE
LEKARNE
Hemoroidi
(zlata žila)

Splošni nasveti: Varujmo se slabe prebave, trdovratnega 
zaprtja. Skrbimo za redno iztrebljanje. Izogibajmo se pre
obilne, mastne, zelo začinjene hrane, svinjskega mesa in 
uživajmo čim več sadja, zelenjave, črni kruh (skupaj z orehi). 
Ne pijmo močnih, mrzlih pijač, kakava, rdečega vina, 
ruskega čaja. Varujmo se napornega duševnega dela in 
dolgotrajnega sedenja. Skrbimo, da sedež ne bo pretopel ali 
premrzel.

Zdravljenje: 1. Čaji: kamilica (zjutraj in zvečer po eno 
skodelico), kopriva, laneno seme, lisičjak, lučnik, metlika, 
preslica, regrat, rman, trpotec.

2. Jedi: a) hren z medom (tri žličke naribanega hrena in tri 
žličke medu zmešamo in počasi jemo trikrat na dan); b) kaki 
(na tešče dva sadeža), pomaranče; c) rozine, suhe fige, suhe 
slive.

3. Kopeli: s poparkom borovih iglic, hrastove skorje, pre
slice ali senenega drobirja.

4. Mazanja: kamilica (mazilo), ognjič (mazilo), rman 
(mazilo). Dalje: laneno olje, ricinus (pri izstopanju), propolis 
(z neorektolom - dobi se v lekarni - ga zmešamo v mazilo. 
Izmijemo črevo z vročo vodo in ga potem namažemo s tem 
mazilom. Tako delamo več dni zaporedoma).

5. Obkladki: a) s svežimi, v kašasto obliko stolčenimi cveti 
bezga, kamilice ali z listi preslice oz. z listi lučnika, kuhanimi 
v mleku; b) s švedskimi kapljicami.

6. Praški: kamilica (eno čajno žličko)
7. Sokovi: mlečnik (sok razredčimo z mlačno vodo. 

Pijemo 1-2 kozarca dnevno po požirkih); tropotec (sok 
razredčimo v čaju); zelnica (eno žlico zelnice razredčimo 
s petimi žlicami vode. Pijemo zjutraj na tešče).

Kri, krvni obtok
Splošni nasveti: Varujmo se infekcij, vnetij, slabe in pre

več začinjene hrane, alkoholnih pijač in kajenja. Gibajmo se 
na svežem zraku. Skrbimo za izboljšanje in očiščenje krvi. 
Jejmo več sadja in zelenjave.

Zdravljenje: 1. Čaji: bezeg, breza (listi), brin, gabez (ustav
lja kri), jabolčni olupki, jetičnik (odpravlja holesterol), 
kopriva, marjetica, mlečnik, ognjič (čisti kri, zmanjšuje ure- 
mijo), omela (listi, vejice ustavlja krvavitve in znižuje oziroma 
ureja krvni pritisk), oreh (listi), pelin (po žličkah vsako uro), 
plešec, potrošnik, preslica, regrat (listi), repinec (korenine), 
repuh, rman (čisti kri, ureja krvni obtok), robida, smrekove 
iglice, srčna moč (korenine), šentjanževka, tavžentroža, tro
bentica, vinska rutica (proti navalu krvi v glavo), žajbelj. 
Čajne mešanice: jetičnik, kopriva, regrat, trpotec. Za dober 
krvni obtok: plahtica, plešec, rman.

2. Izvlečki: oreh (zeleni plodovi).
3. Jedi: bezeg (sveže ali suhe jagode); buče (meso čisti 

kri); česen (sesekljamo, damo na črni kruh, redči pregosto 
kri); endivja; kopriva (za juho); regrat (za solato); špinača.

4. Kopeli: s poparkom brina, koprive (pri zamašenju žil), 
smrekovih vejic.

5. Sirupi: regrat (cveti), trpotec (listi). Za krvni obtok pri
poročamo: a) čaje: kopriva, omela, plahtica (s plešcem in 
rmanom); b) kopeli: s poparkom koprive.

Luskavica
Splošni nasveti: Bodimo zmerni v jedi in skrbimo za 

redno prebavo. Izogibajmo se klobas, salam, prekajenega, 
svinjskega mesa, maščob, hrane iz konzerv, stročnic, kislih 
jedi in pijač, prave kave, čokolade, medu, alkohola in kaje
nja. Jejmo mlečne jedi, teletino, govedino, kuretino, sveže 
ribe, lahko zelenjavo (korenje, por, rdečo peso, glavnato 
solato) in veliko jabolčnega kompota itd. (dieta za jetra).

Zdravljenje: 1. Čaji: hrastova skorja, jetičnik, kopriva, 
mlečnik, ognjič, rman, žajbelj - zmešamo, poparimo in 
pijemo do 2 litra na dan po požirkih.

2. Izmivanje, umivanje: poparek mlade hrastove skorje ali 
kamilice.

3. Kopeli: s poparkom ovsene slame ali senenega dro
birja; s preslico in slezenovcem, ki smo ju zvečer namočili in 
zjutraj le pogreli. Pri kopeli naj bo srce nad vodo!

4. Mazanja: laneno olje (vsak večer namažemo kolena, 
komolce, pregibe).
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GOLJUFIJA V FIRENCAH: 18 MILIJONOV LIR ZA ENO NOČ

»LJUBEZEN« PO 
LAŽNEM KATALOGU

V svetu biznisa je vse mogoče, očitno ni več nobenih 
moralnih preprek. Ne mine dan, da kakšen časopis ali 
agencija ne bi ponujala tistim, ki si to lahko privoščijo, 
nenavadna uživanja. V zadnjih letih so v Italiji odkrili šte
vilne hiše z rdečimi lučmi in zaprli njihove lastnike, ki so 
izkoriščali dekleta in jih silili v prostitucijo. A neka agencija 
v Firencah, ki je nudila »ljubezen« po lažnem katalogu, je 
prekosila vse dosedanje primere. Za eno noč naj bi klient 
odštel celo od 18 milijonov lir.

Ponujala je katalog, iz ka- funkcionirala. Na telefonsko
terega naj bi si stranka izbra
la željeni užitek. V resnici so 
obstajale le fotografije lepih 
deklet, celo vrhunskih mode
lov, ki so bile izrezane iz ra
zličnih časopisov. Ljubezen
sko srečanje je bilo kot kislo 
grozdje. Delavke agencije so 
se vselej enako opravičevale: 
»Željeno dekle je zasedeno!« 
Klient se je po nekaj tednih 
moral sprijazniti z dejstvi, če 
bi se razjezil, bi ga pričeli 
izsiljevati.

Goljufiji z lažnim seksom 
so policisti končno le prišli 
na sled. Aretirali so lastnico 
agencije, 53-letno Mario Gra- 
zio Piropan, ki jo bremenijo 
prevare, prostitucije, izsilje
vanja in okoriščanja, ob njej 
pa sta se za zapahi znašla 
tudi njena hčerka Aleksan
dra Sorbi in njen zaročenec 
Giovanni Diana.

Oglasna agencija Joy In
ternational je prefrigano

številko v Firencah so se jav
ljali voditelji podjetij, usluž
benci, profesorji, novinarji iz 
Italije in tujine. Na policiji 
pravijo, da je na stotine oseb 
porabilo celo do 18 milijonov 
lir za željno magično noč. Ni 
šlo samo za moške. V lažnem 
katalogu ni manjkalo homo
seksualnih ponudb in drugih 
posebnih iger. Vendar, le na 
papirju.

Moškemu, ki je želel nave
zati stik, so telefonistke s to
plim in vznemirljivim glasom 
povedale, da mora najprej 
vplačati 600 tisoč lir.

Potlej na dom dobi foto
grafije najlepših deklet s ce
nikom. Dekleta so bila razpo
rejena po lepoti in tudi po 
geografskih cenah na pet ra
zličnih seznamov.

Klinet je potlej izbral dekle, 
vplačal določeno vsoto in ča
kal tedne in tedne na izpolni- 
ev svojih ljubezenskih sanj.

Maria Grazia Piropan, lastnica agencije Joy International 
v Firencah

Do tedaj, ko je pred odho
dom v Firence nenadoma 
dobil telefonsko sporočilo: 
»Žal nam je, gospodična, ki 
ste jo naročili za vikend, je

nenadoma odpotovala. V za
menjavo vam lahko ponudi
mo drugo dekle iz kataloga, 
vendar po višji ceni.«

Mnogi so najprej onemeli, 
potem pa predlog sprejeli in 
upali do naslednjega tedna. 
Niso vedeli, da čakajo za
man. Po nekaj dneh je prišel 
drugi telefonski klic z drugi
mi opravičili in novimi po
nudbami, cene so se vrtogla
vo dvignile.

Če je kak »srečnež« le do
čakal svoj zmenek, se je pri
kazala kakšna nemarna in 
priletna prostitutka ali razo
čarana gospodinja, ki je iska
la čustvena vzburjenja. 
Stranka je bila besna, a izho
da ni bilo. V agenciji so se 
zavarovali z anonimnim tele
fonskim klicem ženi grešne
ga moža.

Policaji so vdrli v hišo pre
ko strehe in balkonov. V no
tranjosti je bilo vse normal
no. Skozi prikriti vhod so se 
prebili so »srca« agencije in 
v neki majhni sobi pod skri
njo našli v gotovini 300 mili
jonov lir. V vogalu pa so tele
fonistke svojim žrtvam ob
ljubljale še zadnja neverjetna 
srečanja.

Vukica Vlajič

AGENTI FBI PREIZKUJEJO UMOR SODNIKA FALCONEJA

SLINA ODKRIVA MORILCE
Da je kajenje nevarno, bi se lahko prepričali tudi atenta

torji, ki so v spektakularnem atentatu na Siciliji ubili sod
nika Giovannija Falconeja. Posebni agenti ameriškega 
zveznega preiskovalnega urada, FBI, poizkušajo iz ostan
kov slin na cigaretnih ogorkih, ki so jih našli nedaleč od 
mesta atentata, izdvojili DNA s tipičnimi genetskimi značil
nostmi tistih, ki so te cigarete kadili.

Preiskovalci so prepričani, 
da so te ogorke odvrgli aten
tatorji, ki so čakali na kolono 
blindiranih vozil, v katerih je 
bil znani borec proti mafiji 
sodnik Falcone. Prepričani 
so tudi, da so prav s tega 
mesta z daljinsko komando 
aktivirali eksploziv, ki je bil 
postavljen v odvodni kanal 
pod avtocesto. V tako nasta

lem kraterju, ki je bil globok 
in širok kar nekaj metrov, se 
je raztreščil na kosce blindi- 
rani avtomobil s sodnikom, 
avto pred njim, v katerem so 
bili njegovi varnostniki, pa je 
vrglo 100 metrov daleč na 
polje.

V atentatu so umrli sodnik 
Falcone, generalni direktor 
kazenske uprave pravosod

nega ministrstva, glavni kan
didat za vodjo novega naci
onalnega oddelka za boj pro
ti mafiji, njegova žena Fran- 
cesca Morvillo, tudi sodnica, 
in trije policisti, njuni var
nostniki.

Osumljeni za organizacijo 
atentata niso samo člani ma
fijske družine Madonia, če
prav se je zločin zgodil na 
njihovem področju, pač pa 
tudi glavni vodje mafijske ko
ordinacije: voditelji korleon- 
skega klana Toto Riina in 
Bernardo Provenzano, vodja 
kataneškega klana Nitto 
Santapaola (katerega sumi
jo, da je organiziral umor pr

vega visokega komisarja za 
borbo proti mafiji generala 
Carla Alberta Dalla Chiese), 
njegov namestnik Pulvirenti 
in trapaneški Boss Minore, ki 
ga sumijo, da je organiziral 
umor sodnika Ciccia Mon- 
talta.

Vseh pet policija že leta 
brez uspeha išče, vsi so ob
sojeni na večkratno dosmrt
no ječo, vendar jih država ne 
more najti. Oni pa še naprej 
vodijo mafijo. Z umorom Fal- 
conea so hoteli jasno poka
zati, kdo vlada na Siciliji in 
prestrašiti ostale sodnike, ki 
bi jim lahko vsaj deloma tako 
škodili, kot jim je Falcone.

STRAHOVITO ODKRITJE 
AMNESTV INTERNATIONAL 
NA KITAJSKEM

PREPRODAJA
ČLOVEŠKIH
ORGANOV

Kitajska s pomočjo svoje državne agencije že vrsto let 
po vsem svetu preko Hong Konga prodaja »rezervne dele 
človeških teles« ustreljenih zločincev. Na smrt obsojene, 
teh je letno okoli dva tisoč, ubijajo v bližini bolnišnice, kjer 
trupla nemudoma obdelajo in človeške organe prodajajo 
za trdne devize.

Kitajska državna trgovin
ska agencija plačuje za del 
človeškega telesa v povpreč
ju okoli dva tisoč dolarjev, 
prodajna cena v Hong Kongu 
pa je že blizu deset tisočakov 
zelencev. Samo v prvih štirih 
letošnjih mesecih so v Hong 
Kongu presadili dvesto jeter 
iz Kitajske.

Dunajski dnevnik Der 
Standard z Daljnega vzhoda 
navaja pričevanje znanega 
hongonškega specialista, ki
rurga Sen Tschija, ki je oseb
no že letos presadil dvajset 
jeter iz istega vira. Meni, da 
mu je pomembno predvsem 
življenje njegovih bolnikov in 
da tako in tako gre za organe 
ustreljenih razbojnikov, mo
rilcev, nasilnežev in lopovov.

Vsa stvar je prišla na dan 
v uradnem poročilu britan

skih oblasti zdavstvenim in
štitucijam Evropske skupno
sti v Bruxellesu. Potrdil jo je 
tudi avstrijski zdravstveni mi
nister Michael Auservvinkler, 
ki je poudaril, da organe pro
dajajo le v Veliko Britanijo in 
v Francijo, medtem ko v Av
striji presajajo izključno or
gane Europlante z Nizozem
ske, ki s Kitajsko nimajo no
bene zveze.

Predstavniki organizacije 
Amnesty International sumi
jo, da Kitajci na podoben na
čin izkoriščajo organe od
stranjenih političnih obso
jencev. Bojijo se, da je na 
Kitajskem število smrtnih 
kazni odvisno od povpraše
vanja na trgu, tega sicer ni 
mogoče dokazati, a dejstvo 
je, da kirurgi potrebujejo ved
no nove in sveže organe.

JAPONCE
NAPADAJO

Na Japonskem se vse bolj širijo govorice o nasilju nad 
japonskimi državljani v tujini, strašne novice pa potrjujejo 
rastoče prepričanje, da prebivalec te države postane žrtev 
morilcev, ugrabiteljev, tatov in teroristov takoj, ko stopi na
tuja tla.

Ta sporočila so voda na 
mlin skeptikov, ki zagovarja
jo mnenje, naj nihče ne za
pušča domačih otokov, če to 
ni ravno nujno potrebno. Ja
ponska podjetja sedaj spre
jemajo veliko manj prošenj 
za delo v tujini, pa tudi počit
nikovala so se začeli izogi
bati področij, ki veljajo za ne
varna.

Statistika kaže, da je bilo 
leta 1988 oropanih kakšnih 
pet tisoč Japoncev, dve leti 
kasneje pa se je to število 
dvignilo na 6340. Vzrok teh 
napadov naj bi bilo prepriča
nje, da so Japonci bogati in 
naivni, saj prihajajo iz dežele 
z razmeroma nizko stopnjo 
nasilja.

Direktorji podružnic ja
ponskih podjetij v tujini živijo 
v stalnem strahu pred ugra

bitvijo. Ugrabitelji namreč 
menijo, da japonski medna
rodni koncerni niso samo 
bogati, ampak tudi priprav
ljeni plačati ogromne odkup
nine, zato od njih zahtevajo 
tudi do sto milijonov jenov 
ali okoli 800.000 dolarjev. Or
ganizacija japonskih podjetij 
v tujini je zato začela svoje 
člane opozarjati, naj bolj skr
bijo za varnost svojih usluž
bencev v tujini. Nekatera po
djetja imajo sedaj oddelke, ki 
se posvečajo izključno var
nostnim programom.

Direktorji podružnic v tuji
ni obiskujejo samoobramb
ne tečaje in so celo začeli 
nositi neprebojne jopiče. 
Specializirane trgovine poro
čajo, da japonska podjetja 
kupujejo na ducate teh jo
pičev.

VDOR V KOKAINSKO 
MAFIJO

Ekvadorski policijski specialci so zastražili hišo Jorga 
Reyesa Torresa, enega od voditeljev skupine tihotapcev 
imenovane Trije kralji. V eni velikih akcij so uspeli zajeti 
Reyesa, nekoliko tesnih sodelavcev, njegovo ženo in še 
okoli šestdeset pripadnikov te kokainske bande.
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1 NAGRADE ZA ZVESTOBO NAGRADE ZA PRIJATELJE I

VELIKA NAGRADNA IGRA
j ZA NAŠE STARE IN NOVE NAROČNIKE j

Velika nagradna igra NOVE DOBE, v kateri lahko sodelujete vsi, ki ste se že naročili ali se še boste 
naročili na naš časopis. Pri žrebu bomo upoštevali vse naše stare in nove naročnike, ki imajo plačano naročnino za najmanj tri s

mesece. 5
1. nagrada - TV sprejemnik
2. nagrada - Videorecorder
3. nagrada - Glasbeni stolp
4. nagrada - 10 dnevni paket za 

1 osebo v Rogaški
In 10 tolažilnih nagrad.
Preverite, če ste že naš naročnik!

| ŽREBANJE BO 25. JULIJA 1992 |

1/2 KG ZLATA ZA POL LETA 
|________ ZAUPANJA________ |
| IN LAPTOP VEDA 386 SX j

in brezplačni mali oglas v 2X vrednosti vplačane naročnine dobi izžrebani naročnik, 
ki vplača polletno naročnino, ki znaša 1.920 SLT.

iiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiumiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiuiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiimiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiilf

BREZ 
DLAKE 

NA 
JEZIKU

&

kfiiMMM Kam« imunUKVstereo95.9 MHz •

“NOi/AiDOBA ---------- --------- :-------
NAROČILNICA

Ime....................................................... priimek .. ......................................................

naslov...........................................................................................................................

naročam časopis-tednik Novo dobo na naslov

Na gornji naslov mi pošljite...................... izvodov.
(število)

Obvezujem se, da bom redno plačeval naročnino.

podpis naročnika
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VODENJE POSLOVANJA PODJETJA
s

SODOBNO RAČUNALNIŠKO STROJNO IN PROGRAMSKO OPREMO
STORITEV NA KLJUČ

MANJŠE PODJETJE: VEČJE PODJETJE:

VODENJE:
FINANČNO POSLOVANJE - KOMERCIALA - MATERIALNO POSLOVANJE 

STROŠKOVNO POSLOVANJE - TEHNOLOGIJA IN PROIZVODNJA

HITRA DOBAVA - INSTALACIJA - UVAJANJE V UPORABO - SERVIS

LEASING PRODAJA 

VABLJENI NA PREZENTACIJO!
INFORMACIJE:

SPEKTRA d.o.o., Tovarniška 35, 63000 Celje - Tel. (063 ) 38-711, 38-656, Fax. (063) 38-493 
Prodajalna mikroračunalniške opreme: veleblagovnica TEKO, Tel. (063) 441-548
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V MESECU JULIJU
KAVNI MLINČEK GORENJE 
MULTIPRAKTIC GORENJE 
LIKALNIK ELMA LA 21
BARVNI TV SPREJEMNIK NIMBUS GORENJE 
ŽARNICE PHILIPS 60-100 W 
OLJNI GORILCI LIBELA 
CEMENT ANHOVO VREČA 
PROGRAMATOR TIMER ISKRA 
IZOLIRNI TRAK (3 kom)
VBODNA ŽAGA BLACK&DECKER 
ODSTRANJEVALEC BARVE BLACK&DECKER

GOTOVINSKI POPUSTI
IZDELKI JUB DOMŽALE, LESNI PREMAZI HELIOS, ROČNO ORODJE
ISKRA BLACK&DECKER
STAVBNO POHIŠTVO LIP SLOV, KONJICE,
Elektroinstalacijski material Lendava, KOTLI TVT,
KERAMIČNE PLOŠČICE GORENJE

1.999.00
11.462.00
2.246.00

59.400.00
86,00

52.876.00
392.00

1.499.00
135.00

8.080.00 
5.954,00

20% popust

10% popust

ZA M GOTOVINSKI NAKUP V VREDNOSTI NAD 610 SLT IN 
KUPCEM, KI PLAČAJO PO PREDRAČUNU IN PREDLOŽIJO 

5. IZVOD VIRMANA ODOBRAVAMO ŠE 10% POPUSTI
VSE BLAGO PA SEVEDA MOŽNO KUPITI 

TUDI NA POTROŠNIŠKO POSOJILO ALI NA ČEKE 
POD IZREDNO UGODNIMI POGOJI !!!

KOVINOTEHNA
/O ljubljanska banka

Splošna banka Celje d. d., Celje

PO NASVET 
NA PRA VO MESTO

V banki poznamo več oblik varčevanja, ki pa jih je težko 
razložiti na bančnem okencu, kjer nas in vas ločuje 
steklena pregrada. Vrsta čakajočih za vami vas je ver
jetno že kdaj odvrnila, da bi si pridobili dodatna pojas
nila. Zavedamo se, da so objave preko medijev suho
parno naštevanje dejstev, ki brez konkretnih izračunov 
v številkah ne povedo veliko.

V Ljubljanski banki Splošni banki Celje vam ponujamo 
finančno svetovanje na področju poslovanja 
z občani, kjer boste lahko sproščeno in brez zadreg ob 
pomoči finančnega svetovalca spoznali oblike in načine 
varčevanja, ki jih še ne poznate ali pa ste zanje le slišali.

Vabimo vas, da se zglasite v enoti Celjske mestne 
hranilnice, Celje, Titov trg 6 v 1. nadstropju, vsak 
delavnik od 7.30 do 14.00 ure.

TRGOVINE ZA VSAKOGAR

ZA NAKUP SE PRIPOROČA TRGOVSKO PODJETJE 
KVIK MARIBOR GOSPOSVETSKA 8-10 MARIBOR, 
DVE VELEBLAGOVNICI, DVE BLAGOVNICI IN 36 
PRODAJALN.

mi Pa
kupujemo v «1°

vinah

- sveže junečje meso
- sveže svinjsko meso do 30% ceneje
- vino smederevka 49.90 SIT
- olje 1/1 - sončnično 109.80 SIT
- kozarci za vlaganje 30.90 SIT
- pralni prašek PERSIL 720.00 SIT

UGODNO PRODAJA NA 2 ČEKA

TRGOVSKO IN PROIZVODNO PODJETJE

AVTOTEHNIKA CEDE d,0.0. SSS?”
PREUREDILI SMO NAŠO POSLOVALNICO I0EA NA TRGU 
OKTOBRSKE REVOLUCIJE

NUDIMO VAM:
PAPIRNO GALANTERIJO 
PISARNIŠKI MATERIAL 
ŠOLSKE POTREBŠČINE 
STEKLO, KERAMIKO 
USNJENO GALANTERIJO ITD

ODPRTA BO V PRVIH DNEH MESECA JULIJA 
OBIŠČITE NAS, NE BO VAM ŽAL!
Informacije: telefon, št. 26-037.
Vaš nakup v AVTOTEHNIKI, v vašo in njihovo zadovoljstvo!
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NOVA DIMENZIJA V 
PROFESIONALNEM RAČUNALNIŠTVU

'flUffl AREAL AREAL
4 Zanesljiv in izmenljiv trdi disk 4 Komercialno zanimivo _

NOV TRDI 
2,5" DISK

ZA STARE IN VSE 
NOVE TIPE 

RAČUNALNIKOV

Visoka tehnologija našega ameriške
ga partnerja ter naše znanje in iz
kušnje, dajejo kontrolirano varnost 
vašim računalniškim podatkom.

ril rdi diski so najbolj drag in kritičen element 
vsakega računalnika. V kolikor se pokvari ali pa 
je dostopen nepoklicanemu uporabniku, lahko 
nastane na uporabnikovih podatkih, spravljenih 

v takšnem disku nepopravljiva škoda, oz. ti podatki 
lahko pridejo v neprave roke. Do okvare pride v večini 
slučajev zaradi kratke življenske dobe večine starejših in 
tudi novejših diskov. V zadnjem času pa so te okvare še 
zlasti pogoste na prenosnih računalnikih, ki se močno 
uveljavljajo, saj so le ti izpostavljeni stalnim tresljajem in 
sunkom, kar je lahko fatalno za vgrajeni disk in v njem 
spravljene podatke.
Podjetje VEDA je na sejmu CEBIT 92 v HANOVRU, 
predstavila rešitev, ki močno zmanjšuje zgornjo 
problematiko. Gre za vgradnjo izmenljivega trdega 
diska, ki zdrži dokaj hude mehanske obremenitve in ki 
ima veliko kapaciteto, dolgo življenjsko dobo ter zelo 
malo porabo ( le 1.5 W ). Ker je disk lahko tudi 
izmenljiv je tudi v varnostnem pogledu izredna 
pridobitev, saj ga uporabnik po prenehanju dela z 
računalnikom enostavno potegne iz računalnika ter ga 
spravi v trezor.
Opisane lastnosti in prezentacija te rešitve, na CEBITU 
je botrovala temu, da se je med drugimi za tak 
računalnik odločila tudi nemška finančna policija.

Podjetje VEDA iz Ljubljane vabi vse, ki jim je varnost 
podatkov najpomembnejša, kakor tudi proizvajalce 
računalniških sistemov, na demonstracijo. Zaradi 
lažjega planiranja terminov, VEDA prosi, da 
eventualni obisk najavite po telefonu oz. po FAKSU.

TEHNIČNI PODATKI ZA 2,5" TRDI DISK:

Nov izdelek je zanimiv za končnega 
uporabnika, ki mu stari trdi diski 
grenijo življenje, kakor tudi za pro
izvajalca novih sistemov.

rdi diski so tudi najdražja komponenta vsakega 
računalnika. Z rešitvijo, ki vam jo ponujata tako 
ameriški AREAL kot slovenska VEDA, ki se 
dogovarja za postavitev tovarne teh diskov v 

Sloveniji za celotno evropsko tržišče, se cena tega 
novega tehnološkega čudeža bistveno ne razlikuje od 
cene po kapaciteti podobnih diskov. To je še zlasti 
pomemben faktor, saj je ta disk primeren tudi za 
zamenjavo v starih računalnikih, ki jim z obstoječimi 
diski poteka življenjska doba. Novi izmenljivi disk, ima 
tudi to prednost, da jih je lahko več na enem sistemu. 
To pomeni večji izkoristek enega računalniškega 
sistema in s tem znižanje stroškov nabave večih 
sistemov. Vsak uporabnik je odgovoren le za svoj disk, 
in ni več izgovorov, da je nekdo tretji uničil podatke.

IDEALNO ZA:
-BANKE

- PODJETJA
- TRGOVINO

- ZDRAVSTVO
- POLICIJO
- VOJSKO in

za vse tiste, ki so jim podatki več 
vredni od najboljšega računalnika.

♦♦♦

INFORMACIJE:
1 60, 80, in 120 MB, dobava takoj

2 180, 240 in 300 MB, konec 1992

3 Povprečni pristopni čas pod 19ms

VEDA d.o.o. Ljubljana 
Brnčičeva ul. 31/1 

Obvoznica za Maribor, prvi semafor 
pred Črnučami desno,
(v stavbi UNIŠ TOS)

4 Odpornost na udarce do 130 G !!!
Disk je lahko izmenljiv ali stalen, vmesnik je AT-BUS, dolga življenjska 
doba je povečana tudi zaradi nizkih obratov diska in je nad lOO.OOOh

Tel.: 061 374 740 
FAX: 06I 374 063
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Ml IN EVROPA

ROGAŠKA NA KONJU
Podedovali so tradi

cijo, izropane stavbe in 
vodo. Vse to je bilo do
volj, da danes gost 
v Rogaški pusti več de
narja ket na Bledu ali 
v Portorožu. To pa zato, 
ker mu v Rogaški nevsi
ljivo pohudijc več, kot 
je pričakoval, boljše in 
cenejše. Poleg vodo 
zdravje, kulturo, zaba
vo in šport. Na LucaSo- 
vih posnetkih so gostje, 
ki jih je »rogačan« pri
peljal na Bizjanovo 
kmetpriv Podplat, kjer 
Mojca nekaterim prvič 
pomaga na - konja.

k
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MOJ ZATICAJ
SARAJEVO - UNFPROFOR ne odustaje - Načelnik 

UNPROFOR general lewis MacKenrie je, nakon raz
govora sa članom Predsjednlštva Bosne 1 Hercegovine 
Ejnpom Baničem n zgradi Predsiedništva BiH izjavio 
za Radio BiH, da je razlog sastanku bilo otvaranje 
vatre po aerodromu. Izrazivši nadn da tal incident nije 
n veri s otvaranjem aerodroma, »jer bi to bilo 
n suprotnosti s predhodnim dogovorom«, general Mac- 
Kenrie je apelirao da se omoguči operativnost aero
droma. Time če prema njegovim rijočima, biti omogn- 
čena doprema hnamnitarae pomoči od distributivnih 
eentara n gradu. »Odbijam odnstati«, naglasio je gene
ral MacKenrie i naglasio da »ljndi doista trebajn hrana 
1 ljekove, pa je red malo i riskirati. Zato čemo 
nastaviti.« Na pitanje novinara o dolaskn kanadskog 
bataljona, general MacKenrie je odgovorio da so 
Kanadani na pntn za Sarajevo, te da če doči i jedan 
konvoj pripadnika zaščitnih snaga UN smejštenih 
n Beogradu, nožnih za operativnost aerodroma. Govo
reči o napadima za aerodrom, general MacKenrie je 
zakljnčio: »Mi smo bez daljnjega prilično ogroženi, ali 
smo spremni da se s tim sončimo i svjesni smo lizika.«

SARAJEVO - Protjerujn Nesrbe s Pala - Prema 
podacima komisije za zamjenn ratnih zarobljenika 
Ministarstva obrane BiH n ntorak nvečer je s Pala 
n Vasin ban pregnano oko 150 Muslimana i Hrvata. 
Pregnani gradani tvrde da če s Pala biti protjerano još 
oko 450 ljudi. U priopčenjn Komisije za zamjenn ratnih 
zarobljenika ocenjuje se da je posrijedi nasilna depor
tacija gradana i etničko čiščenje tog prostora.

MOSTAR - Črna gora i Srbija ne primaju bjegnnce 
- Pod pritiskom muslimanskih i hrvatskih boraca 
sjedinjenih u postrojbama HVO, mnogi »hrabri srp skl 
vojnici« iz Hercegovine pokušavaju nači ntočište 
n »rezervnim domovinama« Srbiji i Grnoj Gori. Tamo je 
pak za njih podignut novi »kineski zid«. Posebne 
jedinice vojske »SR Jugoslavije« ne dopnštajn nlazak 
hercegovačkih Srba nego ih vračajo na bojište. Pri 
torne su, kako je n javnom priopčenjn priznalo zapo- 
vejdništvo takozvanog podgoričkog korpusa, izbijali 
i sukobi u kojima je bilo poginulih i ranjenih. Koliko je 
»SR Jugoslaviji« stalo do toga da spriječi nlazak Srba 
iz Hercegovine n Srbija i Črna Goru, govori i podatek 
da je n obrani Nevesinja angažirala, osim dobrovo- 
ljaca sa svog področja, 1 svoje najprolesionalnije 
postrojbe.

MOSTAR - Ranjen novinar »Arene« - Stalni sorod
nik »Arene« i »Matice hrvatske«, a povremeno 
i »Novog Vjesnika«, novinar Alija Lizde, ranjen je 
tijekom borbi prša o prša, što su se vodile na padi- 
nama Podveleža. S početkom agresije na Mostar 
i Hercegovina kolega Lizde je odlnčio da se za domo
vino, osim perom, bori i s puškom n raci. Gotovo cijelo 
vrijeme bio je n prvim borbenim redovima a njegovi 
soborci svjedoče da je bio jedan od najbezkompromis- 
nijih i najnepokolebljivih boraca. Ranjen je n rame, 
nalari se izvan Bvotne opaznosti i premda je izgnbio 
dosta krvi - živi na infuziji, več traži nove teme.

SARAJEVO - Dostavljanje do smrti - Po svjedoče- 
njima malobrojnih osoba koje su se uspjele probiti iz 
okupiranog Tesliča, u tom gradu gotovo i nema života 
za nesrpsko pnčanstvo, javio je sarajevski radio. Više 
od petsto ljudi odvedeno je u srpski logor u Pribini- 
čima, selo udaljeno 20 kilometara od Tesliča. Ljndi su 
tamo prepošteni gladovanjn i svakodnevnn mučenju. 
Sličan je logor i u Buličima, navodi isti izvor, te dodaje 
da je više od deset ljudi umrlo od dostavljanja, a da če 
mnogi imati trajne firičke i psihičke posledice.

SARAJEVO - TU-dinar do daljnjeg - Vlada BiH je 
na sjednici održanoj u srijedu kasno popodne donijela 
niz odloka sa ciljem da se zaštiti pri vredni prostor te 
republike i financijski sistem. Prva je zabrana financij- 
«kih transakcija sa Srbijom i Crnom Gorom.

GENTRIMA
AJDOVŠČINA 065/62-259. 001. ČRNOMEU 068/53-239. STRICA - TRNOVO 067/41- 52-001. KRŠKO 0608/31-787.

BANJOLE 052/73-144 BREŽI- DRAVOGRAD 0602/83-470, 700, KAMNIK 061/811-697, LENDAVA 069/75-116. 75-
CE 0608/77-093 CELJE 063/ GORNJA RADGONA. RADEN- 832-539. KOČEVJE 061/851- 974, LJUBLJANA 061/216-
25-614 CERKNICA 061/798- CI 069/65-377, ILIRSKA BI- 462. KOPER, ANKARAN 066/ 603. LJUBLJANA 061/268-

560. LJUBLJANA 061/445- BOR 062/36-695, MOZIRJE 069/501-200, MURSKA SOBO- 
' 321. LJUBLJANA 061/116- - GOLTE 063/831-741. MO- TA - HODOŠ 069/51-200; 
280. LJUTOMER 069/87-871, ŽIRJE - BRDCE 063/831-751.
MARIBOR 062/36-661. MARI- MURSKA SOBOTA - VIDENCI (dalje prihodnjič)

Mostarsko ratište: Četnici u Bijelom Polju z potpunom okruženju

Predaja ili smrt
Početak subote na področju mostarske opčine karakterizira razbijanje ostataka 

agresorskih snaga na području Bijelog Polja. SDS-ovi teroristi su u potpunom okruže
nju te nemaju nikakvog izbora: predaja ili smrt! Očajnički pokušaj i Srba koji su se 
svrstali u redove srbočetniške armade da se pokušaju vratiti na stare pozicije 
u mostarskoj opčini — je neslavno propao.

Njihove snage pokušale su proboj na področju Podveleža. Topnički napad objavili su 
iz svih mogučih sredstava, ali dobro organizirane i utvrdene postrojbe mostarskog 
stožera HVO niso popustile ni za milimetar. Tako je energično stavljeno do znanja 
vojsci tzv. »srpske republike BiH« da mogu pokopati svoje iluzije o granicama na 
Neretvi. Prednje linije združenih hrvatskih i muslimanskih boraca pod jedinstvenom 
komandom stožera HVO na središnjem dijelu mostarske fronte nalaze se u pravcu 
Čobanovog Polja. Tamo stacionirano teško topništvo, što ga je srpskim teroristima 
ostavila tzv. »JNA,« medutim, vrlo malo se oglašava. U petak im je doduše ponovo na 
meti bila prometnica za Gorance i mostarsko naselje Rudnik. Ali. to nije ni približno 
intenzitetu napada prije tjedan dana. S druge Strane, novoosvojeno topništvo koje je iz 
ruku terorista prešlo u ruke boraca HVO za kratko vrijeme djelotvorno »smiri« 
neprijatelja.

Na dugotrajnoj sjednici mostarske Ratne vlade, što je održana u petek, doneseno je 
niz odluka značajnih za početak i ustrojstvo normaliziranja života u razrušenom gradu. 
Medu ostalim, razraduje se program organiziranog povratka izbjeglica. Jer, grad na 
Neretvi je u takvom stanju da ne može odjednom primiti sve one koji su iz njega otišli, 
a žele se vratiti. No, upravo zbog toga planski se radi na organiziranem stvaranju 
uvjeta i povratku.

Na obisku

Nama koji smo došli sa 
Strane da otmemo slike nji
hove patnje radaju se pitanja 
bez odgovora. U rupu od tan
kovske granate kroz koju fo
toaparatom pokušavam ulo
viti što veči dio stvarnosti 
ulječu dum-dum meči dobro 
razposredenih snajperista. 
Na BBC-iju vijesti o napokon 
»poštovanom primirju«, koje 
vidimo na djelu.

No, iskustva rata u Hrvat- 
skoj, a sada i u Bosni, poka- 
zuju da veliki svijet, ne želeči 
p rej ati ruke balkanskim bla
tom, i dalje neprestano »pu- 
ši<< primitivnu igru perutavih 
psihijatara i njihovih svinjo- 
glavih nalogodavaca.

toJ.tA os1~

iona a SokoJovič koloniji prtprem koprive a ratak

Majka traži čerkn!
Škredo Zena traži čerkn 

Šknič Bran i njenn čerkn Sel
om. D koliko neko zna za n|ib 
neka ]avi na telefon: (MS) 12- 
466.

HVala!

Traži se familiia
bet Bulič traži bilokakre Infor

macije o iamiliji Sulič, kuja žiti 
u Križeričlma kot Kronika. Brala! 
Prlhratni center SL Bistrica, tel.: 
062/810-028.

bet Sulič
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Traži se familiia
bet Mnjkič traži bUo kakre 

Informacije o f amili ji Mnjkič 
koja Uri n Dngom Dijelu kod 
Z*omika. Sve informacije javi
te n prlhratni eentar SL Bistri
ca, teL (M2) 810-028. Hvala!

bet Mnjkič

Dragi prijatelji!
U želji da Vam vašn nesreča što riše olakšamo, 

n redakciji našeg časopisa Nova doba odlnčili 
smo, da drije stranice namjenimo specialno 
Vama.

Ako nešto trebate, nekog tražite, n neizvjesno- 
sti ste, slobodno zorite naše brojeve: 063/441-606 
ili 441-215. Sa srečom!

Redakcija Nove dobe

dana u dan postaj u napuče- 
nija izbjeglima iz onih kvar- 
tova u kojima srpska kama 
ne pita i ne bira koga če doh- 
vatiti.

Svatko je nekoga u tom ka
osu izgubio, a spreman je 
i sam poginuli. Mnogi su 
borci tu i nenaoružani. Daju 
straže, prenose ranjene, po- 
mažu gdje mogu i uvijek su 
pri ruci.

Jedru od krojnih podnuniklh bolnica koje rade o kataitrolaMm ovjettma AJveol /Ml e [
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v begunskem centru 
v Slovenski Bistrici:

Žene i djeca navikli na sva- 
kodnevno bombardiranje 
i kad je najteže možete vidje- 
ti na ulici u svakodnevnoj po- 
trazi za hranom. U redovima 
pred javnim kuhinjama, na li
vadi i uz potok u potrazi za 
koprivom ili drugom jesti- 
vom zeleni. Takvi najviše gi
nu i bi vaju ranjavani. Grana
te ne bi raju, a izgleda da je 
drugoj strani osnovni cilj da 
što više ljudi nastrada. Po- Tlplina aarajenka ratna slika: Bed gladnlh ljudi Ispred lam kuhinjo

drumske improvizirane am
bulante i bolnice svakodnev- 
ne dobivaju nove ranjene. 
Stara groblja uz džamije na 
kojima i dvadeset godina nit
ko nije pokopan sada su pu- 
na svježih grobova.

V slovenje-bistriškem prehodnem begunskem centru se 
nahaja okoli 200 beguncev iz Severne in Osrednje Bosne. Od 
tega je več kot polovico otrok. V okviru naše akcije smo jim 
poklonili za 10.000 SIT zobne paste, zobnih ščetk, šamponov 
in drugih higienskih materialov.

Številka našega ŽE, na kate
rega lahko nakazujete denarno 
pomoč beguncem iz BiH, i pri
pisom za BIH: 60700-722/8- 
81466. Vaše prispevke bomo 
razdelili med begunce, U so 
pomoči najboli potrebni

NAŠA AKCIJA:

Številka ŽR organizacije 
RK, na katerega lahko nakazu
jete denarno pomoč beguncem 
iz BIH, s pripisom za BiH: 
60101-678-61670

BROJEVI TELEFONA U PRIHVATNIM

Devet krugova saraievskog pakla!
Uprkos Miig«njim» mednnarodne zajedalee, blokada Sarajeva ješ nije 

probijena. Me samo da je grad n potpunom okruženju več jo prekineta 
komunikacija Izmedu gradzUh četvrti. Majtraženlji artikli su voda 1 cigarete, 
a gotovo svakodnevna hrana za brojne Sarajlije postale su koprive...

Što je dan as Sarajevo, ili 
što je od njega ostalo iz per
spektive branitelja Butmira, 
koji naoružan rumunjskim 
»kalašnjikovom«, iz plitkog 
rova promatra pistu po kojoj 
polako mili bijeli oklopnjak 
pod zastavom UN-a. Ispred 
njega SMB vozilo s kojega 
vijori plavo-bijelo-crvena za
stava mrskoga mu neprijate
lja. U drugom je planu aero
dromska zgrada, na kojoj ne 
fali nijedno staklo, a stajan- 
kom se, izmedu ukopanih 
»osamdesetčetvorki« s »pla

vim kacigama« u ruci mota 
šezdesetak zbunjenih, tko 
zna odkud došlih unprofora- 
ca. Treči i četvrti plan njego
va pogleda doseže »primir- 
je« u aerodromskom naselju 
i Dobrinji. Močne eksplozije 
i g usti stupovi črnog dima 
što skupa s vatrom proždire 
petokatnice i pokoji sarajev
ski »soliter«.

Črna slika pakla i njegovih 
devet krugova u jednom po
gledu onoga koji je svoju 
porciju dobio rano ujutro te 
hvali boga (alaha) što je paž- 
nja četnika, u društvu plavo- 
šljemih zaščitnika ovog puta 
usmerjena na drugu stranu. 
»Zaščitnika«, kaže, jer u tom 
trenutku ne može misliti. 
Njega tuku stalno. I s leda 
i sprijeda. I topovima i VBR- 
om. Minobacačem i navod- 
enom raketom. Protavionce 
ne broji, a naročite se čuva

zloglasne »prage« kojom je 
naoružan baš taj transporter 
s »bivšim«, a novomu, srp- 
skom zastavom do koje nje
gov, »kalašnjikov« ne može 
dobaciti.

U njegove rovove i razore- 
ne kuče »plavci« nisu svra- 
čali. Konvoje koji so mu do
nosili pomoč (hranu i Ijeko- 
ve) nisu štitili, a tko zna da li 
i znaju da njegovo naselje 
nosi ime po kojemu je naz- 
van aerodrom koji m kroče 
i da je zemlja kojom se pro- 
stire asfaltna p ista pripadala 
njegovim djedovima.

A oni su, njegovi djedovi, 
prolazili slične ratove u koji
ma nije bilo razaranja te vr
ste. Nije bilo blokade puteva 
i komuniciranja unutar grad- 
skih četvrti. Zapravo, teško je 
objasniti što se Sarajevu do
godilo i što ga još očekuje. 
Jer kad ste negdje unutra, na 
primjer u Hrasnici, u koju 
smo nekako uspjeli uči, onda 
možete samo do Butmira 
preko Sokolovič kolonije.

4 sada, dogovori u oknom Hostara

U Centru možete samo sa
njati jer se izmedu prostire 
aeorodrom koji kontroliraju 
Srbi, a služi im kao osnovna 
komunikacija izmedu llidže, 
gdje stoluje Mladič, i Vojko- 
viča i Lukavice odkuda tuče 
teška artiljerija. Dobrinja 
s druge Strane aerodroma 
u kompletnem je okruženju.
Oni ne mogu nikuda a djelo- 
mično oslobodeno brdo Moj- 
milo neprestano tuku dale- 
kometnom artiljerijom i rake
tama. Tamo su padale i ke
mijske avionske bombe iz, za 
svijet, neidentificiranih avi- 
ona. Kao da jih u uvom ratu 
svi imaju.

U područjima i kvartovima 
središta Sarajeva, koje s dru
ge Strane okružuju brda na
čičkana topništvom silnika 
s Pala, teško je bilo što reči.
0 svakodnevnoj izloženosti 
vatri topova, upadima tenko- 
va, snajperistima, diverzant
skim grupama i rovarenju 
petokolonaša svakodnevno 
slušamo u izvještajima onih 
koji iz toga kotla teško mogu 
iziči. No, postoje komunika
cije, postoje neke još nerazo- 
rene telefonske linije, radio
amater!, golubi pismonoše
1 tko zna što još skriveno od 
nas, a i druge Strane. Struje 
ima i nema, a voda se negdje 
deli na kapaljku.

Ušavši u jednu kuču i od- 
krivši blagodat elektrike i to
ple vode, sjetio sam se kvar- 
ta, samo tristo metra dalje, 
u kojem smo dva dana poku- 
šavali oprati noge, a nismo 
uspjeli. Otkrio sam da u Sa
rajevu sve ovisi o torne gdje 
si i koliko možeš kontrolirati 
potrebe druge strane. Njima, 
primjerice, nisu isključili vo
du i struju koja dolazi iz Voj- 
koviča, jer bi oni onda mogli 
to isto učiniti Srbima na llid- 
ži. U svakom slučaju, bolje 
da itko ima nego da svi ne
maju.

Največi problem, uz hranu, 
naravno, predstavljajo ciga
rete i kava bez koji h Sarajlije 
izgleda ne mogu. Cigareta je 
najtraženiji artikl, koji dose
že vrtoglave cijene u tvz. sr- 
bodinarima, koji i onako ni- 
šta ne vrijede. Tram pa je na- 
joubičajeniji način trgovine. 
Za običnu »Opatiju«, koja se 
uglavnom puši na »bezec«, 
možeš dobiti konzervo »Po
dravki na« gulaša ili gotovo 
cijeli okvir municije. No, te
ško je reči da se netko time 
bar unutar grada, može oko
ristiti. Ono što nekim putevi- 
ma nekako ude unutra poku
šava se ravnomjerno podije- 
liti. Največi je što ta naselja iz

ZA IZBJEGLICE IZ HERGEG BOSNE ZA IZBJEGLICE IZ HERGEG BOSNE
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SLOVENCI Z VSEH VETROV
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